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روزنامه

استاندار قم با تاکید بر ضرورت تکمیل زنجیره تولید در این استان 
گفت: واحدهای تولیدی قم که محصول های آنها به یکدیگر مرتبط 
می باشد باید به منظور تکمیل زنجیره تولید با هم اشتراک مساعی 
داشته باشند.  بهرام سرمست روز سه شنبه در حاشیه بازدید از 
واحدهای تولیدی شهرک صنعتی شکوهیه قم در گفت و گو با 
خبرنگاران اظهار داشت: این اقدام هم از نظر خارج نشدن ارز از 
کشور و هم به لحاظ بالا رفتن راندمان تولید و همچنین بازاریابی 

و فروش محصول حائز اهمیت است. استاندارقم افزود: به عنوان

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم گفت: سرانه فضای آموزشی 
قم نسبت به استاندارد جهانی با کمبود چهار مترمربعی و نسبت 
به میانگین کشوری با کمبود یک مترمربعی روبروست. پورگیان 
در  آموزان  دانش  برای  قم  آموزشی  فضای  سرانه  اظهارداشت: 
حال حاضر ۲/۴ متر مربع است درحالیکه سرانه استاندارد هر 
دانش آموز ۲/۸ مترمربع و میانگین کشوری ۲/۵ متر مربع است. 
پورگلیان تصریح کرد: براین اساس استان قم برای دستیابی به 

سرانه استاندارد نیازمند یک میلیون متر مربع و برای رسیدن به

استاندارقم:

زنجیره محصولات تولیدی قم 
باید تکمیل شود

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم خبرداد

فاصله 4 متری با سرانه استاندارد 
فضای آموزشی 
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هشدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

مردم رعایت نکنند باید منتظر پیک زمستانه کرونا باشیم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم :

نباید صادرات قم از استان دیگر 
یا مبدا دیگری خارج شود

آیت الله حسینی بوشهری درآیین تجلیل از پژوهشگران برتر استان قم:

سرقت علمی، خیانتی بزرگ 
در جامعه پژوهشی 

2

2

8

بذر های متبرک رضوی در زمین کشاورزان قمی

1

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم، با بیان این که 
اگر در فرآیند صادرات مشکلی وجود دارد، باید در اسرع وقت 
رفع شود؛ اظهار داشت: شایسته نیست، صادرات استان از 

استان دیگر یا مبدا دیگری خارج شود..  مهرداد غضنفری 
در حاشیه جلسه کارگروه توسعه صادرات استان قم در جمع 

خبرنگاران خاطرنشان کرد: صادرات پیشران حوزه اقتصاد
مدیرکل گمرکات استان قم گفت: براساس مصوبه جدید دولت برای کمک به 
ترخیص سریع کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و حمایت از بخش تولید، ۱۶۰ تن 
کالا در قم بدون کد رهگیری از گمرکات ترخیص شد.  اسفندیار دریکوندی بیان 
کرد: حجم قابل توجهی از کالاها در گمرکات سراسر کشور به دلیل موضوع تامین 
و تخصیص ارز دپو شده بود که بر اساس تصمیم ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و 
کارگروه تنظیم بازار قرار شد کالاهای اساسی و کالاهای مرتبط به واحدهای تولیدی 

تا ۹۰ درصد بدون نیاز به کد رهگیری ترخیص شود. وی افزود: در همین رابطه

مدیرکل گمرکات استان قم اعلام کرد

ترخیص 160تن کالا بدون کد رهگیری برای حمایت از تولید 
 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اجرای 
سازمان  شبانه روزی  گشت های  فعالیت های  از  گردها  زباله  ساماندهی  طرح 
مدیریت پسماند به همین منظور خبر داد. سید محسن میرهادی با اشاره به بحث 
ساماندهی زباله گردها که از شهریورماه اجرایی شده است، اظهار داشت: این کار 
از سوی سازمان مدیریت پسماند و با نظارت معاونت خدمات شهری شهرداری قم 
اجرایی می شود که در آن تیم هایی از سازمان مدیریت پسماند برای ساماندهی زباله 

گردها گشت های روزانه و شبانه دارند. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

فعالیت گشت های شبانه روزی به منظور ساماندهی زباله گردها
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رئیس کل دادگستری استان دربازدید از پروژه های شهری قم :

همه پروژه های شهری پیوست معنوی و فرهنگی دارند

رئیس کل دادگستری استان دربازدید از پروژه های شهری قم :

همه پروژه های شهری پیوست 
معنوی و فرهنگی دارند

رئیس کل دادگستری استان قم با ابراز قدردانی از اقدامات شهرداری قم گفت : 
همه پروژه های شهرداری همراه با پیوست معنوی و فرهنگی است. 

حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در بازدید از پروژه های شهری قم که ظهر 
امروز به همراه دکتر سقائیان نژاد شهردار قم، معاونین دادگستری و مدیران شهری 
برگزار شد؛ با ابزار قدردانی از خدمات شهرداری قم اظهار داشت: امروز فرصتی بود 

که خدمات ارزنده شهرداری در ایجاد زیربناهای خوب شهری آشنا شویم.
رئیس کل دادگستری استان قم افزود: مترو یکی از بهترین برنامه های شهری 
است که معتقد هستم اگر روزی شاهد فعالیت آن باشیم تغییرات و تحولات خوبی را 

در شهر قم شاهد خواهیم بود.
وی با اشاره به توسعه فضای سبز و تفرجگاه ها در قم تصریح کرد: مدت ها مردم 
قم منتظر چنین فضاهایی بودند که سال ها شرایط فکری و موقعیت های اجتماعی 
اجازه این اقدامات را نمی داد، اما رویکرد شهرداری در حال حاضر در همه پروژه های 

شهری و عمرانی همراه بودن با پیوست فرهنگی و معنوی است.
شهردار قم خبرداد

تکمیل فاز نخست مترو تا اوایل سال ۱۴۰۰
شهردار قم  نیز در حاشیه بازدید رئیس کل دادگستری استان قم از پروژه های 
شهری قم با اشاره به برنامه ریزی برای پایان فاز یک مترو قم تا اوایل سال آینده گفت: 
تله سیژ بوستان علوی تا دو هفته دیگر و شهربازی بزرگ غدیر نیز آماده بهره برداری 

است. 
دکتر مرتضی سقائیان نژاد اظهار داشت: تمام کوشش ما این است که فاز نخست 
مترو شامل ۵.۲ کیلومتر از شهرک کامکار تا میدان شهید مطهری تا اوایل سال 

۱۴۰۰ راه اندازی شود.
شهردار قم افزود: مشکل ما در حال حاضر واگن بوده و در حال در تلاش هستیم و 
از مسئولان کشوری خواستیم که دو رام واگن مترویی به ما قرض بدهند و از سهمیه 

ما کم کنند که انشالله بتوانیم اردیبهشت ماه این پروژه را راه اندازی کنیم.
وی با اشاره به پروژه خیابان شهید برقعی نیز افزود: تقریباً ۴ پلاک برای تملک 

باقی مانده است و ظرف یکی دو ماه آینده عملیات اجرایی را آغاز خواهیم کرد.
سقائیان نژاد به پروژه عمار یاسر نیز اشاره کرد و گفت: این پروژه نیز آماده است که 
۵۰۰ متر از آن را آغاز کنیم بااینکه واقعاً آزادسازی این ها بسیار مشکل آفرین است، 

اما مردم همکاری دارند و انشالله یکی بعد از دیگری تکمیل می شوند.
تله سیژ بوستان علوی و شهربازی بزرگ غدیر آماده بهره برداری

شهردار قم با اشاره به احداث ساختمان های شهرداری مناطق نیز ادامه داد: 
قصد داریم تا پایان سال ساختمان های مناطق سه، دو و هشت راه اندازی شود و 

ساختمان شورا نیز در سال آینده به بهره برداری می رسد.
وی از احداث هشت ورزشگاه نیز خبر داد و گفت: دو مورد از این ورزشگاه ها 
تحویل مردم شده است، یکی از آن ها مشکل قضایی دارد و باقی پروژه ها تا پایان 
سال تحویل داده خواهد شد. سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه تا پایان سال نزدیک 
به ۲۰ پروژه شاخص که هرکدام با هزینه ای بیش از ۳۰ میلیارد تومانی بوده مورد 
و  تا دو هفته دیگر  بوستان علوی  تله سیژ  ابراز کرد:  قرار می گیرد  بهره برداری 

شهربازی بزرگ غدیر نیز آماده بهره برداری است.
به همراه شهردار قم، معاونان  استان قم  رئیس کل دادگستری  برنامه  این  در 
دادگستری و همچنین جمعی از مدیران شهری پروژه های مانند مترو قم، پیاده راه 

انقلاب و بلوار شهیدان برقعی مورد بازدید قرار گرفتند.
همچنین آخرین مراحل عمرانی احداث تقاطع غیرهمسطح ولی عصر)عج( که 
در آینده نزدیک به بهره برداری خواهد رسید و احداث حلقه دوم ترافیکی مسجد 
جمکران نیز توسط رئیس کل دادگستری استان قم بازدید شد.در ادامه رئیس 
و معاونان دادگستری و تیم مدیریت شهری از روند پیشرفت پروژه های تقاطع 
فردوسی در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( و محور فردوسی، سالن های فرهنگی 
ورزشی و بوستان کوثر نیز بازدید کردند.باغ پرندگان و بوستان باغ موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس نیز از دیگر پروژه های شهری بود که امروز میزبان رئیس و 

معاونان دادگستری و تیم مدیریت شهری بود.

نایب رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت : رعایت 
اخلاق حرفه ای پژوهش نیز مسئله مهمی است که باید به آن 
توجه شود، بنابراین کسانی که دانش و علم دیگران را سرقت 
می کنند و رعایت اخلاق حرفه ای را نمی کنند در واقع بزرگترین 

خیانت را می کنند؛ آثار دیگران را  به نام خودشان به چاپ می 
رسانند و این فاجعه ای است که در جامعه ما امروزه هرچند 
اندک وجود دارد. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری دیروز 

در پیام تصویری به آیین تجلیل از برگزیدگان پژوهش و فناوری

پایان کرونا، روز 
حسرت مان نشود! 

و  اقتصادی  مشکلات  تمام  کنار  در  روزها  این   
اجتماعی که با آن روبرو هستیم، کرونا هم شده است 

قوزبالای قوز. فعلا تا نیامدن واکسن باید با این ویروس زبان نفهم، بسوزیم و بسازیم.
کرونا باعث شده است از بین بیمار شدن و بیمار نشدن، مُردن و نمردن یکی را 

انتخاب کنیم. بیایید راه هایی که کرونا پیش پای ما گذاشته است را با هم مرور کنیم.
مهمانی رفتن، عروسی گرفتن، ختم برگزار کردن، در مترو و اتوبوس فاصله گذاری 
اجتماعی و ماسک زدن را رعایت نکردن، باز بودن ادارات و مشاغل باظرفیت کامل 

و ...
مهمانی نرفتن، عروسی نگرفتن، ختم برگزار نکردن، در مترو و اتوبوس فاصله 
گذاری و ماسک زدن را رعایت کردن، باز بودن ادارات و مشاغل با ظرفیت زیر ۵۰ 

درصد و ...
اینکه مجبور هستیم برای کسب درآمد از خانه بیرون برویم تا خرج زندگی را تامین 
کنیم، حرفی نیست. بالاخره خرج زندگی باید از یک جا برسد. نمی شود هم در خانه 
ماند و هم شکم سیر داشت. واقعا پدر و مادرانی که در شرایط کرونایی دل به خیابان ها 

می زنند تا شرمنده خانواده نشوند، جهادگر هستند و باید از آنها تقدیر کرد.
اما مهمانی نرفتن و مهمانی گرفتن که دیگر به نان خانواده ارتباط ندارد. اینکه 
می گویند عروسی نگیرید، ممکن است مهمان ها کرونا بگیرند به معیشت مردم ارتباط 

دارد؟ پارتی گرفتن دراوج کرونا چه معنایی می تواند داشته باشد؟
حالا که خوشبختانه سفرها به خاطر محدودیت ها تعطیل شده است و گرنه دوباره 

شاهد بستن بار و بندیل و زدن به دل جاده بودیم.
تا حالا شنیده اید کسی به خاطر یک سال مهمانی نرفتن، مرده باشد؟ اما شنیده ایم 
که خانواده ای به خاطر مهمانی رفتن، به دیار باقی شتافته اند. شنیده ایم که داماد بعد 

از عروسی به جای عروس با مرگ هم بستر شده است.
بله، حوصله سر می رود، دل مان برای اعضای خانواده و دوستان تنگ می شود و 

هزار مسئله دیگر اما ارزش زندگی و زنده ماندن ،بیش از همه این داستان هاست.
کرونا دیر یا زود شرش را کم می کند و ما می مانیم و بازگشت به زندگی عادی. 
بازگشت به زمانی که می توانیم به راحتی همدیگر را در آغوش بگیریم و از زندگی 

جمعی لذت ببریم.
نیاید آن زمان و ما حسرت نبودن نزدیکان مان را بخوریم و با خود بگوییم کاش به آن 

مهمانی نرفته بودم. کاش آن روز پدر بزرگ و مادر بزرگ را به شمال نبرده بودم.
پسا کرونا برای برخی روزهای شادی است و برای عده ای روزهای حسرت. بیایید 

کاری نکینم که فردا پشیمان شویم.
در عصر کرونا صبر یک اصل مهم است. صبر در خانه ماندن و حفظ پروتکل های 

بهداشتی تا پایان شب سیاه کرونا.
شک نکنید که کرونا تمام خواهد شد و سال هایی خواهند آمد که خاطرات آن را 

برای نسل های بعد تعریف می کنیم. خاطرات روزهای کرونا!
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

 ۳۸ بیمار کرونایی در قم بستری شدند
به ۱۸  منتهی  گذشته  ساعت  در ۲۴  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
آذرماه جاری، ۳۸ بیمار کرونایی در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان های 
قم بستری شدند.  محمدرضا قدیر عصر سه شنبه در گفت وگویی، درباره آخرین 
وضعیت مبتلایان به بیماری کووید-۱۹ در استان قم اظهار داشت: در این مدت ۴۸ 
تن در اورژانس مرکزهای درمانی استان قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا 
پذیرش شده اند.   وی با بیان این که ۳۴ تن از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته 
بستری بودند، ترخیص شده اند؛ افزود: در حال حاضر ۲۷۹ تن مشکوک به کرونا 

در بیمارستان های این استان بستری هستند که حال ۵۶ تن از آن ها وخیم است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: همچنین در این بازه زمانی، یک 

تن کرونا مثبت جان خود را از دست داد.

مهدی محمدصادقی
 چند سالی است موضوع تغییرات تقسیماتی در محدوده 
استان قم مطرح می شود. ابتدا درباره موضوع انتزاع شهرستان 
کاشان از استان اصفهان و الحاقش به قم بحث شد؛ سپس در 
خصوص مسئله جدایی دو شهرستان ساوه و محلات از استان 
مرکزی و الحاقشان به استان قم، فرضیاتی مطرح شد. طی 
هفته های اخیر نیز صحبت از جدایی چند بخش از شهرستان 

قم و تشکیل چند شهرستان جدید، شنیده می شود.
مسئله،  این  در  کارشناسان  اساسی  ابهامات  از  یکی 
اصلاحات  چنین  انجام  به  اصرار  علت  و  چرایی  به  پاسخ 
تقسیماتی شتاب زده در محدوده استان قم است. آیا افزودن 
شهرستانی از استان های مجاور به استان قم، مشکل اشتغال 
با  اساساً  می کند؟  حل  را  قم  شهر  به  روستایی  مهاجران  و 
توجه به سیستم فرمانروایی متمرکز در ایران، چه تفاوتی بین 
استان تک شهرستانی با استان دو یا چند شهرستانی وجود 
دارد؟ دراین باره برخی مسئله افزایش بودجه استان را پیش 

می کشند.
اما بررسی کارشناسی نشان می دهد موضوع نحوه تخصیص 
بودجه استان ها به تعداد شهرستان ها ارتباطی ندارد. چراکه در 
این صورت استان اردبیل با وجود تعداد شهرستان هایش باید 
سهم بیشتری از بودجه نسبت  به استان قم دریافت می کرد. 
در واقع بخشی از تصمیم گیری و چانه زنی در موضوع بودجه 
به اختیارات شورای عالی برنامه ریزی استان ها مربوط می شود.
همچنین از آنجا که موضوع تقسیمات کشوری، نیازمند 
رویکردی جامع و سیستماتیک است. حتی اگر مؤلفه افزایش 

بودجه نیز تحقق یابد؛ هزینه های اجتماعی و فرهنگی این 
اقدام بیش از مزیت بودجه است.

یکی از مسائل اساسی در حوزه جغرافیای استان قم، تمرکز 
بیش از ۹۵ درصدی جمعیت در نقاط شهری است. خیل 
روستاهای خالی از سکنه و کم جمعیت علاوه بر معضلات 
امنیتی و اجتماعی به یکی از عوامل اصلی حاشیه نشینی و 
اشتغال کاذب در محدوده شهر قم بدل شده است. بنابراین 
سیاست گذاری مکانی در قلمرو استان قم، باید به ریزمسائل و 
ریشه های این موضوع اهمیت دهد. زیرا غفلت از این مسئله، 
طی چند سال وضعیت اجتماعی و اقتصادی استان را تضعیف 
غیرکارشناسی  پیشنهاد  وقتی  دیگر،  سوی  از  کرد.  خواهد 
ادغام بخش ها و تشکیل شهرستان های جدید مطرح شود؛ 
ضرورت دارد بنا به فراخور ماهیت چند روستا به دهستان، و 
چند دهستان به شهر تغییر یابد. این در حالی است که هیچ 
زیرساخت اقتصادی و اجتماعی برای این مسئله مهیا نشده 
است. یعنی زمانی که اهالی یک دهستان که طبق سبک 
زندگی روستایی در زمینه دامداری و کشاورزی شاغل هستند، 
بدون اندیشیدن به مسئله اشتغال آنان، وادار به پذیرش سبک 
زندگی شهری شدند؛ نه تنها این موضوع به مصلحت جمعیت 
بومی مناطق تمام نخواهد شد. بلکه بر مبنای ملزومات سبک 
زندگی شهری، اکثر آنان باید مشاغل روستایی خود را کنار 
بگذارند و هر روز برای فعالیت شغلی کیلومترها در جاده های 
غیراستاندارد روستایی رفت و آمد کنند. یکی از پیشنهادات 
جدایی  قم،  استان  تقسیماتی  الگوی  اصلاح  خصوص  در 
دو بخش خلجستان و جعفریه از شهرستان قم و ایجاد یک 

شهر  مرکزیت  به  جعفرآباد(  عنوان)  تحت  جدید  شهرستان 
جعفریه است. در این زمینه انتظار حداقلی کارشناسان از وزیر 
محترم کشور که مدرس جغرافیای روستایی دانشگاه شهید 
بهشتی هستند؛ وفاداری به مبانی پایه ای آمایش سرزمین 
نواحی  به  دسترسی  سهولت  شرط  ایشان،  اگر  زیرا  است. 
مرکزی و تسهیل مسیر ارتباطی را در این زمینه لحاظ کنند. 
قطع به یقین حاضر نخواهند شد که ساکنان بخش خلجستان 
با کمترین زیرساخت های ارتباطی، برای انجام کوچکترین امور 

اداری، راهی مسیر حادثه خیز شهر جعفریه شوند.
بر مبنای گزارش سند آمایشی استان قم )۱۳۹۳(، کمترین 
مبادلات اقتصادی بخش خلجستان با شهر جعفریه  بوده 
است. در ضمن تفاوت کارکرد اقتصادی دو بخش خلجستان و 
جعفریه نیز، دلیل متقنی برای مخالفت کارشناسی با پیشنهاد 

الحاقشان است.
از آنجا که بیشتر جمعیت فصلی روستاهای بخش خلجستان 
هستند؛  قم  شهر  ساکن  استان،  روستاهای  سایر  مانند 
ساماندهی حمل ونقل جمعیت دائم بخش خلجستان برای 
رفتن به شهر جعفریه، قابلیت اجرا ندارد. بنابراین شایسته 
با  مسئله  این  اجرایی  متولی  به عنوان  کشور  وزارت  است، 
در نظرگرفتن اصول آمایش سرزمین، نسبت به این تصمیم 
ناپخته و بد سرانجام تجدیدنظر کند. همچنین انتظار می رود 
نمایندگان استان در مجلس نیز، با لحاظ کردن ادله کارشناسی 
و به دور از نگاه بخشی، مانع هزینه تراشی بیشتر برای مردم 

شریف قم شوند.
کارشناسی ارشد جغرافیای سیاسی دانشگاه تهران

آیا پیشنهاد تغییرات تقسیماتی در استان قم کارشناسی است؟  

آگهی مناقصه  عمومی)نوبت دوم(

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
در نظر دارد :

پروژه های ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران دارای گواهینامه صلاحیت و به شرح ذیل واگذار نماید. 

۳- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه  مورخ ۹۹/۰۹/۱۸ می باشد .
۴- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا پایان وقت مورخ ۹۹/۰۹/۲۰ می باشد .

۵- آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت ۱۴  مورخ ۹۹/۱۰/۰۱  و گشایش پیشنهادها در ساعت ۹   مورخ ۹۹/۱۰/۰۲  می باشد.
۶- تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.

۷- برآورد اولیه بر مبنای فهرست بهای رشته کشاورزی و منابع طبیعی سال ۱3۹۹ می باشد.
۸- مدت اعتبار پیشنهادها ۳ ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادها است.

۹– تحویل پیشنهادها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرسwww.setadiran.ir  و گشایش پاکات دراداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم به نشانی جاده قدیم اصفهان – جنب بوستان علوی با کد پستی ۳۷۱۶۱۵۳۱۱۴ انجام خواهد شد.

شناسه آگهی :۱۰۵۵۹۵۶

مصطفی داننده*

شهردار قم خبرداد
تکمیل فاز نخست مترو تا اوایل سال 1400
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 رییس جمهوری با بیان اینکه همه موظفیم آرامش کشور را حفظ و بر وحدت و 
یکپارچگی تاکید کنیم، گفت: شاهد بهره برداری و سوء استفاده بدخواهان ملت 

و کشور از اختلافات درون کشور هستیم. 
به گزارش اطلاع رسانی رییس جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین حسن 
با وجود فشارهای  تاکید کرد:  اقتصادی  در جلسه ستاد هماهنگی  روحانی 
اقتصاد کشور، شاخص های  و آسیب های شیوع کرونا در  بی سابقه تحریمی 

اقتصادی فصل تابستان، علامت های امیدبخشی نشان داده است.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: به دلیل سرمایه گذاری ها در تقویت و توسعه 
زیرساخت ها، اقتصاد کشور توانست در مقابل تکانه های شدید تحریمی مقاومت 
کند و پس از گذر از سال های دشوار ۹۷ و ۹۸، در آستانه بازگشت به مسیر ثبات 

و رشد قرار گیرد.
سامانه حمل و نقل عمومی نیازمند تزریق ناوگان جدید است

رییس دولت تدبیر و امید گفت: البته شیوع کرونا شوک تازه ای به اقتصاد وارد 
کرد که نگذاشت آثار این بهبود برای مردم ملموس شود ولی خوشبختانه در پی ۹ 
ماه مقاومت در برابر ضربه مضاعف کرونا، اینک اقتصاد کشور مجددا در آستانه 

ثبات و رشد قرار گرفته است.
روحانی با بیان اینکه متاسفانه شیوع کرونا باعث شده است که موفقیت های 
اقتصادی کشور در مقابله با تحریم آمریکا ملموس نباشد، خاطرنشان کرد: در 
شرایط حساس کنونی، کشور نیازمند انسجام و یکپارچگی است و در همین 
روزها شاهد بهره برداری و سوء استفاده بدخواهان ملت و کشور از اختلافات درون 
کشور هستیم لذا همه موظفیم آرامش کشور را حفظ و بر وحدت و یکپارچگی 

تاکید کنیم.
رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت نوسازی و توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی 
کشور با توجه به شرایط کرونایی و تمهیدات در نظر گرفته شده در خصوص تامین 
قطعات مورد نیاز خودروهای عمومی گفت: برای دستیابی به اهداف برنامه های 
جامع حمل و نقل کشور و ارائه خدمات مطلوب به شهروندان، سامانه حمل و نقل 

عمومی کشور نیازمند تزریق ناوگان جدید است.
ساخت واکسن کرونا و خرید آن در دستور کار است 

 رییس جمهوری همچنین جلسه کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا 
با بیان این که مانع تراشی های دولت ترامپ در تامین نیازهای ضروری مردم از 
جمله واکسن در ذهن و خاطر جهانیان خواهد ماند، تاکیدکرد: ساخت واکسن با 

کمک دانشمندان ایرانی و خرید آن از خارج از کشور در دستور کار است. 
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی با اشاره به این گزارش گفت: ستاد 
ملی برای مهار کرونا تلاش های خود را با دو اولویت هدف گذاری کرده است. 
اولویت نخست، اجرای پروتکل ها و مراقبت های اجرایی در غربالگری و فاصله 
گذاری هوشمند به عنوان تضمین شده ترین راه است که علائم مثبت آن را در 

کنترل موج جدید شاهد بودیم.
روحانی اولویت دوم را تامین و تهیه واکسن دانست و افزود: مقدمات و مسیر 
ساخت این واکسن با اتکا به توانایی دانشمندان و مراکز تخصصی داخلی فراهم 

شده و تهیه و خرید آن از خارج از کشور نیز در دستور کار است.
وی با اشاره به مانع تراشی های دولت ترامپ در تامین نیازهای ضروری مردم 
از جمله واکسن اظهارداشت: این رفتار غیرقانونی و ضد بشری دولت ترامپ به 

عنوان یک اقدام ننگین در ذهن و خاطر جهانیان خواهد ماند.
رییس جمهوری تاکید کرد: همان گونه که توانستیم جنگ اقتصادی را مهار 
کنیم، از این مانع نیز عبور خواهیم کرد و مردم باید بدانند همه دستگاه ها و 
بخش های مختلف در دولت، برای تهیه واکسن مطمئن و تضمین شده، تلاش 

خواهند کرد. 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

پیاده راه حرم مطهر تا چهارراه شهدا
 سال 1400 اجرایی می شود

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم از اجرایی شدن 
پیاده راه ابتدای خیابان شبستان حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( تا چهارراه 

شهدا در سال ۱۴۰۰ خبر داد.
محسن محرری با اشاره به برخی اولویت های دوره پنجم شورای اسلامی شهر در 
ماه های پایانی فعالیت خود اظهار کرد: تکمیل پروژه های نیمه تمام، تقویت نظارت 
در حوزه مالی و بودجه، تعامل بیشتر با مسؤولان استانی و نمایندگان مردم در مجلس 
شورای اسلامی جهت رفع مشکلات اساسی مدیریت شهری، توسعه پارکینگ های 
عمومی و همچنین افزایش درآمد پایدار برای شهرداری از جمله این اولویت هاست.

محرری در پاسخ به پرسشی درباره پیاده راه های ساخته شده و در دست ساخت قم 
نیز بیان کرد: خوشبختانه احداث پیاده راه خیابان ارم حد فاصل سه راه بازار تا ابتدای 
خیابان انقلاب، از موفق ترین و جذّاب ترین پروژه های شهری بوده که بهره برداری 
کامل از آن با استقبال و رضایتمندی مردم و کسبه محل همراه بوده است. وی افزود: 
پیاده راه در حال احداث ابتدای خیابان انقلاب تا تقاطع بلوار عمار یاسر نیز مراحل 
پایانی خود را سپری می کند که با اتمام آن و استقرار خودروهای برقی برای زائران بویژه 
جهت ارائه خدمات به سالمندان، برخی از مشکلات تردد زائرین و مجاورین نیز مرتفع 
خواهد شد. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: 
پیاده راه بعدی، ادامه خیابان ارم از ابتدای خیابان انقلاب تا چهارراه شهداست که به 
دلیل وجود گیت های بازرسی دو طرف خیابان ارم فعلا امکان اجرای این پروژه وجود 
ندارد، ولی شورای شهر و مدیریت شهری مصمم هستند تا در سال ۱۴۰۰ و حداقل از 
ابتدای خیابان شبستان تا چهارراه شهدا، نسبت به احداث پیاده راه اقدام نمایند که 
جزئیات آن تا پایان سال جاری قطعی خواهد شد. وی پیگیری بازنگری در طرح ۳۱۵ 
هکتاری بافت تاریخی و تأمین زیرساخت های پردیسان را از دیگر موارد در حال پیگیری 
در کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر دانست و تصریح کرد: اختصاص سایت 
های ۴۸ و ۳۲ هکتاری پردیسان جهت املاک مُعوّض به منظور تملک ضلع جنوبی 
حرم مطهر، فاز ۵ عمار یاسر، صحن و پارکینگ امامزاده چهل اختران، خیابان های 
دروازه ری و نوبهار و در عین حال بهسازی بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی از 
دیگر برنامه های در دست اقدام است. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
اسلامی شهر قم در ادامه به موضوع هوشمندسازی و برون سپاری خدمات شهرسازی 
توجه داد و گفت: اصلاح تعرفه های جرایم ماده صد با هدف بازدارندگی از تخلفات 
ساختمانی و نظارت بیشتر شهرداری بر تخلفات ساختمانی و ساماندهی سیما و منظر 
شهری در کنار نظارت بر پروژه های مصوب سال جاری در حوزه شهرسازی و معماری 

از دیگر برنامه هایی است که در این کمیسیون پیگیری می شود.

هشدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

مردم رعایت نکنند باید منتظر پیک 
زمستانه کرونا باشیم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: مردم باید ترس آگاهانه داشته باشند چون 
اگر محدودیت ها ناگهانی کنار گذاشته شود و فاصله گذاری و استفاده از ماسک 

موردتوجه نباشد ممکن است مجدد دچار پیک زمستانی شویم.
محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به آخرین اقدامات صورت گرفته 
برای مقابله با ویروس کرونا در قم اظهار داشت: قم در وضعیت نارنجی قرار دارد و 
اگر این روند تداوم داشته باشد وضعیت قم زرد می شود. وی افزود: تعداد بستری ها 
کاهش پیداکرده و ترخیصی ها از بستری ها پیشی گرفته و این ثبات نسبی است، 
مردم باید ترس آگاهانه داشته باشند چون اگر محدودیت ها ناگهانی کنار گذاشته 
شود و فاصله گذاری و استفاده از ماسک موردتوجه نباشد ممکن است مجدد دچار 
پیک زمستانی شویم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: نگرانی که داریم 
پیک زمستانی است چون هوا سرد شده و با کاهش دمای ۷ درجه روبرو هستیم، از 
مردم عزیز قم که تاکنون همکاری خوبی داشته اند تقاضا دارم پروتکل های بهداشتی 
را مدنظر قرار دهند. قدیر خاطرنشان کرد: بیمارستان های شهید بهشتی و کامکار به 
بیماران کرونایی خدمات ارائه می دهند و بیمارستان فرقانی بستری بیماری کرونایی 

ندارد و تعداد بیماران این بیمارستان بسیار کم شده است.
  

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم :

نباید صادرات قم از استان دیگر یا مبدا 
دیگری خارج شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم، با اشاره به لزوم هم افزایی و تلاش برای 
رفع موانع صادرات گفت: مانعی برای دریافت تسهیلات توسط صادرکنندگان ایجاد 
شده بود که این موضوع لغو شده است و بانک ها می توانند تسهیلات لازم را پرداخت 

کنند. 
مهرداد غضنفری در حاشیه جلسه کارگروه توسعه صادرات استان قم در جمع 
خبرنگاران خاطرنشان کرد: صادرات پیشران حوزه اقتصاد است. وی گفت: وضعیت 
صادرات در سال جاری بیشتر از نظر ارزشی مدنظر بود که تاکنون از مبدا تولید یعنی 
متعلق به قم، چه از استان قم یا سایر استان ها ۱۲۰میلیون دلار بوده است؛ اما صادرات 
خاص گمرک استان ۸۰ میلیون دلار بود که باید این فاصله موشکافانه بررسی شود. وی 
با بیان این که اگر در فرآیند صادرات مشکلی وجود دارد، باید در اسرع وقت رفع شود؛ 
اظهار داشت: شایسته نیست، صادرات استان از استان دیگر یا مبدا دیگری خارج 
شود. غضنفری با اشاره به این که وضعیت بخش ها و این که کدام بخش اقتصادی به 
تعهدات خود عمل نکرده است، باید بررسی و برای رفع مشکلات تلاش شود؛ افزود: 
در شرایط کرونایی در صادرات با مشکل مواجه بودیم، اما باید در حد توان این فاصله 
با سال گذشته کم شود.به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم، برخی 
محصولات مثل فرش، کفش و سوهان قم خاص است، ولی هنوز آمار کشوری اعلام 

نشده است که رتبه این استان مشخص شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

بهره برداری ازخط تولید عطر 
وافشانه های خوشبو کننده 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت:خط تولید عطر وافشانه های خوشبو 
کننده با ۲۰۰ میلیارد ریال سرمایه و اشتغال سی نفر در قم به بهره برداری رسید.

محمود سیجانی صبح دیروز در حاشیه سی وچهارمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید و پس از افتتاح یک کارگاه تولید افشانه های خوشبوکننده ،ضمن اشاره به 
تولید انواع عطر، ادکلن و افشانه های خوشبو کننده در این واحد تولیدی از اشتغال 

مستقیم سی نفر در این واحد با ۲۰۰ میلیارد ریال سرمایه خبر داد.
سیجانی افزود: در این کارگاه سالانه ۱۰۰ هزار بسته عطر و ۵۰۰ هزار انواع افشانه 
خوشبو کننده تولید می شود که بخشی از نیاز داخل را به کالای مشابه خارجی کاهش 
می دهد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم تسهیل در روند صدور مجوز محیط 
زیست برای یک شرکت تولید کننده انواع اسنک و پفک را از دیگر برنامه های امروز 
بیان کرد و افزود: این شرکت برای الکل گیری از آب پنیر که از نوآوری های خودشان 
است نیاز به مجوز از محیط زیست داشت که با دستور استان روند صدور تسهیل شد.

گفتنی است تسهیل در روند صدور مجوز واردات مواد اولیه، دستگاه و همچنین 
تامین نقدینگی سرمایه در گردش برای بخش توسعه از خواسته های مدیر عامل یکی 

از کارخانه های تولید پتو بود که در بازدید استاندار از این واحد مطرح شد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد

ورود 10 هزار کیت تشخیص سریع کرونا به قم
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اعلام ورود ۱۰ هزار کیت تشخیص 
سریع کرونا به استان گفت: این کیت ها قابلیت این را دارند که در کم ترین زمان ممکن 

و حدود ۲۰ تا ۳۰ دقیقه جواب آزمایش ها را بدهند. 
به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، سیامک محبی 
خاطرنشان کرد: از این طریق می توانیم در تشخیص سریع افرادی که مبتلا به کرونا 
هستند، اقدام کنیم. وی گفت: این کیت های تشخیصی در ۹ مرکز و پایگاه سلامت 
که به عنوان مراکز منتخب ارایه خدمات درمان سرپایی بیماران مشکوک به کرونا 
هستند، تحویل داده شده است. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید 

کرد: در صورت نیاز با تشخیص پزشک، تست )آزمایش( انجام می شود.

ضرورت امنیت هسته ای 
بحران هسته   ای کشور ما ایران، بعد از جنگ سرد 
بزرگترین بحران سیاسی امنیتی در دنیاست. بحرانی 
پر فراز و نشیب با قدمتی در حدود هجده سال که با 
انعقاد برجام رو به پایان می رفت و با خروج آمریکا از 

برجام شدت گرفت. یکی از عوامل موثر در نقش آفرینی طرفین این بحران، امنیت 
هسته ای است. آمریکا و اسرائیل بارها تهدید به حمله به تاسیسات هسته ای ایران 
کردند و حمله سایبری به نطنز، ترور دانشمندان هسته ای، سرقت اسناد هسته ای 
از شورآباد و انفجار در مرکز مونتاژ سانتریفیوژ نطنز از جمله اقدامات خرابکارانه ای 

هستند که با هدف تاثیرگذاری بر این بحران روی داده اند.
از جمله مسائل مهم در امور هسته ای، امنیت هسته ای است. امنیت هسته ای 
دسترسی  خرابکاری،  سرقت،  به  پاسخ  و  کشف  پیشگیری،  با  است  مترادف 
غیرمجاز، نقل و انتقال غیرقانونی یا هرگونه عمل توام با سوءنیت پیرامون مواد 
هسته ای و دیگر مواد رادیواکتیو یا تاسیسات هسته ای مرتبط با آنها. در واقع، 
امنیت هسته ای را می توان آمادگی و عکس العمل دولت ها در برابر حوادث امنیتی 
هسته ای دانست. حوادث امنیتی هسته ای، عبارتند از تحصیل غیرمجاز، قاچاق، 
حمل و نقل غیرقانونی، فروش غیرقانونی مواد هسته ای یا رادیواکتیو و همچنین، 
خرابکاری و اعمال توام با سوءنیت نسبت به تجهیزات مرتبط با مواد و تاسیسات 
هسته ای. هر حادثه امنیتی هسته ای به وسیله خرابکار یا دشمن ارتکاب می یابد 
و هر خرابکار یا دشمن یک تهدید امنیتی است. امروزه دولت ها با دو نوع تهدید 
امنیتی هسته ای مواجه هستند. تهدیدات امنیتی داخلی، توسط افرادی ارتکاب 
می یابند که دسترسی مجاز به مواد، تجهیزات و تاسیسات هسته ای دارند، مانند 
کارمند نیروگاه هسته ای و تهدیدات امنیتی خارجی، توسط افرادی که دسترسی 
مجاز به مواد، تجهیزات و تاسیسات هسته ای ندارند، مانند گروه های تروریستی 
ارتکاب می یابند. نهادهای امنیتی باید ارزیابی دقیقی از انگیزه، اهداف و توانایی 
تهدیدات امنیتی هسته ای داشته باشند تا بتوانند نظام امنیت هسته ای و اقدامات 

متقابل برای برخورد صحیح با این تهدیدات را طراحی کنند.
تاسیسات  یا  رادیواکتیو  و  هسته ای  مواد  هسته ای،  امنیتی  حادثه  اهداف 
هسته ای و افراد و اشیای درون آنها هستند. ممکن است حادثه امنیتی هسته ای 
در زمان حمل و نقل داخلی یا بین المللی مواد هسته ای و رادیواکتیو رخ دهد. 
اجتماعات سیاسی و مذهبی، مکان های استراتژیک و اطلاعات حساس امنیتی 
امنیتی هسته ای  باشند. حادثه  امنیتی هسته ای  نیز می توانند هدف حادثه 
می تواند به شکل حملات سایبری و بر روی رایانه ها یا سیستم های اطلاعاتی 
دیجیتالی نیز رخ دهد. آثار و نتایج یک حادثه امنیتی هسته ای بستگی به ماهیت، 
مکان و دیگر شرایط این حادثه دارد و بطور معمول، حوادث امنیتی هسته ای آثار و 

نتایج بهداشتی، اقتصادی، محیط زیستی و اجتماعی را درپی دارند.
برای پیشگیری، کشف و پاسخ به حوادث امنیتی هسته ای باید به شناخت و 
ارزیابی صحیحی از اینگونه حوادث رسید. بطورکلی، ارزیابی تهدید، به جمع 
که  موجود  یا  بالقوه  خطرات  مورد  در  اطلاعات  ارزیابی  و  بندی  دسته  آوری، 
می توانند منجر به حادثه امنیتی هسته ای شوند، اطلاق می شود. برای رسیدن 
به این منظور، نهاد های امنیتی هسته ای باید خطرات بالقوه هر هدف هسته ای 
را با توجه به انگیزه، اهداف و توانایی های تهدید امنیتی شناسایی کنند و مطابق 
با آن هدف، سناریوهای احتمالی حادثه امنیتی را بررسی کنند و سپس، برای 
هر سناریو پاسخی مناسب طراحی کنند. برای مثال، خطرات تهدید کننده یک 
نیروگاه هسته ای با خطرات تهدید کننده حمل و نقل مواد هسته ای متفاوت است. 
خطرات تهدید کننده کیک زرد با خطرات تهدید کننده پسماند هسته ای در حمل 
و نقل متفاوت است. همچنین، خطرات تهدید کننده یک دانشمند هسته ای با 
خطرات تهدید کننده نگهبان یک مجتمع غنی سازی سوخت هسته ای متفاوت 
است. به همین ترتیب، شیوه ارزیابی خطرات، سناریوهای احتمالی و در نتیجه 

سطح حفاظتی موارد ذکر شده باید متفاوت از هم باشند.
از طرفی، ارزیابی تهدیدات باید متناسب با شرایط و اوضاع و احوال سیاسی، 
تغییر پذیر باشد به این معنا که در دوره های زمانی معین قابل بازبینی باشد. برای 
مثال، تهدیدات امنیتی قبل از برجام با تهدیدات امنیتی پس از برجام، تهدیدات 
امنیتی قبل از حمله به پایگاه عین الاسد با تهدیدات امنیتی بعد از حمله به پایگاه 
عین الاسد با یکدیگر متفاوت هستند و برای هر کدام  باید ارزیابی تهدید جداگانه 
با استفاده از شیوه هایی مانند "طرح بنیادین تهدید" صورت گیرد. پس از ارزیابی 
تهدیدات و طراحی پاسخ و عکس العمل در برابر تهدید، باید احتمال شکست 

خوردن آن پاسخ مورد توجه قرار گیرد و برای آن چاره جویی شود.
مجموع عواملی که در این نوشتار بطور خلاصه ذکر شد، تشکیل دهنده نظام 
نتیجه،  در  پویاست  نظامی  هسته ای،  امنیت  نظام  هستند.  هسته ای  امنیت 
برای رسیدن به امنیت هسته ای پایدار، نه تنها باید با تحولات روز همراه بود بلکه 
باید پیشگام با آنها حرکت کرد. کشور ما در حال سپری کردن یکی از مهمترین 
بحران های سیاسی امنیتی در دنیاست و امنیت هسته ای سهم پررنگی در گذار 

توام با موفقیت ایران از این بحران دارد.
پژوهشگر حقوق هسته ای

سخنگوی سازمان غذا و دارو: 

۲1 میلیون واکسن کرونا از 4 کشور 
پیش خرید می شود

از مجموعه  بر پیش خرید واکسن  و دارو گفت: علاوه  سخنگوی سازمان غذا 
کوواکس سازمان بهداشت جهانی که توافقنامه آن امضا شده، مذاکرات مختلف برای 
پیش خرید حدود ۲۱ میلیون دوز واکسن کرونا از چهار کشور تولید کننده واکسن در 
حال انجام است.  کیانوش جهانپور افزود: مذاکرات مختلفی برای پیش خرید واکسن 
کرونا با چهار کشور و شرکت های تولید کننده آنها که مراحل تولید واکسن کرونا را 
جلو برده اند، در حال انجام است اما مشکل اساسی، سایه تحریم های بانکی و مالی 
است که علیه مردم ایران وضع شده و مشکلاتی در روند خرید واکسن ایجاد می کند. 
وی ادامه داد: توافقنامه پیش خرید ۱۶ میلیون و ۸۰۰ هزار دوز واکسن از مجموعه 
کوواکس با سازمان بهداشت جهانی امضا و پیش خرید شده است اما سایه تحریم ها 
بر همه خریدهای واکسن و مبادلات بانکی وجود دارد. سخنگوی سازمان غذا و دارو 
گفت: علاوه بر آن مذاکرات مختلفی با چهار کشور برای پیش خرید ۲۰ تا ۲۱ میلیون 
دوز واکسن کرونا در حال انجام است که در صورت نهایی شدن با تایید سازمان غذا 
و داروی ایران، در کشور مورد استفاده قرار می گیرند البته تایید سازمانها و مجامع 
معتبر بین المللی نیز در تایید سازمان غذا و داروی ایران موثر است. جهانپور افزود: 
همان طور که رئیس بانک مرکزی اعلام کرده است، مهمترین مشکل در روند خرید 
واکسن کرونا، تحریم های بانکی و تحریم ها و رفتارهای غیربشردوستانه آمریکا و هم 
پیمانان این کشور است که بر مبادلات مالی با کشورها سایه افکنده اما دولت همه 
تلاش خود را برای تامین واکسن کرونا انجام می دهد و همه تلاش دولت و وزارت 
بهداشت این است که اولین محموله واکسن کرونا از مجموع ۴۲ میلیون واکسنی که 

قرار است از خارج خریداری شود، اوایل سال میلادی آینده وارد کشور شود. 
 

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۳۲۳ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۳۲۳ بیمار دیگر 
از مبتلایان قطعی در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان قطعی این بیماری در 
کشور به ۵۰ هزار و ۹۱۷ نفر رسید.  سیما سادات لاری روز سه شنبه با اعلام آخرین 
آمار مبتلایان و جانباختگان کرونا در ایران افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز )۱۸ 
آذر ۱۳۹۹( بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی  ۱۱ هزار و ۲۳ بیمار جدید مبتلا 
به کووید ۱۹ در کشور شناسایی شد و هزار و ۷۱۰ نفر بستری شدند. با این حساب، 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به یک میلیون و ۶۲ هزار و ۳۹۷ نفر رسید. 
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۷۵۴ هزار و ۲۲۴ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۵۷۸۰ نفر از بیماران مبتلا 
به کووید ۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون ۶ میلیون 

و ۴۷۷ هزار و ۷۱۸ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.

اخبار

سخنگوی قوه قضاییه درپاسخ به سوالی درباره تایید 
حکم اعدام روح الله زم در دیوان عالی کشور گفت: 
بیش از یک ماه قبل دیوان عالی کشور به این پرونده 
رسیدگی کرد و حکم صادره از دادگاه انقلاب به تایید 

دیوان عالی کشور رسیده است. 
روز سه شنبه در نشست  غلامحسین اسماعیلی 
خبری ضمن گرامیداشت یاد و خاطر شهدای گرانقدر 
اسلام افزود: شهادت دانشمند هسته ای و دفاعی 
کشور استاد دکتر محسن فخری زاده موجی در جامعه 
ما ایجاد کرد که به همراه موج برخاسته از شهادت 
حاج قاسم سلیمانی انشاالله بساط استکبار و رژیم 
تروریست اسراییل را در هم خواهد پیچید و منطقه را 

از وجود آنها پاکسازی خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: فخری زاده در عالم گمنامی 
فخر المحققین کشور بود و امروز فخر شهدای علمی، 

هسته ای و دفاعی کشور به شمار می آید.
سرنخ ها و اطلاعات خوبی از ترور شهید 

فخری زاده داریم
اسماعیلی اظهارداشت: علاوه بر اقداماتی که از 
سوی شورای عالی امنیت ملی و ستاد کل نیروهای 
مسلح در حال انجام است، قوه قضاییه در دو عرصه 
برای  را  لازم  های  پیگیری  المللی  بین  و  داخلی 
این  اندرکاران  ودست  عوامل  مجازات  و  شناسایی 

جنایت تروریستی انجام خواهد داد.
سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: اکنون کارگروهی 
با حضور دادستان کل کشور فعالیت خود را آغاز کرده 
و هم در سازمان قضایی نیروهای مسلح و هم در شعبه 
ویژه امور بین الملل دادسرای عمومی و انقلاب تهران 
و همچنین از طریق مراجع بین المللی نیز این اقدام 
در  قضاییه  قوه  است.سخنگوی  پیگیری  حال  در 
پاسخ به سوالی درباره دستگیری عوامل ترور شهید 
فخری زاده و وجود سرنخ های جدید در خصوص این 
حادثه تروریستی گفت: سرنخ ها و اطلاعات خوبی 
داریم اما به لحاظ وضعیت خاص پرونده اجازه دهید 

توضیحات بیشتر را به بعد موکول کنیم.
دور حکم قطعی برای ۱۰ مفسد اقتصادی

اسماعیلی در ادامه و با اشاره به مبارزه با مفاسد 

مفاسد  با  مبارزه  دادگاه های  گفت:  اقتصادی 
اقتصادی امر رسیدگی را عهده دار هستند. اخیراً در 
یکی از استان های شمال غرب کشور پرونده ای در 
خصوص کارمندان گمرک که رشوه های سنگین اخذ 
گرفته بودند حکم قطعی برای ۱۰ نفر صادر شد. در 
به  اخذ رشوه  به جرم  پرونده محمدرضا لطفی  این 
انفصال موقت  ده سال حبس، ۷۴۱ ضربه شلاق، 
و جزای نقدی و انتشار حکم در رسانه ها، اسماعیل 
رحمانی به جرم اخذ رشوه به ده سال حبس تعزیری 
۷۴ ضربه شلاق و جزای نقدی و انتشار حکم فرزاد 
فروغ به جرم اخذ رشوه به ده سال حبس و ۷۴ ضربه 
شلاق و پرداخت جزای نقدی و انتشار حکم محکوم 
و  ورزش  سابق  کل  مدیر  شیراز  در  همچنین  شد. 
جوانان به اتهام ۲۸ فقره اخذ رشوه به مبلغ ۱۷ میلیارد 
و ۹۳۳ میلیون ریال به ده سال حبس و جزای نقدی و 

انفصال دائم و ۷۴ ضربه شلاق محکوم شد.
غلامرضا  سرمایه  بانک  پرونده  در  افزود:  وی 
حیدرآبادی مدیر عامل سابق بانک سرمایه که از کشور 
خارج شده بود و به کشور بازگشت و پیش تر محکومیت 
غیابی داشت و واخواهی داشت به ۱۲ سال حبس 
تعزیری و محرومیت دائم از خدمات دولتی و جزای 
نقدی و ضبط مال تحصیل شده از طریق نامشروع 

محکوم شده است.
آخرین وضعیت پرونده خصوصی سازی

سخنگوی قوه قضائیه در خصوص آخرین وضعیت 
خصوص  این  در  گفت:  سازی  خصوصی  پرونده 
اقداماتمان در دو بخش است یک بخش رسیدگی 
سازی  خصوصی  سابق  مدیر  اتهامی  پرونده  به 
است. بخش دوم کار ما رسیدگی به تخلفات فرایند 
خصوصی  بود.  شده  واگذار  شرکت های  واگذاری 
سازی یک نیاز جدی در کشور است و حتماً قانون 
در  و  منضبط  باید  اساسی  قانون  اصل ۴۴  اجرای 
چارچوب رعایت شود. دولت تاجر خوبی نیست و 
باید تصدی گری را به بخش خصوصی بدهد و باید 
در  کند.  کمک  خصوصی  بخش  توانمندسازی  به 
این موضوع بررسی ها انجام و تخلفات احراز شده 
است. در چهار ماهه اخیر پرونده ۶ شرکت مربوط 

داوری  هیأت  رأی  و  رسیدگی  سازی  خصوصی  به 
قطعیت پیدا کرده است. شرکت تولید نیروی برق 
مغان،  شرکت  پارس،  خاک  و  آب  شرکت  شاهرود، 
سیلوی سنقر، شرکت تراورس البرز و شرکت فولاد 
دادگاه  و حکم  داوری  فرایند هیأت  از طریق  میبد 
ویژه به دولت بازگشت و مجموع ارزش این شرکت ها 
سازمان  اولیه  برآورد  اما  است  نشده  رسانی  روز  به 
اثر  در  تومان  میلیارد  هزار  به ۴۰  قریب  خصوصی 
فسخ واگذاری این شرکت ها به دولت بازگشته است.

اسماعیلی در خصوص بیانیه اخیر معاونت حقوقی 
وکالت هیچ  در حوزه  وکالت هم گفت:  با  رابطه  در 
ادعایی جز اجرای قانون نداریم و استقلال وکلا را به 
رسمیت می شناسیم و وظایف خودمان را که در قانون 
پیش بینی شده است، معتقدیم باید به نحو شایسته 

انجام دهیم.
دلایل احضار عیسی کلانتری به دادسرا

بدوی  حکم  و  کلانتری  احضار  خصوص  در  وی 
فرد  با  ارتباط  در  گفت:  مولاوردی  دخت  شهین 
و  است  رسیدگی  حال  در  دادسرا  در  پرونده ای  اول 
برخی  و  انزلی  تالاب  جمله  از  مختلفی  موضوعات 
سخنان ایشان مطرح است. در حال رسیدگی است 
و توضیحات ایشان اخذ شده است و باید صبر کنیم 
هم  دوم  فرد  می گیرد.  تصمیمی  چه  دادسرا  ببینم 
حکم صادره غیر قطعی است و از بیان جزئیات اتهام 

و محکومیت معذورم.
اخیر  مصوبه  خصوص  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
تحریم ها«  لغو  برای  راهبردی  اقدام  »قانون  مجلس 
انگاری ها  جرم  این  با  رابطه  در  قضائیه  قوه  نظر  و 
گفت: قوه قضائیه بعد از اینکه قانون به تصویب رسید 
لازم الاجرا می داند. هیچکس نباید به خودش اجازه 

بدهد که در مقابله با اجرای قانون بایستد.
حکم مولاوردی غیرقطعی است

اسماعیلی درخصوص حکم شهیندخت مولاوری 
قطعی  چون  است  غیرقطعی  صادره  حکم  گفت: 
نشده است از بیان جزییات و عناوین اتهامی معذورم 
و درصورت قطعی شدن حکم در این خصوص توضیح 

خواهم داد.

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد

تایید حکم اعدام روح الله زم در دیوان عالی کشور 

روحانی در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت ؛

شاهد سوء استفاده بدخواهان از اختلافات هستیم
همه موظفیم آرامش کشور را حفظ کنیم 

سرلشکر سلامی با تاکید بر این که راه شهید فخری زاده با عزم و اراده بیشتر دنبال 
می شود گفت: دشمنان باید منتظر واکنش های جمهوری اسلامی ایران با کیفیت و 

وضعیتی که خودمان تعیین می کنیم ، باشند. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
ستاد  در  که  زاده  فخری  محسن  شهید  دانشمند  گرامیداشت  مراسم  حاشیه  در 
فرماندهی کل سپاه برگزار شد، با بیان اینکه بزرگترین لطف الهی که شهادت است، 
شامل حال محسن فخری زاده عزیز و فخر ایران شد، گفت : دشمنان قسم خورده 
ایران اسلامی باید بدانند که شهادت چراغ راه ماست و ما راه این شهید عزیز را ادامه 

خواهیم داد و راهی که شهدا باز می کنند، هیچگاه توقف نخواهد داشت.
وی افزود: هر نقطه ای که دشمن روی آن متمرکز می شود، به منزله نقطه قوت ما و 
هراس دشمنان است و متوسل شدن به اقدامات جنایتکارانه ای مانند ترور به معنای 
آن است که ما باید امثال شهید فخری زاده را تربیت کنیم. فرمانده کل سپاه با تاکید بر 

اینکه راه این عزیز با عزم و اراده بیشتر توسط شاگردانش ادامه خواهد داشت، گفت: 
دشمنان باید منتظر واکنش های جمهوری اسلامی ایران با کیفیت و وضعیتی که 
خودمان تعیین می کنیم ، باشند. سردار سلامی با بیان اینکه ترور  و اقدامات کوردلانه 
دشمنان جز افزوده شدن بر شتاب انقلاب اسلامی ما دستاورد دیگری نخواهد داشت 
، ادامه داد: ما با شهادت رشد کرده ایم و دشمن قدرت درک این حقیقت را ندارد. آنها 
فکر می کنند که مردان بزرگ ما تنها هویت فیزیکی دارند از این رو به دنبال حذف آنها 
هستند اما شهادت آنان، اراده ما را در رسیدن به اهداف عالیه نظام قوی تر می کند. 
فرمانده کل سپاه در پایان با تاکید بر این که به ملت عزیز ایران اطمینان می دهیم که 
واکنش قاطعی نسبت به ترور دانشمند هسته ای خود خواهیم داشت، افزود: شهادت 
برای ما افتخار است و همانطور که شاهد بودیم حاج قاسم با شهادتش موجب ذلت 
استکبار شد قطعا شهادت محسن فخری زاده نیز موجب ذلت دشمنان می شود و 

سرعت ما را در مسیری که انتخاب کرده ایم بیشتر می کند.

فرمانده کل سپاه در مراسم گرامیداشت شهید فخری زاده:

دشمنان منتظر واکنش جمهوری اسلامی ایران باشند

دبیر شورای عالی امنیت ملی در دیدار وزیر خارجه 
سوریه گفت: دولتمردانی که با حقارت مشغول عادی 
سازی روابط با رژیم صهیونیستی و کمک به اجرای 
نقشه های آمریکا در منطقه هستند، فرجامی بهتر از 

قذافی و عمر البشیر نخواهند داشت.
امور خارجه جدید سوریه که  المقداد وزیر  فیصل 
یکشنبه شب به تهران سفر کرد، صبح روز )یک شنبه( 
با دریابان علی شمخانی نماینده مقام معظم رهبری 

و دبیر شورای عالی امنیت ملی دیدار و درباره مسائل 
دوجانبه  منطقه ای و بین المللی گفتگو کرد. در این 
دیدار شمخانی با اشاره به سطح عالی روابط راهبردی 
ایران و سوریه و با تمجید از نقش مهم و ممتاز این کشور 
در مقاومت منطقه ای علیه اشغالگری و توسعه طلبی 
گسترش  و  استمرار  ضرورت  بر  صهیونیستی  رژیم 
اینکه  بیان  با  تأکید کرد. وی  روابط تهران - دمشق 
آمریکا با حضور در سوریه به دنبال غارت نفت سوریه، 

حفظ امنیت رژیم صهیونیستی و تقویت و گسترش 
هسته های تروریستی داعش در منطقه است، تصریح 
کرد: باید به حضور شرارت آمیز آمریکا در منطقه پایان 
رژیم  بقای  رمز  و  به علت وجودی  اشاره  با  داد. وی 
صهیونیستی که توسعه تجاوز به حقوق انسانها و ترور 
است، افزود: جامعه جهانی و مجامع بین المللی باید 
برای  ایجاد جهانی امن و آرام دربرابر اقدامات این رژیم 

خون آشام و ضد بشری قاطعانه بایستد.

علی شمخانی:

 جهان بدون رژیم صهیونیستی امن تر خواهد شد 

حمیدرضا اسماعیلی نجار*
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 ADHD حدود ۵ درصد از افراد دچار اختلال کم توجهی – بیش فعالی یا
هستند. تعداد موارد ADHD طی بیست سال گذشته افزایش یافته که می توان 

تا حدودی آن را به افزایش سطح آگاهی نسبت به این اختلال پیچیده دانست.
محققان دریافته اند در سال ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۶، اختلال بیش فعالی – کم توجهی 
در ده درصد از کودکان و نوجوانان تشخیص داده شده در حالی که این درصد در 

سال ۱۹۹۷ تا ۱۹۹۸، شش درصد بوده است.
هر چند افزایش میزان آگاهی چیز خوبی است؛ اما جنبه ی مهم دیگر ماجرا 
این است که تشخیص به درستی داده شود. این روزها با توجه به دنیای شتاب 
زده ای که داریم و نفوذ تکنولوژی و مشغله های جورواجور، خیلی از افراد ممکن 
است احساس کنند نمی توانند تمرکز خود را حفظ کنند، اما این لزوماً دلیل 

نمی شود که ADHD داشته باشند.
از طرفی دیگر، تعداد زیادی از افراد هستند که واقعاً دچار اختلال کم توجهی 
– بیش فعالی اند؛ اما تحت درمان لازم قرار نمی گیرند. درمان ADHD شامل 
ترکیبی از درمان رفتاری شناختی و دارودرمانی می شود؛ اما از کجا بدانید آیا نیاز 
به درمان دارید یا اینکه فقط در دنیای عجول امروز گرفتار شده اید و تنها چیزی 
که نیاز دارید آرامش و ریلکسیشن بیشتر است؟ چیزی که میان اختلال واقعی 
ADHD و یک وضعیت غیر اختلالی تفاوت ایجاد می کند این است که علائم 

چگونه زندگی تان را تحت تأثیر قرار می دهند.
تمرکز زیاد یا عدم تمرکز

یکی از عوارض ADHD که همیشه در موردش گفته شده و می شود، ناتوانی 
در تمرکز کردن برای مدت طولانی روی یک فعالیت و کارها را نیمه کاره رها کردن 
است. اما یک مشکل ناشناخته ی دیگر در ارتباط با ADHD، تمرکز زیاد است. 
برخی از بیماران به روان پزشک خود می گویند که ADHD ندارند زیرا می توانند 

چند ساعت متوالی بنشینند و بازی ویدیویی مورد علاقه شان را انجام بدهند؛ اما 
توجه، انواع گوناگونی دارد.

کسی که برای تمام کردن کارهای معمولی تر خود مشکل دارد، مثلًا تمیز کردن 
آشپزخانه، پرداخت صورتحساب ها و تکالیف مدرسه، اما به راحتی ساعت ها 
مشغول فعالیت یا کاری می شود که برایش جذاب است، درمان مناسب می تواند 
به نفعش باشد. تشخیص ADHD سخت است و روان پزشک این تشخیص را بعد 

از اینکه ابتدا بیمار را از جهت دیگر عوارض بررسی کرد، خواهد داد.
بی توجهی

در کلاس درس، یک کودک بیش فعال که نمونه ی معمول ADHD است 
نمی تواند آرام بنشیند؛ اما یک علامت که اغلب نادیده گرفته می شود، بی توجهی 
است. بچه های بیش فعال و کم توجه در کلاس درس مشغول رؤیاپردازی و 
خیال پروری می شوند. بی توجهی که در میان دختران شایع تر است، در بیشتر 
علائم  دارای  افراد  این  زیرا  می شود  گرفته  نادیده   ،ADHD تشخیص  موارد 
کلاسیک اختلال کم توجهی نیستند. کم توجهی می تواند از جهت عملکرد و 
کارایی افراد بسیار گسترده و تأثیرگذار باشد، بنابراین یکی از انواع ADHD است.

رفتارهای ناگهانی و تکانشی
همه ی ما یکی از این دست افراد را در میان دوستان خود داریم: کسی که هر 
چه به ذهنش می رسد فوراً به زبان می آورد. هر چند گاهی این ویژگی می تواند 
خوب و تحسین برانگیز باشد و مثلًا شما تصور کنید ای کاش من هم  چنین 
شجاعتی داشتم؛ اما همین ویژگی گاهی می تواند موانعی در زندگی تان ایجاد 
کند و حتی در برخی موارد منجر به نتایج خطرناکی بشود. رفتارهای ناگهانی 
می توانند بر زندگی شخصی و حرفه ای تان اثر بگذارند، مثلًا به زبان آوردن هر 
آنچه در فکرتان است در شرایطی که مناسب نیست می تواند شما را به دردسر 

بیندازد و منجر به رفتارهای نادرست بعدی بشود.
بیش فعالی

احتمالًا معروف ترین و شناخته شده ترین علامت ADHD بیش فعالی است: 
کودکی که دورتادور کلاس درس می دود و بالا و پایین می رود. بیش فعالی، 
پدیده ای است که بیشترین اشتباهات نیز در درک آن صورت می گیرد. بیش 
فعالی یک موجودیت ساختگی یا رفتار ارادی نیست. تصور کنید شما مجبورید 
پا بایستید؛ این چیزی است که از یک کودک دچار  شش ساعت روی یک 
ADHD که مجبور است به مدرسه برود و تا شش ساعت توجه خود را حفظ کند 
می خواهید. شما باید بدانید که بیش فعالی یک عارضه ی مربوط به رشد عصبی 
است که دارای ریشه های ژنتیکی و بیولوژیکی می باشد که اگر درمان نشده رها 
شود می تواند زندگی فرد را به شدت تحت تأثیر قرار داده و توانایی او برای عملکرد 
در مدرسه و دیگر زمینه ها را مختل کند. بیش فعالی یک مسئله ی خاص و بسیار 
قابل توجه است و در کودکان به راحتی مورد غفلت قرار می گیرد زیرا با جنب و 
جوش های طبیعی این سنین اشتباه گرفته می شود؛ اما واقعاً می تواند ناشی از 

اختلال ADHD باشد.
بی قراری

وقتی فرد به سنین نوجوانی می رسد، بیش فعالی مرتبط با ADHD ممکن 
است رفع شده باشد اما بی قراری و ناآرامی ها هنوز برقرارند. یک جور عدم تحمل 
و ناشکیبایی در افراد دچار ADHD دیده می شود. دانشمندان و پزشکان چهل 
سال پیش فکر می کردند وقتی علائم بیش فعالی ناپدید می شود، خود اختلال 
نیز برطرف شده و فرد دیگر دچار مشکل نیست، اما در مورد خیلی از افراد چنین 
نیست؛ واقعیت این است که علامت بیش فعالی صرفاً به یک علامت دیگر 

تبدیل می شود که می تواند به همان اندازه دردسرساز باشد.
مشکلات اجتماعی

درس و مدرسه می تواند برای بچه هایی که ADHD دارند چالش برانگیز باشد 
و این مشکلات می توانند گاهی تا بزرگسالی نیز ادامه پیدا کنند. آن هایی که 
ADHD درمان نشده دارند معمولًا این پتانسیل را دارند که فعالیت های مدرسه 
را انجام دهند؛ اما علائمشان جلوی این توانایی آن ها را می گیرد. بنابراین مثلًا 
ممکن است وارد دانشگاه بشوند اما قادر به اتمام آن نباشند یا حتی دوران مدرسه 
را نتوانند تمام کنند، صرفاً به این علت که دچار عارضه ای هستند که جلوی 

تکمیل فعالیت هایشان را می گیرد.
عدم ثبات شغلی

این روزها شغل عوض کردن نسبت به گذشته شایع تر است؛ اما مدام از این 
شاخه به آن شاخه پریدن نیز می تواند نشانه ی ADHD درمان نشده باشد. 
بزرگسالانی که دچار ADHD درمان نشده اند معمولًا در کار و حرفه ی خود دچار 
مشکلاتی می شوند، مثلًا نمی توانند برای مدت طولانی سر یک شغل بمانند و 

مدام کار عوض می کنند.
مشکلات عاطفی

یک علامت دیگر ADHD درمان نشده، عدم ثبات در روابط عاطفی است. این 
افراد شاید به راحتی دوستانی پیدا کنند؛ اما اغلب به همان راحتی نیز دوستان 

خود را از دست می دهند.

چرا نباید نسبت به درمان ADHD غفلت کرد؟

پیامدهای اختلال کم توجهی بیش فعالی درمان نشده

مسوول بهبود تغذیه جامعه معاونت امور بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی داشتن یک برنامه غذایی مناسب، فعالیت 
بدنی و مدیریت استرس را بهترین راه برای تقویت سیستم ایمنی 

بدن و پیشگیری از کرونا و حفظ سلامت بدن عنوان کرد.
فرشته فزونی تقویت سیستم ایمنی بدن را  یکی از راه های مهم 
محافظت در مقابل کرونا برشمرد و به تشریح تاثیر تغذیه سالم در 
تقویت سیستم ایمنی و اصول تغذیه مناسب در دوران قرنطینه 

خانگی پرداخت.
وی به احتمال افزایش مصرف مواد غذایی پرکالری و تنقلات 
نامناسب در دوران قرنطینه  اشاره کرد و گفت: افزایش دریافت 
غذاهای چرب، نوشیدنی های شیرین و پر کالری، کم تحرکی، 
افزایش زمان تماشای تلویزیون و استفاده بیشتر از کامپیوتر، تبلت 
و موبایل از علل اصلی اضافه وزن و چاقی در این دوران به شمار می 

رود که متاسفانه سلامت را به خطر می اندازد.
مسؤول بهبود تغذیه جامعه معاونت امور بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی این دوران را زمان مناسبی برای انتخاب و 
تهیه غذاهای سالم و با ارزش تغذیه ای  مناسب برشمرد و یادآور 
شد: هر خانواده می تواند با مدیریت مطلوب از یک رژیم غذایی 

متعادل و سالم برخوردار شود.
فزونی داشتن یک برنامه غذایی مناسب، فعالیت بدنی و مدیریت 
استرس را بهترین راه برای حفظ سلامت، تقویت سیستم ایمنی 

بدن، پیشگیری از کرونا و کنترل وزن عنوان کرد.
به گفته وی برنامه غذایی مناسب به معنای مصرف متعادل و 
متنوع همه گروه های غذایی یا جایگزین آنها شامل انواع میوه ها، 
سبزی ها، غلات کامل، لبنیات کم چرب، انواع گوشت ها )قرمز، 

مرغ، ماهی و طیور( حبوبات و تخم مرغ است.
دانشگاه  بهداشتی  امور  معاونت  جامعه  تغذیه  بهبود  مسؤول 
علوم پزشکی شهید بهشتی با توجه به کاهش فعالیت بدنی در 
دوران قرنطینه بر دریافت انرژی روزانه در حد متعادل تاکید کرد 
و حضورکودکان و نوجوانان در منزل  را فرصتی برای  مشارکت در 

مراحل تهیه غذا وآشنایی با  غذاهای سالم  برشمرد.
مواد غذایی موثر در تقویت سیستم ایمنی 

مهم  های  راه  از  یکی  را   بدن  ایمنی  سیستم  تقویت  فزونی 
محافظت از بدن در مقابل بیماری ها ذکر کرد و افزود: با مصرف 
غذاهای غنی از مواد مغذی و رفتارهای سالم غذایی  می توانیم 

سیستم ایمنی قوی تری  داشته باشیم.
وی مهم ترین توصیه های تغذیه ای را یه این شرح بیان کرد:

- برنامه ریزی  منظم برای صرف وعده های اصلی غذایی و میان 
وعده در طی روز به ویژه صبحانه کامل اهمیت دارد

-  استفاده از تخم مرغ، شیرکم چرب، پنیرکم چرب و کم نمک، 
نان و غلات سبوس دار و میوه و سبزی در وعده صبحانه مفید 

است.
-  از انواع میوه ها و سبزی های تازه استفاده شود. مصرف انار، 
سیب، مرکبات، توت فرنگی، زردآلو، طالبی، موز، انبه، هندوانه، 

کیوی و یا هر نوع میوه دیگری که در دسترس است.
-  مصرف سبزی هایی نظیر هویج، کدو حلوایی، انواع فلفل، 
سبزی های دارای برگ سبز )اسفناج و کاهو(، گوجه فرنگی، خیار، 

انواع کلم و سایر میوه ها و سبزی ها.
-  استفاده از انواع سبزی ها در  وعده های غذایی اصلی)انواع 

سالادها، آش ها، خورشت ها، سوپ ها، خوراک، انواع پلو(
-  مصرف انواع مرکبات )پرتقال و نارنگی و لیمو ترش و نارنج( 
به صورت منظم و روزانه حداقل دو عدد در روز توصیه می شود. 
تقویت  در  مهمی  نقش  که  هستند   C ویتامین  حاوی  مرکبات 

سیستم ایمنی دارند.
-  دریافت مکمل های توصیه شده از قبیل ویتامین دی براساس 

پروتکل های ابلاغی برای گروه های سنی مختلف صورت گیرد.
-   مصرف  منابع غذایی حاوی آهن)انواع گوشت و حبوبات( 
همراه منابع غذایی ویتامین C )مانند نارنج و آبلیموی تازه(   به 

منظور جذب بهتر آهن.
-  استفاده از منابع غذایی حاوی ویتامین  B ۶ مانند تخم مرغ، 

مرغ، ماهی، قارچ، حبوبات و آجیل ها

به عنوان  آشامیدنی سالم  آب  فراوان،  مایعات گرم  -  مصرف 
بهترین نوشیدنی برای رفع تشنگی، آب میوه های تازه، دوغ کم 

نمک و بدون گاز، شربت های خانگی خیلی کم شیرین.
-  مصرف غلات کامل سبوس دار مانند نان های سبوس دار، 
غلات کامل حاوی ویتامین های گروه B و سلنیوم هستند که می 

تواند به تقویت سیستم ایمنی کمک کنند.
-  مصرف شیر و لبنیات( کم چرب )و ترجیحا پروبیوتیک به مقدار 

حداقل دو لیوان در روز
-  مصرف انواع ماهی حداقل دو بار در هفته به دلیل داشتن  امگا 

۳ و سلنیوم  نقش مهمی در تقویت سیستم ایمنی دارد.  
-  انواع آجیل و مغز های بی نمک  منبع خوبی از ویتامین E و 

روی و سلنیوم هستند.   البته نباید درمصرف آنها زیاده روی کرد.
از مصرف چه نوع مواد غذایی باید اجتناب کرد

مسوول بهبود تغذیه جامعه معاونت امور بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی با تاکید بر اجتناب از مصرف فست فودها، 
گوشت های فرآوری شده و غذاهای سرخ شده، اظهار داشت: این 
مواد حاوی نمک زیاد، اسید های چرب ترانس و اشباع بوده و برای 

سلامتی و عملکرد سیستم ایمنی نامطلوب هستند.
فزونی ادامه داد: میان وعده های غذایی با ارزش تغذیه ای کم 
مانند غلات حجیم شده، شکلات، چیپس، پاستیل، چوب شور، 
آب نبات و امثال آنها نیز نباید مصرف شود. وی تاکید کرد که انواع 
های  میوه  آب  گازدار،  های  نوشیدنی  شیرین(  های  نوشیدنی 
صنعتی )بیسکوئیت، شیرینی و کیک های خامه ای و شکلاتی، 

انواع شکلات ها، و بستنی ها نیز نباید مصرف شود.
توصیه های تغذیه ای برای گروه های پرخطر )سالمندان(

مسوول بهبود تغذیه جامعه معاونت امور بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی با بیان این مطلب که پروتئین مورد نیاز بدن 
سالمندان  باید از گوشت های کم چربی، مرغ، ماهی، سفیده تخم 
مرغ، فرآورده های لبنی بدون چربی یا کم چربی تامین شود افزود:  
حبوبات نیز از منابع گیاهی پروتئینی هستند که اگر با  غلات 

مصرف شوند تمامی نیاز بدن به پروتئین را تامین می کنند.
فزونی توصیه کرد: مکمل ها و داروهای مورد نیاز سالمندان 
برای مدت یک تا سه ماه تامین شود تا مجبور به خروج مکرر از 
منزل نباشند. انجام هماهنگی های لازم برای ارسال مواد غذایی 
ضروری، لبنیات، نان، میوه و سبزی مورد نیاز سالمندانی که به 
تنهایی زندگی می کنند از سوی نزدیکان، نگهداری مواد غذایی 
به روش مناسب و بهداشتی، توجه به ضدعفونی کردن سبزی 
ها و میوه ها، قدم زدن روزانه در محیط منزل برای حفظ عملکرد 
ماهیچه ها و جلوگیری از تحلیل عضلانی ناشی از کم تحرکی 

برخی دیگر از توصیه های این کارشناسی برای سالمندان در این 
دوران قرنطینه است.

وی به مشکلات گوارشی سالمندان اشاره و تصریح کرد: بهتر 
است از مواد با ارزش غذایی بالا مانند مغزهای آسیاب شده در 
داخل غذاها و یا به صورت مجزا استفاده شود که  هم هضم و جذب 
بهتری دارد و هم منبع خوبی از امگا ۳ به عنوان ضد التهاب است.

وی با یادآوری کاهش جذب کلسیم و ویتامین دی در سالمندان 
و پوکی استخوان بر ضرورت مصرف روزانه مکمل کلسیم یا کلسیم 
دی و مصرف ماهانه مکمل ۵۰ هزار واحدی ویتامین دی  تاکید 
کرد و افزود: سالمندان باید روزانه علاوه بر مکمل ها حداقل ۲ 
واحد شیر و لبنیات کم چرب مصرف کنند و در صورت عدم تحمل 

گوارشی،   ماست و پنیر  یا شیر بدون لاکتوز مصرف کنند.
بهداشتی  امور  معاونت  جامعه  تغذیه  بهبود  مسوول  گفته  به 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتیهر واحد لبنیات برابراست با 
یک لیوان شیر یا یک لیوان ماست یا ۶۰-۴۵ گرم پنیر کم نمک )به 
اندازه دو قوطی کبریت(. مسوول بهبود تغذیه جامعه معاونت امور 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به  کاهش 
جذب ویتامین ۱۲B  در سالمندان مصرف روزانه مقدار مناسب 
گوشت ها ترجیحا مرغ و ماهی، شیر و تخم مرغ را توصیه کرد و 
افزود: کمبود ویتامین B ۶ به علل مختلف در این سنین شایع 
است. مصرف روزانه منابع غنی این ویتامین از جمله انواع گوشت، 
شیر، تخم مرغ، حبوبات و غلات کامل )سبوس دار(   به تامین این 

ویتامین و تقویت سیستم ایمنی بدن سالمندان کمک می کند.
فزونی، آهن را از دیگر ریزمغذی های موثر در تقویت سیستم 
ایمنی برشمرد و گفت: سالمندانی که به دلیل دریافت کم منابع 
غذایی آهن دچار کمبود آهن و کم خونی می شوند، مقاومت 
کمتری در مقابل عفونت ها و به ویژه ویروس کرونا دارند. گوشت 
زرده  و  آهن هستند. حبوبات  منابع غنی  از  قرمز، مرغ، ماهی 
تخم مرغ، سبزی های سبز تیره مثل جعفری، برگ چغندر، برگه 
های تیره کاهو، انواع خشکبار و مغزها نیز به تامین آهن مورد نیاز 
بدن کمک می کنند. وی مصرف چای را مانع جذب آهن غذا به 
خصوص بلافاصله بعد از غذاهای گیاهی حاوی آهن مانند حبوبات 
و غلات ذکر کرد و یادآور شد: سالمندان باید از مصرف چای یک 
ساعت قبل تا دو ساعت بعد از غذا خودداری کنند.   برای جذب 
بهتر آهن وعده غذایی توصیه می شود از سالاد و سبزی تازه و خام، 

آب لیموی تازه، آب نارنج همراه با غذا استفاده شود.
مسوول بهبود تغذیه جامعه معاونت امور بهداشتی این دانشگاه 
خاطرنشان کرد: در صورت تشخیص  کمبود آهن و کم خونی 
توسط پزشک دوز درمانی مکمل آهن تجویزی روزانه باید مصرف 

شود.
فزونی تاکید کرد: سالمندان و افراد بیمار لازم است از رژیم های 
غذایی خاص و متناسب با بیماری که توسط کارشناسان تغذیه 

تنظیم می شود استفاده کنند.
توصیه های تغذیه ای برای کودکان در دوران قرنطینه

وی با بیان این که تنظیم برنامه غذایی مناسب و منظم می تواند 
به مدیریت برخی از  استرس های ناشی از شیوع کرونا کمک کند، 
توصیه کرد: بهتر است به جای سه وعده اصلی، حجم کمتری از 

غذا در وعده های بیشتری مثلا ۶ - ۵ بار در روز مصرف شود.
دانشگاه  بهداشتی  امور  معاونت  جامعه  تغذیه  بهبود  مسوول 
علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به افزایش چاقی کودکان و 
نوجوانان در دوران قرنطینه خانگی در اثر خوردن تنقلات کم ارزش 
و چاق کننده، جگفت: در برنامه غذایی کودکان باید میزان کافی 
 ،E و A , C منابع پروتئین، آنتی اکسیدان ها شامل ویتامین های
ریزمغذی هایی مانند آهن، روی و سلنیوم با استفاده از گروه های 
غذایی و جایگزین های مناسب آنها گنجانده شود که نقش مهمی 

در تقویت سیستم ایمنی آنان دارد.
فزونی در ادامه موارد زیر را برای تنظیم برنامه غذایی مناسب 

کودکان توصیه کرد:
-  رعایت تنوع در برنامه غذایی کودک و استفاده از گروه های 
اصلی غذایی )نان و غلات، گوشت و تخم مرغ، حبوبات و مغزدانه 
ها، سبزی ها، میوه ها و لبنیات پاستوریزه ماست و پنیر کم نمک(.

-  استفاده از میان وعده غذایی مانند پوره سبزی ها )هویج یا 
سیب زمینی( یا پوره میوه های رسیده نرم شده )موز، گلابی، انبه، 

طالبی، هلو، زردآلو، سیب، آلو( برای کودکان زیر یک سال.
-  استفاده از میان وعده های غذایی مناسب مانند انواع میوه ها، 
سبزی ها، شیر پاستوریزه، ماست، نان، پنیر کم نمک، خرما برای 
کودکان یک تا پنج سال و خودداری از مصرف میان وعده های بی 
ارزش نظیر غلات حجیم شده، شکلات، چیپس، آب میوه های 

تجاری و نظایر آنها.
به دلیل  نوشیدنی های شیرین  انواع  از مصرف  -  خودداری 
کاهش  و  دندان  پوسیدگی  چاقی،  و  وزن  اضافه  خطر  افزایش 
دریافت مواد مغذی و تضعیف سیستم ایمنی بدن در برنامه غذایی 

کودک.
-  استفاده از لقمه های سالم نظیر نان سبوس دار، پنیر و گردو، 

خرما، تخم مرغ، گوجه فرنگی، خیار در میان وعده ها
-  خوردن غذا یا میان وعده در ساعت معین و  پرهیز از ریزه 

خواری و هله هوله خوردن کودک و نوجوان در بین این ساعات
-  پرهیز از غذا خوردن با عجله و تند تند.

-  کودک یا نوجوان باید سر سفره یا میز ناهارخوری بنشیند و غذا 
یا میان وعده را مصرف کند. در هنگام راه رفتن و یا ایستادن غذا 

نخورد زیرا  متوجه  میزان و مقدار غذایی که خورده نمی شود.
-  پرهیز از تماشای تلویزیون، استفاده از موبایل یا هر چیزی که 

باعث حواس پرتی در هنگام غذا خوردن می شود.
-  وقتی کودک یا نوجوان بهانه گیر و ناراحت است، به منظور 
دلداری به او غذا یا نوشیدنی داده نشود. -  در هر وعده، غذاهای 
سالم و مفید( کم چرب، کم نمک، کم شیرین، حاوی سبزیجات 
خام و پخته )در دسترس کودک یا نوجوان قرار داده شود. -  کودک 
یا نوجوان در برنامه ریزی وعده های غذایی خانواده و در تهیه غذا 
مشارکت داشته باشد. -  با توجه به نقش فعالیت بدنی در سلامت 
کودک،   در شرایط قرنطینه در منزل باید روزانه یک ساعت فعالیت 
بدنی داشته باشند. فعالیت هایی نظیر راه رفتن در خانه، دویدن در 
حیاط خانه، طناب بازی، بالا و پایین پریدن، توپ بازی، استفاده 
از دوچرخه و اسباب بازی های چرخدار. -  ضرورت  برنامه ریزی 
منظم و روزانه بر حسب سن و جنس برای انجام فعالیت بدنی 
کودکان سنین مدرسه و نوجوانان،   تشویق به کاهش زمان تماشای 
تلویزیون، بازی های کامپیوتری، استفاده از تبلت و تلفن همراه به 
روزی ۳۰ دقیقه، تشویق کودک یا نوجوان به راه رفتن بعد از یک 
مدت نشستن، انجام حرکات کشش دست و پا، کاراته، دراز نشست 
در خانه، ثبت نام کودکان سنین مدرسه و نوجوانان در یک کلاس 

ورزش آنلاین یا استفاده از اپلیکیشن های ورزشی

تغذیه گروه های پرخطر در روزهای کرونایی چه باشد؟

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی ایران:

کرونا همچنان در کمین، خطر نکنیم
اعمال  با  هرچند  گفت:  ایران  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
محدودیت های کرونایی شاهد کاهش روند بیماری هستیم اما این وضعیت بسیار 
ناپایدار و شکننده است و مردم باید توصیه های بهداشتی را همچنان دقیق رعایت 

کنند تا از خطرات آن در امان باشند.
بابک عشرتی افزود: مردم باید آگاه باشند که با عادی انگاری این بیماری، شاهد 
اوج گیری کرونا خواهیم بود و دوباره مواردی مانند مراجعان سرپایی، بستری و 

مرگ ناشی از آن افزایش خواهد یافت.
این اپیدمیولوژیست با اشاره به کاهش حدود ۳۰ درصدی مراجعات سرپایی در 
مناطق تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: با اعمال محدودیت ها، 
تعداد مراجعات سرپایی هفتگی در هفته قبل از تعطیلات اخیر حدود ۷ هزار و 
۵۰۰ نفر بود که این تعداد در هفته قبل به حدود ۵ هزار نفر رسیده که حدود ۳۰ 

درصد کاهش را نشان می دهد.
آیا تعطیلات ۲ هفته ای در کاهش روند  این سوال که  به  عشرتی در پاسخ 
بیماری کرونا تأثیر داشته است؟ گفت: تعطیلی های ۲ هفته ای اخیر بر کاهش 
روند بیماری تأثیر داشته و در مراجعات سرپایی و بستری شاهد کاهش روند 

هستیم.
وی اظهار امیدواری کرد که با رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی از سوی مردم 
همچنان شاهد روند کاهشی بیماری کرونا باشیم. مردم با کاهش تعداد مراجعات 
سرپایی، بستری ها و مرگ ناشی از کرونا، نباید تصور کنند که کرونا پایان یافته و 

می توانند زندگی عادی خود را داشته باشند.
شناسایی بیماران و افراد در تماس با آنان مهمترین اولویت

وی، ردیابی و شناسایی بیماران و افراد در تماس با آنان را از مهمترین اولویت 
های این مجموعه اعلام کرد و گفت: همکاران حوزه بهداشت دانشگاه با همراهی 

مجموعه هایی مانند بسیج با جدیت این کار را دنبال می کنند.
عشرتی از مبتلایان به کرونا تقاضا کرد با همکاران حوزه بهداشت دانشگاه 
همراهی مناسب داشته باشند و اطلاعات افراد در تماس با آنها را در اختیار این 
مجموعه قرار دهند تا شناسایی افرادی که با آنها تماس داشته و دارای علامت 

هستند، در اسرع وقت انجام شود.
وی افزود: با این اقدام علاوه بر شناسایی به موقع مبتلایان اعم از داری علامت 
یا بدون علامت، از انتشار بیماری در جامعه جلوگیری می شود. امید است بیماران، 

افراد در تماس با آنان را به همکاران حوزه بهداشت معرفی کنند.
رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی همچنان ضروری است

وی ادامه داد: با بازگشایی برخی از اصناف و حضور بیشتر کارکنان در ادارات و 
دستگاه از شنبه این هفته )۱۵ آذر ماه( در بسیاری از شهرها از جمله تهران، نباید 
این باور در مردم ایجاد شود که بیماری کرونا تمام شده و پروتکل های بهداشتی 

کمتر رعایت شود.
عشرتی افزود: در کنار کارهایی که مسئولان و دست اندرکاران حوزه بهداشت 
باید انجام دهند که از مهمترین آن ردیابی بیماران و افراد در تماس با آنها است، 
مردم باید توصیه های بهداشتی مانند استفاده از ماسک، شستن دست ها و فاصله 

گذاری اجتماعی و حضور نیافتن در تجمعات را به دقت رعایت کنند.
به گزارش ایرنا، سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی روز دوشنبه گفت: شمار جانباختگان کرونا در کشور به ۵۰ هزار و ۵۹۴ 

نفر رسید.
وی با اعلام آخرین آمار مبتلایان و جانباختگان کرونا در ایران افزود: بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی ۱۰ هزار و ۸۲۷ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در 
کشور شناسایی شد و هزار و ۶۹۱ نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع 

بیماران کووید ۱۹ در کشور به یک میلیون و ۵۱ هزار و ۳۷۴ نفر رسید.

چه افرادی نباید از چوب میخک استفاده کنند؟

خواص میخک در درمان بیماری ها
میخک، ماده ای به نام اوژنول را به خود اختصاص داده است، این ترکیب معطر، 

خواص درمانی فوق العاده ای دارد.
و دیگر  به خصوص در غذا های هندی  ادویه جات قدیمی  از  میخک، یکی 
چوب  است.  پاکستان  و  شرقی  آفریقای  اندونزی،  مانند  آسیایی،  کشور های 
میخک و روغن گیاهی آن خواص زیادی از قبیل ضدعفونی کنندگی و بی حسی 
برای تسکین دندان درد دارد. همچنین خواص ضد باکتریایی، ضد قارچی و ضد 
ویروسی که با بیماری های فصل سرما و قارچ ها مقابله کرده و سیستم ایمنی بدن 

را تقویت می کند.
از چوب میخک بیشتر به عنوان یک ضدعفونی کننده و بی حس کننده قوی 
یاد می کنند که از این گیاه به ویژه برای تسکین دندان درد، مشکلات لثه و حتی 
ضدعفونی کردن دهان استفاده می کنند. از جمله مهم ترین خواص دیگر چوب 

میخک می توان به موارد زیر اشاره کرد:
تقویت سیستم ایمنی بدن

میخک باعث افزایش میزان گلبول های سفید در بدن می شود و همچنین 
سیستم ایمنی بدن را تقویت می کند و میزان حساسیت بدن نسبت به عوامل 

خارجی که باعث ایجاد آسیب و ناراحتی می شوند را کاهش می دهد.
درمان آکنه و شفاف سازی پوست

خواص ضد باکتری میخک برای کاهش آکنه روی پوست بسیار موثر است، 
در واقع چوب میخک به دلیل خواص ضد باکتری که دارد، می تواند مشکلات 
پوستی را کاهش دهد و به دلیل ویژگی ضد التهابی، قرمزی و ورم ناشی از چنین 

مشکلاتی را تا حد زیادی کاهش می دهد.
همچنین حضور آنتی اکسیدان های موجود در میخک، در کنار سبک سالم 
زندگی باعث جوان سازی پوست می شود و رادیکال های آزادی را که موجب آسیب 
به سلول های پوستی و چین و چروک زودرس می شوند را خنثی و به جوان سازی 

پوست کمک می کند.
خواص ضدعفونی کنندگی و بی حسی برای تسکین دندان درد

برای تسکین دندان درد تا رسیدن به دندانپزشکی می توانید با دو روش درد خود 
را تسکین دهید. در ابتدا می توانید ۳ تا ۴ بار در روز چوب میخک بجوید. این کار 
همچنین باعث رفع بوی بد دهان نیز می شود. برای مقابله با دندان درد در مرحله 
دوم، یک قطره روغن گیاهی چوب میخک را روی لثه زده و با نوک انگشت به آرامی 
ماساژ دهید. می توانید این کار را به مدت ۲ تا ۳ روز و روزانه ۳ تا ۵ مرتبه تکرار کنید. 

البته در نهایت باید به دندانپزشک مراجعه کنید.
مفید برای درمان آنفلوانزا

اگر احساس کوفتگی و سردرد می کنید احتمالا معنی  آن این است که کم کم 
سرماخورده اید و در حال ابتلا به آنفلوانزا هستید. چوب میخک نه تنها ضدباکتری 
است بلکه خواص ضدویروسی هم دارد و شما را از شر ویروس ها خلاص کرده و از 

تکثیر آن ها جلوگیری می کند.
در یک فنجان آب جوش ۲ عدد چوب میخک و یک تکه پوست دارچین و یک 
شاخه آویشن بیندازید. بعد از دم کشیدن می توانید هر روز ۳ تا ۴ فنجان از این دم 

کردنی خانگی را بنوشید )بعد از غذا( تا علائم بیماری کاملا رفع شود.
مناسب برای سلامت دستگاه گوارش

میخک برای عملکرد مناسب دستگاه گوارش بسیار موثر است و مشکلات 
مربوط به معده، مانند اسهال، نفخ شکم، تهوع، استفراغ، سوء هاضمه و یبوست 

را درمان می کند.
چه افرادی نباید از چوب میخک استفاده کنند؟

توجه داشته باشید که چوب میخک دارای طبع گرم و خشک است. قبل از 
استفاده از روغن گیاهی چوب میخک آن را رقیق کنید. مصرف روغن گیاهی 
چوب میخک برای خانم های باردار و شیرده و همچنین کودکان توصیه نمی شود. 
از روغن گیاهی چوب میخک  نباید  افرادی که پوست خیلی حساسی دارند 

استفاده کنند.
مصرف روغن گیاهی چوب میخک نباید بیش از یک هفته باشد. همچنین 
مصرف بیش از حد آن باعث افزایش خونریزی، کاهش سطح قند خون، آلرژیک، 
مشکلات تنفسی و حساسیت پوستی خواهد شد؛ بنابراین اگر در مصرف آن شک 

دارید قبل از استفاده با پزشک مشورت کنید.
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گروه خانواده؛ نعیمه جاویدی

ما ربات نیستیم، انسانیم. یک روز تمام کار می کنیم. 
خانه را برق می اندازیم و خسته می شویم. بیرون از خانه 
با هر نوع مشقت سر و کله می زنیم تا معیشت خانواده 
تأمین شود. اخبار بد می شنویم و روحمان پژمرده می 
شود. هربار که تغییر قیمت ها را می شنویم، ناراحت 
به خانه بر می گردیم. به هر تدبیری شده، خودمان را 
سرپا نگه می داریم تا بتوانیم به خانواده خدمت کنیم. 
شب اما در حالی خوابمان می برد که هنوز خستگی روز 
از تنمان بیرون نرفته و فردا باید یک روز دیگر را شروع 
کنیم. پیش از کرونا رفتن به مهمانی، میزبان بودن، 
مسافرت یا یک پیک نیک خانوادگی خستگی یک ماه 
را از وجودمان می برد و انرژی می گرفتیم. حالا کرونا 
ما را محدود کرده است، چاره چیست؟ ادامه دادن به 
خاطر خانواده ارزشمند اما اشتباه بزرگی است که اگر 
خودمان را فقط »سرپا« نگه داریم. ما باید »سرحال« 
بمانیم؛ این نکته و فرق مهمی است. با این توصیف ها 
حالا چه کاری از دست ما بر می آید تا بتوانیم در همان 
خانه و زندگی خودمان، حالی خوب داشته باشیم؟ راه 
ها بسیار است اما یک راه ساده، کم خرج و پر بازده می 

تواند »دنج نشینی در خانه« باشد.
کنج »دنج« بیرون از خانه نیست

کلمه »دنج« در فرهنگ لغات دهخدا به معنی امن 
و آرام و کم برو و بیاست؛ محل آسایش و آرامش. آذری 
زبان ها وقتی انسانی آرام باشد به او می گویند: »دینج 
آدام« یعنی فردی آرام و بی آزار. حالا قرار است یک 
گوشه خانه را تبدیل کنیم به گوشه دنج که در آن نه 
تنها آزار نبینیم بلکه مرارت های یک روز را از تن بیرون 
دنج  های  گوشه  این  ها  خانه  از  بسیاری  در  کنیم. 
هستند و اتفاقاً چیدمانی هم برایشان در نظر گرفته 
شده بوده اما چندان یا مدام استفاده نمی شده. اگر 
گوشه دنجی در خانه شما نبوده در این گزارش آن هم 
در این شرایط اقتصادی و کرونایی قرار نیست، خرج 
روی دست شما بگذاریم. پیشنهادهای ما ایده های 
ساده طراحی و چیدمان گوشه دنج را به شما نشان می 

دهد. همت، اجرا و خلاقیت بیشتر با شماست.
فوت کوزه گری کاملًا مجانی

برای شروع نگاهی به خانه تان بیندازید. اگر گوشه 
این فکر کنید چه عواملی داشته که  با  دنج داشته 
کمتر استفاده کرده اید؟ اگر آن فضا درست و دلپذیر 
شد.  می  تبدیل  خانوادگی  پاتوق  به  حتماً  طراحی 
اینکه: »قبلًا مسافرت، رستوران و مهمانی می رفتیم 
و فرصت نمی شد از این فضا استفاده کنیم.« دلیل 
خوبی نیست. مطمئن باشید یک جای کار می لنگد. 
چیزی در این گوشه دنج سر جایش نیست که شما 
کمتر از آن استفاده می کردید. اگر در خانه گوشه دنج 
نداشتید جاهای مختلف خانه که مسیر تردد نیست. 
نورگیر و آرام تر است را انتخاب کنید. حالا فوت کوزه 
گری کار؛ درست در ساعتی که خسته هستید یک 
فنجان نوشیدنی مورد علاقه تان را بردارید و آن گوشه 
بنشینید. اگر وقتی نشستید بعد از چند دقیقه ذهنتان 
از روزمرگی و خستگی روزانه دور شد به فکر رفتید و 
احساس کردید سبک تر شده اید، این گوشه می تواند 
گوشه دنج باشد. اگر هی برای آرام شدن جابه جا می 
شوید یا یاد نکات منفی یا کارهای نیمه تمام می افتید، 

هشدار بدن شماست که اینجا دنج نیست.
دنج نشینی خوردن کباب نیست

قدم بعدی، مهیا کردن نقطه دنج است از آنجا که این 
روزها کروناست و بیشتر اعضای خانواده نیاز به این 
نقطه دنج دارند، بهتر این است که آن را طوری طراحی 
کنیم که میانگین سلیقه افراد خانواده رعایت شده 
باشد، چطور؟ اقلامی که برای مهیا کردن گوشه دنج از 
میان همان وسایل موجود در خانه جمع آوری کرده اید 
را بیاورید وسط و از بقیه بخواهید ایده بدهند. شدنی 
ترین و کاربردی ترین ایده را اجرا کنید. این کار برکت 
دیگری هم دارد؛ در چشم بهم زدنی لوازم کار بیشتر 
می شود چون اهل منزل سر ذوق می آیند و وسایلی 
که به درد این پاتوق خانوادگی می خورد به آن اضافه 
می کنند. پیش از کرونا شاید تصور بعضی خانواده ها 
از گوشه دنج فقط بالکن خانه بود یا حیاط. جایی که 
می شد در آن بساط سیب زمینی آتشی، چای ذغالی 
یا جوجه کباب راه انداخت. این اما کم لطفی در حق 

گوشه دنج است.  
قسم به سرخی چای و انار

که  کنید  می  زندگی  کوچک  آپارتمانی  در  اگر 
آشپزخانه در حلق اتاق نشیمن و پذیرایی در چنگ 
دیوارهای اتاق خواب است و فضای خانه چنان فشرده 
است که جایی برای دنج بودن نمی ماند، تصورتان 
اشتباه است. خانم خانه می تواند گوشه کابینت همان 
آشپزخانه را به گوشه دنج چهارفصل تبدیل کند. یک 
سبد حصیری، یک کدوتنبل، یکی، دو میوه کاج و 
پیچش  برگ های سبز پتوس کافی است تا بعد از 
پخت و پز همان گوشه صندلی بگذارد و آرام بگیرد. 
کافی است پرده اتاق را کنار زد انارها را روی میز نقلی 
چید. متکا و پشتی متقالی دست دوز خانگی را به 
دیوار تکیه داد و رفت توی خلصه. یک استکان چای 
دبش تازه دم را زیر نور کم جان تابیده از گوشه پنجره 
روی همان قالی رنگ و رو رفته قدیمی خانه، سرخ و 
زیباتر کرد و نوشید. خرمالو را روی قالی چید، یکی 
دوعکس هنری گرفت و زیر لب مدام خواند: »قسم 
به نارنجی خرمالو، سرخی چای و انار؛ زندگی شستن 

یک بشقاب است...«
دنج؛ صندلی آهنی و چای

در معماری قدیمی ایرانی، حیاط یا معادل امروزی 
آن بالکن کاربرد زیادی دارد و چه بسا نقطه دنج خانه 
هم باشد اما می توان نقاط دیگری را هم پیدا کرد. 
شاید نقطه دنج خانه حتی گوشه نورگیر انباری باشد. 
یک خانواده بنابه سلیقه و آرام گرفتن ذهنی اعضای 
خانه می تواند نقاط دنج مختلفی داشته باشد که این 
نهایت خوش شانسی صاحبخانه است. اما یک نکته 
مهم؛ نقاط دنج لزوماً جایی ثابت نیست. اگر وسایل 
دنج نشینی را طوری تهیه و طراحی کرده باشید که 
می  است.  عالی  باشد،  داشته  جایی  جابه  قابلیت 
توانید حتی یک صندلی فلزی رنگ و رو رفته تاشوی 
حیاط  توی  درخت  وقتی  کنید.  انتخاب  را  قدیمی 
شکوفه می دهد یا در پاییز برگ ریز، زیر آن بنشینید و 
چای بنوشید. میز و صندلی های تاشو و مسافرتی هم 

انتخاب خوبی برای دورهمی و گفتگوی خانوادگی در 
کنج دنج است.

پنجره، نور، انرژی مثبت
نقطه دنج خانه جای خاص، پیچیده و لزوماً بزرگ 
نیست. جایی است که وقتی از کارِ خانه یا بیرون خسته 
می شوید یا از درس خواندن به آن پناه ببرید و آرام 
شوید. علاوه بر ظرفیت های معماری و ذاتی نقطه دنج 
این امن و آرام بودن به چیدمان و میانگین انرژی مثبت 
افراد هم ارتباط دارد. چیدمان ساده و خلوت با رنگ 
های گرم و نه شلوغ، بهترین است. پنجره های بزرگ 
و نورگیر قدی و پنجره هایی که در کنج هستند، دنج 
خوبی هستند. اگر خانه پرده ضخیم دارد در ساعات 
بتابد.  خانه  در  نور  تا  بزنید  کنار  را  پرده  روز،  نورگیر 
استفاده از گلدان هایی با شیشه رنگی، شال بافت 
مبل، قالیچه های زیبای دستبافت یا طرح دستبافت، 
گلدان های آپارتمانی یا تک مبلی راحت و خوشرنگ 
می تواند غوغا و انرژی مثبت فضا را دوچندان کند. 
حالا شرایط برای لَختی آسایش و بازیابی آرامش ذهنی 

مهیاست.
قلب خانه آشپزخانه نیست!

اینکه یک گوشه دنج مدت زیادی دنج باقی بماند 
مرتبط به استفاده ای است که از آن داریم اما چگونه 
می توان آن را پرانرژی تر کرد؟ سرگرمی با هنرهای 
دستی به خصوص برای خانم ها با این شرایط کرونایی 
از نان شب هم واجب تر است. یک مَثَل اشتباه بین 
قلب  است.«  آشپرخانه  خانه  »قلب  که  جاافتاده  ما 
بانوان  آن خانواده است.  مادر  و  خانه خانم، همسر 
ایرانی به خصوص قشر خانه دار معمولًا چنان که باید 
حواسشان به خودشان نیست آنقدر غرق در کارهای 
خانه می شوند که وقت زیادی برای خودشان نمی 
و  روزمرگی  شود  می  سبب  موضوع  همین  گذارند. 
سختی کارهای خانه آن ها را شکننده کند. گاهی کار 
به جای باریک می کشد. خانم خانه دلگیر و ناراحت 
می شود و شروع می کند به گلایه. حتی بعضی وقت 
ها کار به دلگیری، قهر، بی رغبتی یا با اوقات تلخی 
انجام دادن کارهای خانه می رسد. هر خانم در طول 
روز باید میانگین ۲ ساعت وقت خود را صرف کاری 
کند که لذت می برد و جنبه کارِ خانه یا وظیفه ندارد. 
گوشه حیاط، پشت منظره پنجره ای نورگیر، روی یک 
صندلی تابی یا گوشه اتاق، کنار کمدی که پر از ابزار 
بافتنی  بنشیند.  اوست  علاقه  مورد  هنری  کارهای 
ببافد، گلدوزی کند یا کتاب بخواند. همین اصل ساده 
کمک می کند بعد از مدتی کار منزل برایش طاقت 

فرسا نشود.
خواب آرام و سوگواری دنج

خانواده هایی که این ایام عضوی عزیز را از دست 
داده اند، می توانند مدتی یک گوشه دنج خانه رحل 
قرآن، شمع، گلاب پاش یا چراغ قرار دهند. حلوای 
هنگامی  بپزند.  خانواده  اعضای  اندازه  به  خیراتی 
که منقلب می شوند آن گوشه بنشینند، دعا و قرآن 
بخوانند، گریه کنند و آرام بگیرند. در حیاط خانه در 
فضای آزاد بنشینند و خاطرات خوش آن عزیز را مرور 
مشکلات،  و  کرونا  اجتماعی  داغ  روزها  این  کنند. 
حال خوشی باقی نمی گذارد. دیدن فیلم، شنیدن 
را  تواند حالتان  یا کار هنری می  موسیقی، آشپزی 
خوب کند گاهی اما کافی نیست. هیچ حسی به اندازه 
نیایش، دعا برای اموات و بیماران کرونایی نمی تواند 
دل را قرص کند. دوست دارید در این شرایط کمک 
حال گرفتاران، بیماران کرونایی و کادر درمان باشید اما 
ممکن است شرایط مالی تان اجازه ندهد. سجاده را 
گوشه ای دنج پهن کنید انرژی مثبتِ دعای خیر هم 
می تواند »کمک معنوی مومنانه« خوبی باشد. برای 
انجام  هم  دیگری  کار  توان  می  خوب  حال  داشتن 
داد. گوشه دنج حتی می تواند ساعت استراحت شما 
باشد. روشنایی اتاق همیشه با برق تأمین می شود. 
کافی است برق را خاموش، آخر شب چراغ قدیمی یا 
شمع در اتاق روشن و موسیقی ملایم گوش کنید. شعر 
بخوانید یا عطر ملایمی که دوست دارید دورتر از فضای 
خواب و استراحت در مسیر جریان هوا افشره کنید. نور 
ملایم، بوی مطبوع و استراحت در این شرایط سطح 
تنش روحی را پایین می آورد. خواب آرام از بهترین 

مقاومت ها در برابر کروناست.
بالکن انباری خانه نیست

اگر در خانه ای زندگی می کنید که پنجره ای رو به 
فضای باز دارد کمی خوش شانس تر از بقیه آپارتمان 
نشین ها هستید. یک راه برای زیبا شدن گوشه دنج 
این فضا  از فضای سبز است. گاهی  خانه استفاده 
چند گلدان است و گاه بیشتر. می توان روی فضای 
یا  خانه  بالکن  به  مشرف  اتاق،  پنجره  پشت  سبز 
با کمک  باز کرد.  آپارتمان شخصی حساب  راهروی 
کمی کاغذ رنگی، گلیم و تشک ابری ساده می توان 
پنجره مشرف به بوستان را تبدیل به گوشه دنج کرد. 
اگر آپارتمان شخصی دارید و غریبه ای در ساختمان 
تردد ندارد، گلدان ها را روی یک میز و پله ها بچینید. 

پنجره راهرو معمولًا پرده ندارد و سبزی منظره پشت 
شیشه، باغی کوچک و سبز رقم می زند. یک صندلی 
کنار گلدان ها بگذارید در ساعات خلوت توی راهرو 
بنشینید و از سکوت فضا استفاده کنید به خصوص 
ساعاتی که خانه شلوغ است. اگر هم در طبقات بالای 
یک ساختمان زندگی می کنید، ممکن است شاخه 
درختانی که مقابل ساختمانتان وجود دارد، از پشت 
پنجره پیدا باشد. پرنده ها معمولًا بالای شاخه می 
نشینند و آواز می خوانند. پنجره، نور خورشید، شاخه 
درخت و صدای پرندگان؛ گوشه دنج بهتر از این؟ اگر 
بالکن دارید، می توانید از کمد قدیمی، نرده یا جعبه 
چوبی به عنوان استند گل و پوشش نما استفاده کنید. 

بالکن انباری نیست گوشه دنج خانه هاست.
دمنوش، عصرانه و سوغاتی

خانه کوچکی دارید؟ چرا بهترین دیوار و کنج خانه 
باید در تصرف تلویزیون، بوفه یا مبلمان باشد؟ دیوار 
اصلی را با رنگی مناسب و گرم متفاوت از بقیه دیوارها 
رنگ آمیزی کنید. گلدان های گل را روی استندهای 
چوبی بچینید و هربار که در اتاق می نشینید از منظره 
سبزی که می بینید، لذت ببرید. ممکن است بنا به 
دلایلی مثل کوچک بودن خانه، حساسیت به گیاهان 
یا نداشتن شرایط لازم برای رسیدگی نتوانیم از گلدان 
استفاده کنیم. گوشه دنج خانه را می توان با چند ریسه 
برگ مصنوعی هم تزیین کرد. شیشه های گیاهان 
دارویی، ادویه های رنگارنگ و ظروف پذیرایی عصرانه 
در طبقات مختلف می تواند اقلام لازم برای آراستن 
گوشه دنج باشد. محتویات شیشه ها هربار دمنوشی 
آرامشبخش در اختیارمان قرار می دهد. دنج نشینی 
حتی می تواند ساعت عصرانه خانواده باشد. به جای 
و در لاک  بزند  بردارد، گاز  اینکه هر کس یک میوه 
و  تلفیق میوه، چند برگ، کاموا  با  برود  خودش فرو 
شمع می توان حال خوش پاییزی به خانه داد. اگر قبلًا 
سوغات هایی مثل چند تکه چوب نازک، پر، نی نیزار، 
سنگ یا صدف از مسافرت آورده اید، می توان خلاق 
بود وسیله ای مثا این نردبان و کیسه صدف ساخت 
و در کنج دنج خانه قرار داد. با این کار انرژی مثبت 

خلاقیت و خاطره آن سفرها زنده می شود.
دعوت به کافه و رستوران خانگی

برای ساکنان شهرهای بزرگ و شهری مانند تهران، 
دنج  کنجی  حکم  سنتی  سراهای  و  رستوران  کافه، 
برای دیدار، همصحبتی و معاشرت دارد. حالا بین ما 
و این خوشی ها، فاصله اجتماعی افتاده است. چاره 
چیست؟ شاید بتوان با رعایت احتیاط به رستوران رفت 
یا غذا سفارش داد اما ضرورت درک شرایط هشدار 
قرمز و کمک به کادر درمان ما را خلاق می کند. می 
توان کافه های خانگی راه انداخت. ماهی یک وعده از 
اعضای خانواده سفارش و البته کمک گرفت تا غذای 
مورد علاقه خود را سفارش دهند و میل کنند. اگر این 
برای مادر خانواده سخت است می توان به مناسبت 
تولد هریک از اعضای خانواده غذای دلخواه او را کمی 
خوش رنگ و لعاب با حوصله بیشتر طبخ و تزئین کرد، 
درست مثل کافه و رستوران ها. کافه خانوادگی هم 
گزینه جالبی است. چای گلاب، چای دارچین، چای 
هل را با افزودن هرکدام به استکان چای می توان در 
یک وعده و یک سینی چای برای اهل خانه فراهم کرد. 
با چند شاخه گل ساده، قرار دادن میز، صندلی، کتاب 
و فنجان نوشیدنی مورد علاقه در گوشه های دنج خانه 

می توان یاد ایام کافه و رستوران رفتن را زنده کرد.  
طاقچه دوباره مد شد

برای  ای  طاقچه  که  دارید  ای  پنجره  خانه  در  اگر 
دنج  که یک کنج  دارید  متفاوت  ای  نشستن، خانه 
مسلم دارد. پنجره هایی به این سبک معمولًا در خانه 
های دهه های ۴۰ تا۶۰ بود اما از دهه ۷۰ به بعد و 
رونق آپارتمان نشینی تقریباً در معماری جدید حذف 
شد. حالا در سبک جدید طراحی داخلی، این پنجره 
ها دوباره مد شده اند. نورگیری، اشراف دید، کنج و 
دنج بودن این فضا، آرامش خوبی برای فکر کردن و 
آرامش دارد. توجه داشته باشید این دنج نشینی برای 
خانواده های دارای فرزند کوچک مناسب نیست چون 
باید خطرات احتمالی مثل بازیگوشی و باز کردن پنجره 
را در نظر گرفت. فضای خالی بین دو پنجره نورگیر خانه 
مثل حیاط خلوت خانه ها هم فضای خوبی است. هر 
روز به خصوص عصرها گذراندن چند دقیقه در آرامش 
این فضا، دور از شلوغی خانه می تواند آراممان کند. 
گوشه دنج برای کاهش تنش خانوادگی هم مناسب 
است. موقع عصبانیت یک لیوان آب بردارید، بروید 
آنجا. آرام که شدید به خانه برگردید با آرامش صحبت 
و مشکل را حل کنید. گوشه های دنج برای غافلگیری 
اعضای خانه هم کاربرد دارد. فضا را تزیین کنید. کیک 
خانگی بپزید، دمنوش یا نوشیدنی گرم آماده کنید. 
فردی که سالگرد ازدواج یا تولد اوست را به بهانه ای به 
کنج دنج بفرستید. میز چیده شده، بادکنک ها و کیک 
تولد را که ببیند خاطره خوشی از روزهای کرونایی 

برایش رقم می خورد.

آیت الله حسینی بوشهری درآیین تجلیل از پژوهشگران برتر استان قم:

سرقت علمی، خیانتی بزرگ 
در جامعه پژوهشی 

نایب رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت : رعایت اخلاق حرفه ای 
پژوهش نیز مسئله مهمی است که باید به آن توجه شود، بنابراین کسانی که دانش 
و علم دیگران را سرقت می کنند و رعایت اخلاق حرفه ای را نمی کنند در واقع 
بزرگترین خیانت را می کنند؛ آثار دیگران را  به نام خودشان به چاپ می رسانند و 

این فاجعه ای است که در جامعه ما امروزه هرچند اندک وجود دارد.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری دیروز در پیام تصویری به آیین تجلیل از 
برگزیدگان پژوهش و فناوری قم اظهارداشت: شناسایی نیروها نیز مسئله دیگری 
است که باید نسبت به آن دقت شود، حوزویان و دانشگاهیان ما باید نیروها و 
استعداد ها را شناسایی کنند و مورد حمایت قرار دهند، چه بسا افراد زیادی که 
کتاب و آثار متعددی نوشتند  اما مورد حمایت قرار نمی گیرند و یا اشخاصی دارای 

استعدادهای سرشاری هستند اما از این استعدادها استفاده نمی شود.
وی ایجاد فضا و بستر مناسب برای ارتقا فرهنگ پژوهش را مورد توجه قرار داد 
و گفت: در جامعه ما هنوز فرهنگ پژوهش نهادینه نشده است، به طوری که اگر 
یک دانشجو و طلبه ما سال ها درس بخواند و پژوهشی ارائه ندهند برای خود یک 
نقص نمی بیند، بلکه باید فرهنگ سازی به گونه ای انجام شود که فرد احساس کند 

همگام با آموزش، پژوهش نیز داشته باشد وگرنه تحصیلات او ناقص خواهد بود.
این استاد حوزه خاطرنشان کرد: برنامه ریزی برای آموزش های لازمِ پژوهش 
باید انجام شود، چراکه عده ای بدون اینکه آموزش لازم را ببینند دست به پژوهش 
می زنند و این پیداست که نتیجه کار چه خواهد شد و طبیعتا خواننده آن بهره لازم 
را از این پژوهش نمی برد؛ همچنین سالانه باید برای پژوهشگران اجلاسیه برگزار تا 
موجب دلگرمی پژوهشگران شود. وی اظهار کرد: آموزش های ما در مجامع علمی 
باید پژوهش محور باشد و بر این نکته تکیه شود، حتی در روزهای آغازین علم 
اندوزی یک فرد؛ در نهایت اینکه وادی علم و پژوهش باید به دور از جناح بندی های 
سیاسی باشد که خود آفت بزرگی برای علم و دانش است، دانش باید در جهت 
ارتقاء و رشد فرهنگ جامعه نقش آفرین باشد و اگر پژوهش در دست اندازهای 
حرکت های جناحی و باندبازی های سیاسی  قرار گرفت قطعا آن تاثیری که باید را 
یک پژوهش نخواهد داشت.رییس دانشگاه قم نیز اظهارداشت: فناوران و اساتید 
دانشگاهی قم در مسیر قرار گرفتند که مباحث پژوهشی خود را در راه حل بخشی 
از مشکلات جامه مصروف می کنند. حجت الاسلام و المسلمین عسکر دیرباز 
اظهار داشت: پژوهشگران قمی با همکاری در پارک های علم و فناوری در مسیر 

پیشرفت وکاربردی کردن عرصه های پژوهشی قرار گرفته اند.
دبیر هفته پژوهش و فناوری قم نیز، خاطرنشان کرد: کمیته های داوری طی سه 
در مباحث فنی مهندسی، علوم پایه، علوم انسانی، علوم پزشکی و فناوران مراکز 

رشد طرح های پژوهشی را بررسی و ارزیابی کردند.
از  حجت الاسلام و المسلمین سعید فراهانی فر افزود: در مجموع ۵۰ نفر 
پژوهشگران برتر استان بعد از ارزیابی داوران در بخش های مختلف علمی، فنی 

و صنعتی و همچنین آموزش و پرورش منتحب شده اند.
برنامه های هفته پژوهش امسال با شعار "پژوهش و فناوری در خدمت جهش 
تولید" برگزار شد  وطی آن از ۵۰ نفر پژوهشگران برتر حوزه علمیه قم، مربیان و 

دانش آموزان برتر پژوهشگر و صنعت گران برتر تجلیل شد.
همچنین در این آیین از دکتر علی احسانی و دکتر محمود نصرالله زاده دو تن از 

دانشمندان برتر یک و دو درصدی بین المللی استان قم تجلیل شد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

احیای ۲۲ واحد صنعتی راکد و غیرفعال 
در استان قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: طی هشت ماه نخست 
سال جاری ۲۲ واحد صنعتی راکد و غیرفعال در استان، فعال شده و به چرخه 

تولید بازگشته است. 
محمود سیجانی با اشاره به وضعیت واحدهای صنعتی استان قم اظهار کرد: 
در این استان دو هزار و ۲۷۴ واحد صنعتی و صنایع معدنی و در کشور ۷۳ هزار و 
۳۳۵ واحد صنعتی و صنایع معدنی وجود دارد و سهم استان نسبت به کل کشور 
در زمینه تعداد واحدهای صنعتی و صنایع معدنی ۳.۱ درصد است. وی ادامه 
داد: حجم سرمایه گذاری در بخش صنعت و صنایع معدنی در استان قم ۵ هزار 
و ۶۲۳ میلیارد تومان و حجم سرمایه گذاری در بخش صنعت و صنایع معدنی در 
کشور ۴۸۶ هزار و ۵۶۰ میلیارد تومان است و سهم استان قم به کل کشور در زمینه 
حجم سرمایه گذاری در بخش صنعتی و صنایع معدنی ۱.۲ درصد است. رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: میزان اشتغال بخش صنعت 
و صنایع معدنی در استان ۵۸ هزار و ۷۲۴ نفر و میزان اشتغال بخش صنعت و 
صنایع معدنی در کل کشور ۲ میلیون و ۴۶۸ هزار و ۵۲۹ نفر است، سهم استان 
قم به کل کشور در زمینه اشتغال در بخش صنعت و صنایع معدنی ۲.۴ درصد 
است. سیجانی با اشاره به مهم ترین محصولات تولیدی استان قم اظهار کرد: 
انواع محصولات لاستیک، پلاستیک و صنایع پایین دستی پتروشیمی، چسب، 
کفش و دمپایی، مبلمان، سوهان، لامپ های کم مصرف، انواع موتورسیکلت، 
لوازم خانگی، قطعات خودرو، صنایع بسته بندی و صنایع معدنی از جمله آهک، 
سیمان، منگنز آهک و آجر نسوز از جمله مهم ترین محصولات تولیدی استان قم 
است. وی خاطرنشان کرد: طی هشت ماه نخست سال جاری ۲۲ واحد صنعتی 
راکد و غیرفعال در استان قم در زمینه تولید صنایع سلولزی، غذایی، کفش و 
دمپایی، فلزی، شیمیایی، صنایع معدنی و برق و الکترونیک با اشتغال ۴۶۸ نفر و 

سرمایه ثابت ۵۴۰ میلیارد تومان، فعال شده و به چرخه تولید بازگشته است.

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم:

۲۳5 نجاتگر طرح زمستانی هلال احمر قم 
را پوشش می دهند

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: ۲۳۵ نجاتگر در ۱۰ 
پایگاه امداد و نجات طرح زمستانی هلال احمر قم را پوشش می دهند.

هادی سلیمی با بیان این مطلب گفت: طرح زمستانی هلال احمر با حضور 
۲۳۵ نجاتگر و ۱۵ نفر از اعضای تیم واکنش سریع در ۱۰ پایگاه استان از امروز آغاز 

و تا ۱۵ اسفند ادامه خواهد داشت.
وی افزود: در اجرای این طرح ۲۱ دستگاه خودروی عملیاتی شامل ۱۰ دستگاه 
یک  و  آمبولانس،  دستگاه  کمک دار، ۵  خودروی  دستگاه  نجات، ۵  خودروی 
دستگاه خودروی فرماندهی و ارتباطات در جاده ها و کوهستان های این استان 

آماده کمک رسانی به مردم است.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم ادامه داد: ۲۰ پمپ کف 
کش و لجن کش جهت استفاده در سیل و آبگرفتگی آماده سازی شده و ۱۲ پمپ 
کف کش نیز به بخش های کهک، جعفریه، سلفچگان و دستجرد نیز اختصاص 
داده شده است. سلیمی تصریح کرد: علاوه بر امدادرسانی به خودرو ها و آسیب 
دیدگان، در قالب این طرح خدمات دیگری از جمله توزیع جیره زمستانی شامل 
آب، بیسکویت، خرما و کنسروجات در پایگاه ها جهت استفاده برای در راه ماندگان 

احتمالی و امدادرسانی به آنها و اسکان اضطراری مسافران ارائه می شود.
وی اظهار داشت: اسکان اضطراری در بخش های استان و محورهای مواصلاتی 
اصلی استان با رعایت پروتکل های بهداشتی نیز فراهم شده است. وی شناسایی 
نقاط سیل خیز استان بر اساس عملیات های سال قبل و اعلام به دستگاه های 
ذیربط و برگزاری دوره های بازآموزی ویژه نجاتگران عملیاتی را از دیگر اقدامات 
این معاونت در پوشش هر چه بهتر طرح زمستانی هلال احمر برشمرد. معاون 
امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم افزود : در پی بارشهای امروز در 
بخش خلجستان و سلفچگان امدادرسانی، رها سازی و اسکان اضطراری به در 
راه ماندگان از برف و کولاک از خدماتی بود که امدادگران و نجاتگران ارائه کردند. 
سلیمی با اشاره به اینکه در روزهای زمستانی خصوصا ایامی که همراه با بارش برف 
و باران است رانندگان نیز باید نکات ایمنی را در جاده ها رعایت کنند، همراه داشتن 

تجهیزات زمستانی از جمله لباس گرم، زنجیر چرخ و ... را ضروری دانست.

به مناسبت ایام رحلت فرزند بلافصل امام جواد )ع(؛

موسی مبرقع علیه السلام 
دانشمندی از تبار وحی

حضرت موسی مبرقع علیه السلام فرزند بلافصل امام جواد علیه السلام، از 
جمله راویان حدیث و دانشمندان عصر خود به شمار می رفت که طی چندین 

دهه اقامت در قم، منشأ خدمات و برکات فراوان بود.
 بیست و دوم ربیع الثانی سالروز رحلت حضرت موسی مبرقع علیه السلام 
است؛ فرزند بلافصل امام جواد علیه السلام و برادر امام کوچک تر امام هادی 
علیه السلام که مرقد مطهرشان در قم، به عنوان سومین قطب زیارتی استان و 

یکی از مراقد مشهور در جهان تشیع است.
ایشان در حدود سال ۲۱۴ هجری قمری، دو سال بعد از ولادت امام هادی 
علیه السلام در مدینه به دنیا آمد. مادر ارجمند حضرت، سمانه مغربیه، بانویی 
است که امام هادی علیه السلام در شأن ایشان فرمود: »مادر من، بانویی است 
که حق من را می شناسد. او از اهل بهشت است. شیطان سرکش به او نزدیک 
نمی شود و مکر جبار عنود به او راه نیابد. او همواره مورد نظر لطف خداوندی 
است و در شمار مادران صدیقان و صالحان است«.]۱[ امامزاده موسی مبرقع 
علیه السلام در دامان چنین مادری پاک، طاهر و والا مقام تربیت گردید که 

فرزندانش از صدیقان و صالحان به شمار می روند. 
مسعودی در »اثبات الوصیه« روایتی را نقل می کند که »امام جواد علیه 
السلام فرمودند: ابوالحسن )امام هادی علیه السلام( به من و موسی به 
بنا بر این روایت، امامزاده موسی مبرقع علیه  مادرش شباهت دارد.«]۲[ 
السلام وامدار صفات برگزیده ای از ناحیه مادر ارجمندشان می باشند از جمله 
اینکه ایشان دارای بصیرت و ولایت پذیری و برخورداری از مقام قرب الهی 
است به گونه ای که شیطان به او نزدیک نمی شود و نمی تواند او را بفریبد و 

همواره مورد تأیید خدای متعال و مشمول لطف الهی است.
در شناخت موقعیت و جایگاه حضرت موسی مبرقع در نزد امام جواد علیه 
السلام، علامه کلینی در الکافی روایتی را نقل می کند که: امام جواد علیه 
السلام قبل از شهادتشان طبق وصیت نامه ای در روز یک شنبه سوم ذی 
حجه سال ۲۲۰هجری قمری، فرزندشان موسی مبرقع را پس از رسیدن به 
سن بلوغ، بدون شخص ناظر، متولی موقوفات و صدقاتشان قرار دادند.]۳[ 
بنا بر تصریح امام جوادعلیه السلام  در این وصیت نامه، حضرت موسی مبرقع 
به طور مستقل حتی بدون مشارکت برادر بزرگوارشان امام هادی علیه السلام 
متولی بخشی از موقوفات امام جواد گردید که این امر نشان از مقام عدالت، 
امانتداری، دین داری و کیاست جناب موسی مبرقع در نزد امام جواد علیه 

السلام دارد.]۴[
حسن بن محمد بن حسن قمی، از معاصرین شیخ صدوق در کتاب تاریخ 
قم که نگاشته سال ۳۷۸ هجری قمری است درباره موسی مبرقع می نویسد: 
اول کسی که از سادات رضویه به قم آمد، ابوجعفر موسی بن محمد بن علی 
الرضا بود که در سنه ۲۵۶ هجری قمری به قم وارد شد و پیوسته بر صورت 
خود برقع و نقاب می گذاشت از این رو او را موسی مبرقع گویند و چون وارد 
قم شد بزرگان عرب او را از قم بیرون کردند و به کاشان رفت، چون به کاشان 
رسید احمد بن عبد العزیز بن دلف عجلی او را اکرام کرد و هدایای بسیار به او 
بخشید. پس ابوالصدیم حسین بن علی بن آدم اشعری، یکی از رؤسای عرب 
اشعری، اهل قم را به سبب بیرون کردن موسی بن محمد بن علی توبیخ کرد و 
رؤسای عرب را به نزد ابی جعفر موسی فرستاد و ایشان نیز خدمتش شتافتند 
و از او عذر خواهی کردند و او را با احترام به قم آوردند و او را گرامی داشتند. 
پس از آن خواهران وی، زینب )اولین کسی که بر قبر حضرت معصومه علیها 
السلام قبهای بنا کرد( و ام محمد و میمونه دختران حضرت جواد علیه السلام 
و بریهه دخترش به نزد وی آمدند و تمام ایشان در قم وفات یافتند و نزد فاطمه 

علیها السلام مدفون شدند. 
حضرت موسی مبرقع علیه السلام، هشت روز مانده به آخر ماه ربیع الثانی 
سال ۲۹۶ هجری قمری در ۸۲ سالگی دار فانی را وداع گفت و حاکم قم، 
عباس بن عمرو غنوی بر وی نماز خواند. ایشان، در خانه ای که به خانه محمد 
بن حسن بن ابی خالد اشعری ملقب به شنبوله از اصحاب امام جواد علیه 

السلام معروف بود؛ دفن گردید.]۵[
پدر  وحیانی  آموزه های  تحت  السلام،  علیه  مبرقع  موسی  حضرت 
ارجمندشان امام جواد و برادر گرامیشان امام هادی علیهما السلام به عنوان 
یک شخصیت برجسته در علم و فضیلت و تقوا در بین مردم شناخته می 
شدند. یحیی بن اکثم، قاضی دربار خلفاء بنی عباس با یک نقشه از پیش 
تعیین شده از طرف دستگاه حکومت در راستای دشمنی و کینه توزی با بیت 
امامت و ولایت و تخریب مقام اهل بیت پیامبر علیهم السلام که در نزد مردم، 
سؤالاتی پیچیده و دشوار که عمدتا شبهات قرآنی و فقهی بود، از جناب موسی 
مبرقع علیه السلام به صورت مکتوب پرسید که نشان از موقعیت علمی ایشان 
در نظر برجسته ترین دانشمند حکومت بنی عباس دارد. حضرت موسی 
مبرقع علیه السلام با کیاست و ولایت پذیری خویش سؤالات یحیی بن اکثم 
را به امام هادی علیه السلام عرضه می کند و آن حضرت نیز پاسخی صریح 
و دندان شکن به سؤالات یحیی بن اکثم می دهند و دستگاه حکومت را دچار 

شکست م فتضحانه ای می کنند.]۶[ 
منابع معتبر حدیثی شیعه با نظر به میزان وثاقت و عدالت حضرت موسی 
مبرقع علیه السلام، نسبت به ثبت احادیث ایشان، اقدام نموده اند. بخشی 
از این منابع معتبر عبارتند از: تحف العقول: متن کاملی از نامه را با سیزده 
سؤال که موضوعات ۷ عدد آن، شبهات قرآنی و ۶ عدد آن فقهی است؛ 
الی ۴۸۱( الاختصاص:  العقول، صص ۴۷۱  گزارش کرده است.) تحف 
نامه مزبور را با ۱۲ سؤال بیان کرده است. الاختصاص، صص ۹۱ الی ۹۶( 
تفسیر قمی: دو سؤال را متناسب با تفسیر آیات سوره یوسف)تفسیر قمی: 
ج ۱، صص۳۵۶ و ۳۵۷( و سوره شوری )همان: ج ۲، صص۲۷۸ و ۲۷۹( 
آورده است. تفسیر عیاشی: ۴ سؤال را متناسب با تفسیر آیات سوره های 
اعراف)همان: ج۲، ص۹(،  ) تفسیر عیاشی: ج۱، ص۱۷۶(،  آل عمران 
یونس)همان: ج ۲، ص ۱۲۸( و یوسف)همان: ج ۲، ص۱۹۷( بیان کرده 
است. الکافی و تهذیب الاحکام: یک سؤال فقهی را با موضوع میراث خنثی 
آورده است. )الکافی: ج ۷، صص ۱۵۸ و ۱۵۹ - تهذیب الاحکام: ج ۹، ص 
۳۵۵( علل الشرائع: یک سؤال قرآنی را در تفسیر آیه ۹۴ سوره یونس آورده 

است. )علل الشرائع: ج۱، ص۱۲۹(
]۱[ )دلائل الأمامه، طبری:ص۴۱۰(

]۲[ )اثبات الوصیه: ص۲۲۸(
]۳[ الکافی: ج۱ ص۳۲۵

]۴[ رک: البدر المشعشع في أحوال ذری؛ موسی المبرقع، محدث نوری
]۵[ تاریخ قم، صص۲۱۵و۲۱۶

]۶[ تحف العقول، ص۴۷۸

اجتماعی

»دنج نشینی« مثل آرامبخش عمل می کند

چرا برخی از خانه ماندن برای کرونا خسته نمی شوند؟
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گفت وگو با محمود جامساز اقتصاددان؛

پیامدهای اقتصادی یک مصوبه برجامی
یک تحلیلگرد اقتصادی، افزایش انتظارات تورمی و تأثیر بر بازارهای مالی ناشی 
از افزایش ریسک سیاسی را از جمله پیامدهای مصوبه برجامی مجلس دانست 
و گفت: بازارها اعم از مالی و کالایی و همچنین رسمی و غیررسمی را تحت تأثیر 

قرار خواهد داد.
طرحی که مجلس به تازگی با عنوان »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت 
از حقوق ملت ایران« تصویب کرد، برخی نگرانی ها را در فضای سیاسی و اقتصادی 
کشور دامن زده است. این طرح فارغ از اینکه فرآیند تصویب و ابلاغ را با سرعتی 

کم نظیر طی کرد، محتوای قابل تأملی دارد.
این طرح البته واکنش رئیس جمهوری را نیز در پی داشت؛ به طوری که وی هفته 
گذشته و در آیین افتتاح و بهره برداری از طرح های ملی وزارت نیرو اظهار کرد: 
بگذارید آن هایی که تجربه  بیست و چند ساله دارند و در دیپلماسی موفق بودند 
و در دیپلماسی بارها و بارها آمریکا را در سازمان ملل شکست دادند، کارشان را 

انجام دهند.
البته طرح مجلس نگرانی ها درباره افزایش تنش های سیاسی و متأثر شدن 
فضای اقتصادی از این مساله را نیز افزایش داده است. محمود جامساز کارشناس 
و تحلیلگر مسائل اقتصادی در گفت وگو با ایرناپلاس به واکاوی پیامدهای این 

مصوبه مجلس پرداخت.
جامساز می گوید: همه مسائل این طرح در حول مذاکره احتمالی است. البته 
اگر قرار بر انجام چنین مذاکره ای باشد؛ گمان نمی کنم این مذاکره به زودی انجام 
پذیرد. زیرا ابتدا بحث تعارض های گروه های داخلی مطرح است که دست دولت 

را می بندد.
وی ادامه می دهد: برجام دیگر آن برجام سابق نیست و بایدن نام برجام۲ را 
مطرح کرده است. بایدن معضلات بسیار زیادی ناشی از سیاست های ترامپ پیش 
رو دارد. به طور مثال بازگشت مجدد به نهادهای بین المللی و پیمان های دوجانبه 
و چندجانبه که ترامپ از آن ها خارج شده به آسانی قابل انجام نیست و زمان بر 
خواهد بود. بنابراین اولویت مذاکره درباره برجام در مراحل چندم قرار خواهد 

گرفت.
این کارشناس مسائل اقتصادی با بیان اینکه مطالبات بسیار زیادی درباره برجام 
مطرح خواهد شد، بیان می کند: در یک نمونه رئیس جمهوری ایران گفته لازم 
است بایدن سیاست های ترامپ را محکوم کند و به برجام بازگردد تا ما اقدامات 

کاهش تعهدات خود را متوقف و به حالت سابق برگردانده و به برجام بازگردیم.
جامساز درباره افزایش انتظارات تورمی طرح تازه مجلس و تأثیر آن بر بازارهای 
مالی ناشی از افزایش ریسک سیاسی نیز می گوید: ۱۰۰ درصد تأثیرگذار است؛ 
زیرا انتظارات تورمی از جمله عوامل مهمی است که اقتصاد کشور از آن متأثر 
می شود. به طور مسلم درجه ریسک ترکیبی شامل ریسک اقتصادی، مالی و 

سیاسی را از نگاه تحلیلی برون مرزی به شدت افزایش خواهد داد.
وی با یادآوری چالش های کنونی دولت می گوید: از اکنون کسری بودجه پنهان 
در بودجه سال آتی نیز دیده می شود. افزون بر این هزینه های تحمیل شده ناشی 
از شیوع بیماری کرونا نیز مطرح است و تأمین کسری بودجه سال جاری نیز هنوز 
یک چالش بزرگ است. با همه اقداماتی که دولت انجام داده مشخص نیست 

بتواند این کسری بودجه را جبران کند.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی با هشدار نسبت به تورم ناشی از اقداماتی برای 
جبران کسری بودجه ادامه می دهد: تورم در حقیقت کاهش ارزش پول ملی 
است که یک معنای دیگر آن افزایش نرخ ارزهای خارجی معتبر است که انتظارات 

تورمی و بیمناکی مردم از آینده اقتصاد را در پی دارد.

رئیس کل بانک مرکزی :

سعی می کنیم تورم را به ۲۲ درصد برسانیم
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بیش از یک میلیارد دلار تاییدیه ارز دادیم 
وارداتی  کالاهای  مرکزی  بانک  است گفت:  نگرفته  کالا صورت  ترخیص  ولی 

اعتباری را به شرط ورود فوری به کشور تأمین ارز می کند.
عبدالناصر همتی در برنامه گفتگوی ویژه خبری دوشنبه شب شبکه دو گفت: 
ما بر مبنای دلار نیمایی ۱۷ هزار تومان پیش بینی کردیم که تورم متوسط یکساله 
منتهی به خرداد ۱۴۰۰ را به ۲۲ تا ۲۴ درصد برسانیم و تا آن زمان ۶ ماه فرصت 

داریم.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به آمارهای تجارت کشور گفت: در حال حاضر 
صادرات کشور به ۲۶ و نیم میلیارد دلار و واردات به ۲۵ میلیارد دلار رسیده که تراز 

تجاری یک و نیم میلیارد دلار مثبت است.
و  می دهند  ناقص  اطلاعات  عده ای  اینکه  بیان  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
می گویند بانک مرکزی ارز نمی دهد گفت: یک عده کالاهای خود را نگه داشتند به 

این امید که ارز ۴۰ تا ۵۰ هزار تومان شود سپس ترخیص کنند.
وی افزود: اعلام کرده ایم کسانی که کالا، اعتباری وارد کرده اند بیایند تعهد 
بدهند که کالا را سریع ترخیص کنند تا تضمین چندماهه بدهیم ارزشان را تأمین 
کنیم. رئیس کل بانک مرکزی گفت: واردات کالا بدون انتقال ارز اصلًا یعنی چه؟ 
من نمی خواهم زیاد توضیح بدهم اما یک میلیارد دلار مجوز ترخیص دادیم اما این 
اتفاق رخ نداد. وی با بیان اینکه بعد از سررسید دستور رئیس جمهور اجازه انتقال 
ارز برخلاف ضوابط بانک مرکزی را نمی دهیم افزود: اجازه نخواهیم داد ارز بابت 
کالاهایی که در اولویت نیازهای مردم نیستند تحت عنوان واردات بدون انتقال ارز 
وارد کشور شود.   همتی گفت: تعهد بانک مرکزی برای ارز ۴۲۰۰ تومانی، هشت 
میلیارد دلار است و بانک مرکزی به تعهد خود پایبند بوده و تا کنون ۷ میلیارد دلار 
تأمین شده است. رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بیش از یک میلیارد دلار 
تاییدیه ارز دادیم ولی ترخیص کالا صورت نگرفته است. گفت: بانک مرکزی 
کالاهای وارداتی اعتباری را به شرط ورود فوری به کشور تأمین ارز می کند. وی 
افزود: از ابتدای سال تاکنون ۲۶.۵ میلیارد دلار صادرات و ۲۵ میلیارد دلار واردات 
انجام شده است. در ۲.۵ سال تحت شدیدترین تحریم ها بانک مرکزی اجازه نداد 
کمبودی برای مایحتاج ضروری مردم ایجاد شود. همتی ادامه داد: وزارت صمت 
باید ثبت سفارش را بر اساس برآورد درآمدهای ارزی انجام دهد و مدیریت تقاضا 
را به درستی انجام دهد. رئیس بانک مرکزی گفت: من مسئول ارزش پول ملی 

هستم و باید مقاومت کنم، اما به من میگویند چرا منابع در اختیار قرار نمی دهم.
 همتی با بیان اینکه بانک مرکزی تا جایی که بتواند از بازار سرمایه حمایت 
می کند گفت: منابع بودجه سال ۱۴۰۰ محقق می شود. باید خرج های بودجه کم 

شود. ما باید از متغیرهای کلان مراقبت کنیم.

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی خبرداد

کاهش ١٠هزار تومانی نرخ گوشت 
گوسفندی

 رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی از کاهش ١٠ هزار تومانی قیمت گوشت 
گوسفندی خبر داد و گفت: قیمت برای مصرف کننده به ١١۵ هزار تومان رسیده 

است.
علی اصغر ملکی د از کاهش ١٠ هزار تومانی قیمت گوشت گوسفندی خبر داد 
و گفت: قیمت این نوع گوشت طی هفته های اخیر روند نزولی داشته و هم اکنون 

نرخ هر کیلوگرم شقه بدون دنبه برای مصرف کنندگان ١١۵ هزار تومان است.
وی بحث عرضه و تقاضا را عاملی مهم در نوسانات بازار گوشت قرمز اعلام کرد و 
افزود: الان که در اواسط ماه هستیم تقاضا برای گوشت ضعیف شده و دام نیز به 
اندازه کافی وجود دارد همچنین کنترل قاچاق دام زنده در مناطق مرزی در این 

زمینه بسیار مؤثر بوده است.
ملکی درباره اینکه پیش بینی می کنید وضعیت بازار طی روزهای آینده به چه 
صورت باشد؟، افزود: نمی توان در این زمینه پیش بینی انجام داد به عنوان مثال 
ممکن است با بارندگی مواجه شویم و حمل و نقل دام به تهران مشکل شود و 

همین مساله بازار را با نوسان مواجه کند.
وی تصریح کرد: اما به طور کلی تا آخر ماه جاری بعید است اتفاق خاصی در بازار 
بیفتد و قیمت ها به همین شکل باقی خواهد ماند چرا که همانطور که اشاره کردم 

بحث عرضه و تقاضا تعیین کننده قیمت است.

ی هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠842١ شماره  رای   -١
١399١١443٠٠٠١٠٠٠374 مربوط به زهرا یزدانی فرزند تیمور در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ١53/74 مترمربع پلاک شماره ١٠275اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی ١3972٠33٠٠٠١٠2١333)م الف 8١68(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠76١٠ شماره  رای   -2
در  مسلم  فرزند  ملکی  معصومه  به  مربوط   ١399١١443٠٠٠١٠٠٠875
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت252 مترمربع شماره ١٠994 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 7٠١4 مورخ 

١396/٠5/3١ دفترخانه ١٠2قم )م الف 8١7٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠7569 شماره  رای   -3  
١399١١443٠٠٠١٠٠٠2٠6 مربوط به علی زلفی فرزند احسان اله در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 84مترمربع پلاک شماره ١١239/3 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از سید ابوالحسن رضوی صادره در دفتر ١7٠ صفحه 6١)م الف82١٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠8579 شماره  4-رای 
١399١١443٠٠٠١٠٠٠4١٠ مربوط به محمد لوافی فرزند نصراله در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 63/5٠ مترمربع پلاک شماره ١٠473 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از مرتضی دادبان)م الف82١١(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠584٠ شماره  5-رای 
فرزند  حسینی  اله  سیدروح  به  مربوط   ١399١١443٠٠٠١٠٠٠١46
به مساحت ١92مترمربع پلاک  باب ساختمان  در ششدانگ یک  سیدمحمد 
شماره ١٠275 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم اسناد 
 ١3972٠33٠٠٠١٠١4437 الکترونیکی  دفاتر  در  صادره  مشاعی  مالکیت 
و   ١3982٠33٠٠٠١٠٠38١3 و   ١3972٠33٠٠٠١٠١4436 و 

١3982٠33٠٠٠١٠٠38١١ و ١3982٠33٠٠٠١٠٠38٠9)م الف82١2(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠9١١4 شماره  6-رای 
در  مراد  فرزند  ذوالفقاری  ترابعلی  به  مربوط   ١399١١443٠٠٠١٠٠٠١42
شماره  پلاک  ١٠٠/9٠مترمربع  مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 
١١285/28٠اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از حبیب اله بیگدلی صادره در دفتر 3١8 صفحه ١6١)م 

الف82١3(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠9١45 شماره  7-رای 
١399١١443٠٠٠١٠٠٠896 مربوط به سکینه داوری فرزند حسن در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ١98/١7مترمربع پلاک شماره 9439/١2اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ١47287 
مورخ ١399/٠4/3٠ دفترخانه 7 قم )م الف82١5(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠83١8 شماره  رای   -8
در  قربانعلی  فرزند  حیدری  جعفر  به  مربوط   ١398١١443٠٠٠١٠٠١68٠
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ١32مترمربع پلاک شماره ١١٠22/23 
نامه عادی  اداره یک قم مبایعه  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
خریداری مع الواسطه از صفرعلی حمامی صادره در دفتر ١79 صفحه 38)م 

الف82١6(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠87٠8 شماره  9-رای 
در  حسن  فرزند  صداقت  غلامعلی  به  مربوط   ١399١١443٠٠٠١٠٠٠3٠6
شماره  پلاک  مترمربع   ١73/24 مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 
سند  قم  یک  اداره  ملک  ثبت  حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی   ١٠447/١
مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ١3972٠33٠٠٠١٠٠2734 و دفتر 
779 صفحه 33٠ طی سند خریداری 28٠7١-١397/٠8/2١ دفتر 55قم)م 

الف82١7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠7989 شماره  ١٠-رای 
١399١١443٠٠٠١٠٠٠325 مربوط به مجید قشقائی فرزند محمد در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت  6١/36مترمربع پلاک شماره ١٠3١6/١١ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 
مع الواسطه از علی محمد موقاری و زهرا یزدی صادره در دفتر 79 صفحه 73)م 

الف82١8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠8842 شماره  ١١-رای 
١398١١443٠٠٠١٠٠2١94 مربوط به رضا خوش لهجه افخم فرزند محمد در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ١٠٠/٠3مترمربع پلاک شماره ١٠393 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ١82 صفحه ١١8 به موجب سند قطعی به شماره ١٠9٠٠١ مورخ 

١385/٠2/١6دفترخانه 7قم )م الف82١9(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠8946 شماره  ١2-رای 
١399١١443٠٠٠١٠٠٠994 مربوط به محمدرضا رضائیان فرزند حسین در 
ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت 459مترمربع پلاک شماره ١١297اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ١28434 

مورخ ١396/٠3/٠8دفترخانه 9 قم)م الف822٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠7826 شماره  ١3-رای 
ابراهیم  فرزند  حسن  شیخ  مرتضی  به  مربوط   ١399١١443٠٠٠١٠٠٠8٠9
شماره  پلاک  مساحت ١75/54مترمربع  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در 
١١23١اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ١4364١ مورخ 89/٠8/٠2 دفترخانه 4قم)م الف822١(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠8576 شماره  ١4-رای 

یداله  فرزند  مهر  رحیمی  شمسی  به  مربوط   ١399١١443٠٠٠١٠٠٠8١٠
شماره  پلاک  92/87مترمربع  مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در 
4835اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره 78794 مورخ ١38٠/٠١/2١ دفترخانه ١7قم)م الف8222(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠7824 شماره  ١5-رای 
ابراهیم  فرزند  حسن  شیخ  مرتضی  به  مربوط   ١399١١443٠٠٠١٠٠٠8١2
ششدانگ  مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  چهاردانگ  در 
١47/79مترمربع پلاک شماره ١١224 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 92٠99 مورخ ١385/٠6/25دفترخانه 

5 قم)م الف8224(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠7823 شماره  ١6-رای 
١399١١443٠٠٠١٠٠٠8١١ مربوط به حمیدرضا شیخ حسن فرزند ابراهیم 
ششدانگ  مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  دو  در 
١47/79مترمربع پلاک شماره ١١224 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 92٠99 مورخ ١385/٠6/25دفترخانه 

5 قم)م الف8223(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠8853 شماره  ١7-رای 
١399١١443٠٠٠١٠٠٠895 مربوط به ابوالفضل اسدی فرزند غریب حسین در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 7١مترمربع پلاک شماره ١١١9١ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 
مع الواسطه از محمد حمیدی بهشتی از سند قطعی 23768 مورخ ١4/٠6/56 

دفترخانه ١6قم)م الف8225(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3996٠33٠٠٠١٠٠8699 شماره  ١8-رای 
١399١١443٠٠٠١٠٠٠662 مربوط به معصومه سلطان آرانی فرزند ابراهیم در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 9١مترمربع پلاک شماره ١١١5٠ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند صلح به شماره 245١١ 

مورخ ١399/٠4/2١ دفترخانه 74قم)م الف8227(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  تا چنانچه اشخاص  آگهی  روز  فاصله ١5  به  در دونوبت  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/09/0٤
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/09/19
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

١- رأی شماره ١3996٠33٠٠٠2٠٠7753 مربوط به پرونده کلاسه ١395١١443٠٠٠2٠٠١٠١8مربوط به علی پوست 
چی فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5٠8/53 مترمربع پلاک شماره 
2567/١٠68/١٠82 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 6294 

مورخ 86/7/١2 دفترخانه 47قم)م الف8١67(
به مهدی  مربوط  پرونده کلاسه ١398١١443٠٠٠2٠٠2289  به  مربوط  رأی شماره ١3996٠33٠٠٠2٠١١١8١   -2
ساجدی فرزند محرمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١٠٠ مترمربع پلاک 
2266/١/١3اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از قدرت اله زارع 

سهیلی ثبت در دفتر ١34 صفحه ١9٠)م الف8١69(
3- رأی شماره ١3996٠33٠٠٠2٠٠9669 مربوط به پرونده کلاسه ١399١١443٠٠٠2٠٠٠٠34 مربوط به محمدعلی 
سالاری فرزند گرزعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١36مترمربع پلاک شماره ١٠١ 
فرعی از 2١69 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از فاطمه رفعتی مبرز 

ثبت دفتر 249 صفحه 3١٠)م الف82١4(
4- رأی شماره ١3996٠33٠٠٠2٠١١٠59 مربوط به پرونده کلاسه ١39١١١443٠٠٠2٠٠9852 مربوط به سیدیوسف 
دلاویز فرزند سیداحمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١26مترمربع پلاک 2376اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت در دفتر 4١ قم شماره 484١١ 

مورخ ١39٠/4/27)م الف8226(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ١5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/09/0٤ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/09/19
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

بودجه ۱۴۰۰ را می توان بودجه ای منعطف دانست. دولت به مجلس این 
امکان را داده که لایحه را با دلار ۴۲۰۰ تومانی مورد بررسی قرار دهد یا درباره 

حذف دلار یارانه ای تصمیم بگیرد.
مهم ترین ویژگی های لایحه بودجه ۱۴۰۰ انعطاف آن در برابر شرایط احتمالی 
است که یکی از این بخش های منعطف بودجه، حفظ یا حذف دلار دولتی 
۴۲۰۰ تومانی است. دولت اعلام کرده مجلس این اختیار را دارد که بنا بر شرایط 
تصمیم بگیرد، ارز ترجیحی بماند یا اینکه حذف شود و منابع حاصل از آن به 

طریق دیگری به مردم برگردد.
به  توجه  با  روزها  آن  در  شد.  متولد  سال ۹۷  فروردین  تومانی  دلار ۴۲۰۰ 
التهاب بازار ارز دولت برای کنترل عرضه و تقاضا، تصمیم به ارائه ارز ترجیحی 
به بخش هایی از جمله واردات، تولید، خدمات، حمل ونقل و … گرفت اما با 
افزایش ثبت سفارش ها و تقاضا برای دریافت ارز دولتی، فهرست مشمولان این 
یارانه کوتاه تر شد و امروز ارز ترجیحی فقط به چند گروه کالاهای اساسی و دارو 

تعلق می گیرد.
حالا با گذشت بیش از دو سال از سابقه و تجربه پرداخت ارز دولتی، عده ای 
مخالف ادامه دار بودن ارائه این یارانه به بخش واردات هستند و در طرف مقابل، 
جریانی معتقدند که ارز دولتی باید به کالاهای اساسی همچنان تخصیص پیدا 
کند. در این میان، تصمیم دولت در برنامه مالی سال آینده این است که با توجه 
به اقتضای شرایط، مجلس این اختیار را به دولت بدهد که نسبت به حذف یا 
حفظ آن اقدام کند. طبق گفته »محمدباقر نوبخت« رئیس سازمان برنامه و 
بودجه کشور، از حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی حدود ۹۰ هزار میلیارد تومان آزاد 

می شود که عین این پول در قالب و روشی دیگر به مردم برمی گردد.
کل اعتبارات در نظر گرفته شده برای دلار دولتی، ۸ میلیارد دلار است که ۶ 

میلیارد دلار آن سهم نهاده های دامی و چند قلم کالای اساسی وارداتی و ۲ 
میلیارد دلار آن هم سهم واردات دارو است. موافقان تمدید این یارانه ارزی در 
بودجه ۱۴۰۰ بر این باورند که با حذف آن از واردات کالاهای اساسی و نهادها، 
این اقلام گران تر از آنچه که در بازار نرخ گذاری شدند به دست مردم می رسد که 
این به معنای فشار مضاعف به اقشار کم درآمد است. در آن سوی ماجرا، مخالفان 
دلار ۴۲۰۰ تومانی می گویند این یارانه به دست واردکنندگان و دلالان رسید و نه 

مردم و تولیدکنندگان.
ماندگاری یا خداحافظی دلار ۴۲۰۰ تومانی

»مرتضی سامتی« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با ایرنا درباره ماندگاری 
ارز دولتی یا خداحافظی با آن در لایحه بودجه سال آینده گفت: اول باید هدف 
اصلی از پیدایش دلار دولتی را مورد بررسی قرار داد. این دلار قرار بود کالاهای 
اساسی را به دست مردم برساند اما امروز یکی از انتقاداتی که به دلار ۴۲۰۰ 
تومانی می شود این است که در برخی موارد این ارز از کشور خارج شد ولی 
در قالب کالاهای اساسی به کشور برنگشت. یا اینکه قرار بود با تخصیص ارز 
ترجیحی به کالاهای اساسی، این اقلام ارزان تر به دست مردم برسد اما امروز 

شاهد آن هستیم که برخی از این کالاها با قیمت ارز بازار به فروش می رسد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: بنابراین به دلیل این موضوعات گفته 
می شود که ارز ترجیحی فسادآفرین بوده و از هدف اصلی تعریف شده، انحراف 
پیدا کرده است. حال اینکه دولت می خواهد حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی از زبان 

مجلس مطرح شود و مجلس تصمیم بگیرد که دلاریارانه ای حذف می شود.
سامتی درباره سازوکار تعریف شده پس از حذف دلار دولتی اظهار داشت: 
اعلام شده که از حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی ۹۰ هزار میلیارد تومان آزاد می شود 
اما گفته نشده که با چه ساز و کاری قرار است به مردم برگردد که این موضوع باید 

به صورت دقیق مشخص باشد. می دانیم که دولت با کسری بودجه مواجه است 
یا موضوعاتی وجود دارد که بودجه ای باید در اختیار برخی از نهادها قرار بگیرد 
و این نهادها در اولویت دریافت این مبالغ هستند بنابراین طبیعی است که برای 
نحوه برگشت این ۹۰ هزار میلیارد تومان به مردم نگرانی هایی وجود داشته باشد.
وی افزود: مهم ترین معیار بودجه شفافیت آن است بنابراین چطور موضوع 
بسیار مهمی مانند نحوه برگشت منابع حاصل از حذف ارزترجیحی عنوان 
نمی شود. باید مشخص شود که آیا این ۹۰ هزار میلیارد تومان به یارانه نقدی 
مردم اضافه می شود یا اینکه به طور مشخص چه کسانی دریافت کننده خواهند 

بود.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به ابزارها و راهکارهایی که دولت می تواند از 
طریق آن نسبت به رصد توزیع ارز یارانه ای اقدام کند، گفت: مهم ترین موضوع 
این است که دلار یارانه ای پس از ترخیص کالا از گمرک به واردکنندگان ارائه شود. 
مساله بعدی هم بحث نظارت بر روند توزیع کالاهای اساسی یارانه دار در بازار 
است چرا که یک بخشی از این دلارها از این مرحله به بعد وارد رانت می شوند 
و فسادآفرین می شوند که ابزارهای کنترلی این بخش هم نه دشوار است و نه 

هزینه زا.
سامتی تاکید کرد: دولت می تواند با تک نرخی کردن تمام کالاهای یارانه ای 
در بازار و اطلاع رسانی مستمر و پایدار و پمپاژ اطلاعات بین آحاد مردم جلوی 
انحراف این کالاها را ازمسیر مشخص شده از توزیع بگیرد. در این صورت مردم 
خودشان مأمور دولت خواهند شد هر چند که برای نظارت بر مرحله ذکر شده 

چندین دستگاه عریض و طویل در کشور وجود دارد.
حذف دلار یارانه دار ما را به ارز تک نرخی می رساند؟

قبل از خروج آمریکا از برجام و به راه افتادن سیل نقدینگی در بازارها که ریشه 
در ترس از آینده اقتصاد داشت، به آستانه تک نرخی شدن دلار رسیده بودیم 
و در آن ایام رئیس وقت بانک مرکزی وعده های نزدیکی از تک نرخی شدن را 
می داد. اما پس از التهابات ارزی و تولد دلار ۴۲۰۰ تومانی و ارز نیمایی دیگر 
حرفی از تحقق وعده ارز تک نرخی زده نشد. تا اینکه شهریورماه »عبدالناصر 
همتی« رئیس کل بانک مرکزی گفت برای تک نرخی شدن قیمت ارز آماده ایم و 
سیاست های بانک مرکزی نزدیک شدن نرخ دلار نیمایی و دلار بازار آزاد است اما 

دلار ۴۲۰۰ تومانی مانع می شود.
از نگاه برخی ناظران، دولت فرصت طلایی برای تک نرخی شدن ارز را وقتی 
که قیمت دلار در کانال ۳ هزار تومان بود، از دست داد و در این شرایط تورمی 
تک نرخی کردن دلار بسیار دشوار است و دردسرهایی دارد اما طبق گفته 
کارشناسان ارز با یک نرخ آنقدر مزایا دارد که بخواهیم صابون این دردسر را به تن 
اقتصاد بمالیم. یکی از این مزایا پایان هزینه هایی است که بابت رانت دو نرخی 
بودن دلار از جیب مردم، نصیب جیب عده ای می شد، موضوع دیگر افزایش 
قدرت پیش بینی اقتصاد و در نتیجه افزایش سرمایه گذاری است که به دنبال 

آن آمار اشتغال بالا می رود.
البته باید تاکید شود منظور از ارز تک نرخی یک قیمت ثابت و دستوری نیست 
بلکه نرخی است که در تعادل بازار کشف و اعلام می شود. حال باید دید مجلس 
با حذف دلار ۴,۲۰۰ تومان موافقت می کند که یارانه ریالی به دست مردم برسد 

یا اینکه ارز چند نرخی ادامه خواهد یافت.

ماندگاری یا خداحافظی دلار ۴۲۰۰ تومانی؛

دلار یارانه ای در بودجه 14۰۰؛ بودن یا نبودن

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاع

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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سرپرست هیات فوتبال استان قم گفت : ما به دلیل عدم حمایت مسوولان 
قم به صنعت پناهنده شده ایم و از اعتبار و آبروی خود برای ارتقاء سطح فوتبال 
قم هزینه می کنیم چون به تاثیر ورزش بر سلامت روح، جسم فرد و افراد جامعه 

ایمان و اعتقاد راسخ  داریم.
قدرت الله باقری پس از جلسه اعضای این هیات و جمعی از اهالی این رشته 
با مدیران شهرک های صنعتی شکوهیه و محمودآباد اظهارداشت: جامعه از 

آحاد مختلف مردم تشکیل شده و بنابراین مشترک بین همه و خانواده ها است 
و همه در یک کشتی و در حال غرق شدن هستیم، اگر پیشگیری نشود دیر یا 
زود همه دچار خسران می شویم، به ویژه اینکه مدت ها است فضاهای مجازی 
و واقعی محیط روحی و روانی نا امید کننده  را به جامعه القا می کند و به جز 
پیروزی های مقطعی تیم پرسپولیس در مسابقات لیگ قهرمانان باشگاه های 

آسیا خبر خوشحال کننده ای نشنیده ایم و جامعه دچار افسردگی شده است.

باقری اضافه کرد: ورزش و به ویژه فوتبال می تواند روح و هوای تازه ای را 
برای فرار از مشکلات روز جامعه فراهم سازد، به طوری که با پیروزی تیم فوتبال 
پرسپولیس حداقل ۵۰ میلیون ایرانی به مدت یک هفته هیجان زده و با نشاط 
بودند، چون سلامت فرد به سلامت جامعه ارتباط دارد و تعریف سلامت عبارت 

است از سلامت  جسمی، روحی و اجتماعی.
هزینه ۹ تیم اعزامی قم معادل قرارداد یک بازیکن متوسط لیگ برتری

سرپرست هیات فوتبال استان قم در ادامه با بیان اینکه اجتماع ما با سرعت 
زیاد به سوی مریضی روحی، روانی و جسمی در حال حرکت است، عنوان کرد: 
با وجودی که عبادتگاه های مسلمانان مانند مسجدها، زیارتگاه ها و حتی خانه 

خدا به دلیل شرایط کرونا تعطیل است اما چراغ ورزش روشن است.
وی عنوان کرد: شرایط کرونا و مشکلات اقتصادی مانند سونامی در حال غرق 
کردن جامعه است و اگر کرونا تعداد زیادی از هموطنان را از بین نبرد آثار مخرب 
آن ممکن است  نیمی از جامعه را دچار معلولیت کند، در واقع بعد از کرونا معلوم 

می شود چه کسانی به فکر کشور و هم نوعان خودشان بوده اند.
باقری با تاکید بر اینکه وظیفه و رسالت من به عنوان رئیس هیات اطلاع رسانی 
و استمداد از شما است، ابراز کرد: ما حدود ۹ تیم اعزامی داریم و برای هزینه 
کل ۹ تیم احتیاج به میزان قرارداد یک بازیکن متوسط تیم های لیگ برتری 

شهرهای تبریز و یا اصفهان داریم که متاسفانه از تیم ها دریغ  می شود.
شهرداری قم ریالی به سلامت جوانان تخصیص نمی دهد

وی افزود: متاسفانه استان قم از نظر ورزشی، فرهنگی و تعصب با تبریز و 
اصفهان قابل مقایسه نیست، مسوولان ما هم قابل مقایسه نیستند، تیم های 
شهرداری سایر شهرها هر یک بیشتر از ۵۰ میلیارد هزینه تیم داری می کنند، در 

صورتیکه شهرداری قم ریالی به سلامتی جوانان تخصیص نمی دهد. 
سرپرست هیات فوتبال استان قم با بیان اینکه کل هزینه شهرداری ما خرج 
سیاهپوش کردن اماکن عمومی می شود، تصریح کرد: احتیاج به سیاهی 
نداریم همین طور هم غمگین ترین مردم دنیا هستیم، اسم شهر ما کلانشهر 

است اما ورزش و فرهنگ مسوولان ما در حد یک روستا است.
وی خاطرنشان کرد: صدقه نمی خواهیم، منت هم نمی خواهیم، اگر به 
این موضوع ایمان دارید جوانان و جامعه ورزش را کمک کنید، دیوار مهربانی 
هم به درد ما نمی خورد، الان اثر کمک مهم است ولی بعد خیلی زود دیر 
ما وفادار هستند و  اما مردم  را می دانیم  تا حدی مشکلات شما  می شود، 
خدمتگذاران خودشان را تا پایان عمر فراموش نخواهند کرد، تا دیر نشده و 
تا تمام جوان های خود را از دست نداده ایم اقدام کنید، وگر نه خیلی زود دیر 

می شود.

سرپرست هیات فوتبال استان قم:

 به دلیل عدم حمایت مسوولان قم به صنعت پناهنده شده ایم
بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر قم : 

انگیزه و اتحاد عامل موفقیت شیمیدر است
قم  شیمیدر  بسکتبال  تیم  بازیکن 
و  کادر  بین  دوستانه ای  رابطه  گفت: 
بازیکنان تیم شیمیدر وجود دارد و به 
همین دلیل بازیکنان یکدل و با انگیزه 
تمرین می کنند تا در بازی های آینده 
لیگ برتر با قدرت بیشتر برابر حریفان 
اسماعیلی  مهدی  برویم.  میدان  به 
اظهار کرد: بعد از حدود سه ماه تمرین 
را شکر شرایط من خوب است،  خدا 
آمادگی  نظر  از  هم  تیم  اینکه  ضمن 
چند  هر  رسیده،  خوبی  سطح  به 
برنامه ریزی لیگ از نظر جسمانی تاثیر 
منفی داشته چون انتظار داشتم بازی های بیشتری انجام دهیم به دلیل اینکه در 

شرایط مسابقه به هماهنگی بهتر می رسیم.
شیمیدر یکی از تیم های منسجم و خوب لیگ به شمار می رود

اسماعیلی در پاسخ به این سئوال که آیا بازی مقابل نیروی زمینی و آینده سازان 
عیار شیمیدر در لیگ امسال را مشخص می کند؟ تصریح کرد: اگر چه این دو مسابقه 
برای شیمیدر آسان بود، ولی مهم این است که فصل را خوب شروع کردیم و از ابتدای 
مسابقات نشان دادیم تیم خوبی داریم، اکنون حواسمان به بازی  های پیش رو است و 
می دانیم که سخت تر از دو مسابقه قبل خواهند بود. وی شیمیدر را یکی از تیم های 
قوی لیگ امسال توصیف و در ادامه تاکید کرد: اینکه شیمیدر یکی از تیم های 
منسجم و خوب لیگ به شمار می رود تنها نظر من نیست، بلکه گفته کارشناسان 
بسکتبال است که شیمیدر تیمی با کیفیت و یکی از مدعیان لیگ برتر بسکتبال ایران 

محسوب می شود.
با انگیزه بالا تمرین می کنیم تا آمادگی شیمیدر را بیشتر نشان دهیم

بازیکن مازندرانی شیمیدر ادامه داد: صرف نظر از نتیجه ای که در دو بازی قبل 
کسب کردیم معقتدم هر چقدر بیشتر بازی کنیم، توانایی های شیمیدر بهتر نمایان 
می شود، ما می دانیم که بازی های آینده  ما حساس تر و سخت تر است، به همین 

دلیل با انگیزه بالا تمرین می کنیم تا آمادگی و قدرت شیمیدر را بیشتر نشان دهیم.
وی در پاسخ به این سئوال که کدام تیم های گروه دوم را حریفان اصلی شیمیدر 
می دانی؟ تصریح کرد: در ورزش حرفه ای و به ویژه در بسکتبال گاها اتفاقاتی رخ 
می دهد که حتی تیم هایی که تصورش را نمی کنی یک حریف قوی برای تیم شما 
محسوب می شوند، بنابراین به تمام تیم های هم گروه شیمیدر احترام می گذاریم و با 

انگیزه بالا مقابل تمام آنها قرار می گیریم.
وجود مجموعه منسجمی مثل شیمیدر

 به تقویت بسکتبال ایران منجر می شود
اسماعیلی با بیان اینکه نخستین بار پیراهن شیمیدر را در لیگ برتر بسکتبال به تن 
می کند و از این بابت احساس خوبی دارد، اضافه کرد: من قبلا هم دو بار تا پای 
قرارداد با شیمیدر رفتم اما قسمت نبود و خوشحالم که در این دوره از رقابت های لیگ 

برتر فرصت بازی در این تیم مطرح و موفق بسکتبال ایران را پیدا کردم.
وی در ادامه تصریح کرد: در شیمیدر همه چیز سر جای خودش قرار دارد، هر 
شخصی که در باشگاه و تیم حضور دارد وظیفه اش را می داند و کار خود را به خوبی 
انجام می دهد، به نظر من وجود مجموعه منسجمی مثل شیمیدر در نهایت به تقویت 

بسکتبال ایران منجر می شود.
حق شیمیدر است که به قهرمانی لیگ برتر بسکتبال برسد

اسماعیلی در ادامه به ارتباط نزدیک کادر فنی و بازیکنان شیمیدر اشاره و عنوان 
کرد: آقا مصطفی هاشمی که جزو اولین مربیان من هستند و کمک زیادی به 
پیشرفت من در بسکتبال کرده، رفاقت و همدلی بسیار خوبی در تیم به وجود آورده، 
ایشان حین تمرین کاملا جدّی است ولی در پایان تمرین کاملا صمیمانه با بچه ها 
رفتار می کنند و این موضوع سبب شده تمرین با نشاطی داشته باشیم و در پایان با 
روحیه خوبی از سالن خارج شویم. وی خاطرنشان کرد: سال های ۸۸، ۹۰ و ۹۳ در 
تیم مهرام شاگرد آقا مصطفی بوده ام و در هر تورنمنتی که با هدایت ایشان به میدان 
رفتیم همواره رتبه اول را کسب کردیم، فکر می کنم حق شیمیدر است که به قهرمانی 
لیگ برتر بسکتبال برسد و امیدوارم که امسال با هدایت مصطفی هاشمی این اتفاق 
رخ دهد. اسماعیلی در پایان از صمیمیت با عماد سلمانی هم تیمی و هم اتاقی خود 
در شیمیدر هم گفت و افزود: سومین سالی است که با عماد در یک تیم مشترک بازی 
می کنیم، به نظر من از نظر فنی یکی از بازیکنان توانمند بسکتبال ایران است، به 

دوستی با وی افتخار می کنم و امیدوارم که در شیمیدر فصل موفقی را تجربه کنیم.

مظلومی: به این وضع مشکوک هستیم؛

 ظاهرا می خواهند یک تیم خاص
 قهرمان شود

سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: ظاهرا فقط می خواهند یک تیم خاص 
قهرمان شود و وقتی این مسائل را می بینیم، به شک می افتیم.  پرویز مظلومی ، با 
انتقاد از برنامه فوتبال برتر اظهار داشت: متأسفانه تا ساعت ۲ بامداد بیدار بودم تا 
دوستان با من تماس بگیرند و نکاتی را در مورد استقلال بگویم ولی تماس نگرفتند. 
در کمال تعجب، روی خط برنامه می گویند با آقای مظلومی تماس گرفتیم ولی 
پاسخگو نبودند. وی افزود: آقایان با چه کسی تماس گرفتند؟ تعجب می کنم. منِ 
سرپرست استقلال برای دفاع از تیمم، باید در برنامه تلویزیونی فوتبال برتر حرف 
می زدم اما کسی با من تماس نگرفته و متهم به عدم پاسخگویی هم می شوم. نه 
اهل حاشیه سازی هستم و نه زیاد اهل مصاحبه ولی وقتی می بینم حق استقلال 
در روز روشن خورده می شود، مجبورم از حق تیمم و هوادارانش دفاع کنم. مظلومی 
اضافه کرد: می خواهم در مورد مسأله فنی تیم صحبت کنم. انصافا از نظر فنی دست 
محمود فکری خالی بود و ۵ بازیکن مهم و تأثیرگذار را در اختیار نداشت. بازیکنانی 
که دیروز غایب بودند، نفرات تأثیرگذار استقلال هستند ولی آنها را در اختیار نداشتیم. 

دومین مشکل در مسابقه دیروز، استرسی بود که قبل از مسابقه به تیم ما وارد شد.
 همه جور بلا بر سر استقلال آورده اند

وی خاطرنشان کرد: مرادی در ترکیب اصلی استقلال در بازی روز گذشته حضور 
داشت ولی او را ۴ ماه محروم کردند. ببینید چه استرس و فشاری به کادر فنی و 
بازیکنان چند ساعت به شروع مسابقه وارد شده و با چه تمرکزی باید تیم را به زمین 
بفرستند. همه اینها به کنار، ببینید در مورد داوری چه اتفاقاتی رخ داد. در شرایطی 
که بازیکن حریف به خاطر خطا روی مهدی قائدی باید از زمین اخراج می شد، داور 
اصلًا آن صحنه را خطا نگرفت. بررسی کنید که در دیدارهای استقلال مقابل فولاد، 

مس رفسنجان، ماشین سازی و پیکان چه بلاهایی سر تیم ما آوردند.
 خیلی راحت از حق استقلال می گذرند

مظلومی تصریح کرد: کارشناس داوری در مورد پنالتی واضح نفت آبادان می گوید 
در قانون جدید این صحنه پنالتی نیست. قانون جدید می گوید هر توپی که به دست 
اصابت کند و در داخل محوطه باشد، پنالتی است. خیلی راحت از حق استقلال 

می گذرند. خودتان بررسی کنید چه بلایی بر سر تیم ما آورده اند.
*در بازی با نفت  مظلومیت استقلال ثابت شد

وی یادآور شد: یکی به ما جواب بدهد. در برنامه  دوشنبه شب گذشته فوتبال برتر 
از فلان تیم مقام مسؤول به صورت تصویری روی خط آمده اما یک تماس با من 
نگرفتند که در مورد حق استقلال حرف بزنم. چه خبر است نمی دانیم. دیروز به 
معنی واقعی مظلومیت استقلال ثابت شد، وقتی یک بازیکن تیم ما را در روز بازی ۴ 
ماه محروم می                                   کنند، تمام روحیه تیم ما بهم می ریزد. قبل از بازی باید استرس را در 
چهره مظاهری و حسین حسینی می دید. کادر فنی بلاتکلیف و نمی دانست کدام 

دروازه بان را باید بازی بدهد. این انصاف است؟
 تیمی که ۲۰ روز تمرین کرده، در بالای جدول است

مظلومی ادامه داد: دنبال بهانه نیستیم و نمی خواهیم اگر اشتباهی وجود دارد، روی 
آن سرپوش بگذاریم. تیمی که با ۲۰ روز تمرین راهی مسابقات شده، در بالای جدول 
است، نه فرصت بدنسازی داشتیم و نه می شد در آن زمان تمرین درست و حسابی کرد. 
بازیکن تیم ما در یک تمرین ۴ به ۲ ساده، آسیب دیده چون از ابتدا در تمرینات ما حضور 
نداشته است. وقتی بازی ها شروع شد، دیاباته تازه به تهران رسید، طبیعتا بدون آماده 

سازی بازیکن در جریان مسابقات به این فشردگی مصدوم می شود.

 سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس گفت: مطمئن هستم بازیکنان جوان پرسپولیس جای محرومان این تیم را در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا پُر و شایستگی خود را برای قهرمانی در آسیا ثابت می کنند.

حمید درخشان درباره ملاقاتش با اعضای تیم فوتبال پرسپولیس که در آستانه حضور این تیم در فینال لیگ قهرمانان آسیا 
رخ داد، گفت: خوشحال شدم که بعد از مدت ها با اعضای پرسپولیس دیدار داشتم. حدود ۲۰ دقیقه از تمرین پرسپولیس را 
هم از نزدیک تماشا کردم. به نظرم بازیکنان این تیم شاداب و سرحال بودند و امیدوارم تا روز فینال آسیا مشکلی برای آنها پیش 
نیاید تا دست پر از قطر برگردند. سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: هرچند پرسپولیس بعضی از نفراتش را برای 
فینال ندارد اما مطمئن هستم بازیکنان جوان بیشتر تلاش می کنند تا جای غایبان را پر کنند. اینجاست که بازیکنان جوان باید 

شایستگی خود و دلیل حضورشان در این تیم را ثابت کنند. 
درخشان تصریح کرد: عیسی آل کثیر، احسان پهلوان و وحید امیری در فینال غایب هستند ولی بازیکنان جوان می توانند 
با دوندگی جای این عزیزان را پر کنند. همانطور که گفتم این بهترین فرصت برای اثبات شایستگی جوان ها است. وی درباره 
تیم های شرق آسیا تاکید کرد: بعضی از مسابقات منطقه شرق را دنبال کردم. بدون شک چین، ژاپن و کره جنوبی تیم های 
قدرتمندی دارند. به هیچ وجه نمی توان آنها را دست کم گرفت ولی مطمئنم پرسپولیس شایستگی و صلاحیت قهرمانی در آسیا را 
دارد. سرمربی پیشین پرسپولیس افزود: پرسپولیس قبل از حضور در فینال آسیا نیاز به برگزاری بازی دارد. امیدوارم دیدار با ذوب 
آهن لغو نشود چون آن مسابقه می تواند به پرسپولیس کمک و شرایط پرسپولیس را آرمانی تر کند. مدیر فنی تیم فوتبال جوانان 
در بخش دیگری از صحبت هایش درباره شرایط تیم جوانان ایران گفت: زمان بسیار کمی تا شروع مسابقات قهرمانی آسیا داریم. 

 شهردار تهران که در محل تمرین تیم فوتبال پرسپولیس حاضر شده بود، گفت: با غیرتی که از بازیکنان 
پرسپولیس دیدیم، این تیم دست پر از فینال لیگ قهرمانان آسیا بازخواهد گشت.

»پیروز حناچی« شهردار تهران بعد از حضور در تمرین دیروز پرسپولیس گفت: انشالله پرسپولیس به نمایندگی 
از تیم های باشگاهی ایران در لیگ قهرمانان آسیا حضور خواهد داشت. ما هم در تمرینات امروز حاضر شدیم تا به 
کادر فنی و بازیکنان دست مریزاد و خسته نباشید بگوییم. برای نماینده مردم ایران آرزوی موفقیت دارم امیدوارم 
با پیروزی برگردند. شهردار تهران در پاسخ به این سوال که وضعیت کمپ تیم  ملی را چطور ارزیابی می کنید، 
ادامه داد: بالاخره امکانات با رقبا قابل مقایسه نیست اما بازیکنان تلاش خود را می کنند. باغیرتی که در مراحل 
مقدماتی انجام دادند،  دست پر برمی گردند. وی درباره حمایت از ۲ تیم پایتخت، یادآور شد: شهرداری حمایت 
فیزیکی دارد. پیش از این ورزشگاه شهید کاظمی به باشگاه پرسپولیس داده شد که اکنون اقدامات حقوقی برای 

واگذاری کامل در حال انجام است.  تیم هایی که جوانان پایتخت به آنها علاقه دارند نقطه هدف ماست.
حناچی در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه حضور شما در تمرین به عنوان شهردار تهران می تواند موثر باشد و 
چقدر امیدوارید پرسپولیس قهرمان شود، خاطرنشان کرد: شانس رقابت بالاست. به غیرت بچه ها امیدوارم. فکر 
می کنم شهرداران دیگر هم دوست داشتند به این ۲ تیم کمک کنند چون توجه مردم به دو تیم پایتخت بسیار زیاد 

است و همه انتظار دارند این موفقیت ها برای کشور کسب شود و نهایت کمک خود را می کنند.
وی گفت: آرزوی موفقیت، خسته نباشید به کادر و بازیکنان و اینکه مردم آرزو دارند تیم دست پر برگردد.

حمید درخشان:

پرسپولیس شایسته قهرمانی در آسیاست
شهردار تهران: 

پرسپولیس دست پر از فینال آسیا برمی گردد

آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی ۱۰۲۵۰/۱3۵۴/۱۹7۸ اصلی بخش یک قم مربوط به پرونده های اجرائی 
شماره کلاسه های ۱3۹7۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۲۱۵۸ و ۱3۹7۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۲۱۵۹ و ۱3۹7۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۲۱۶۰ 
بموجب پرونده های اجرائی کلاسه های ۹۷۰۲۲۷۲ و ۹۷۰۲۲۷۳ و ۹۷۰۲۲۷۴ له: بانک سامان قم بر علیه: وراث مرحوم ولی 
ا... قاسمی )آقایان و خانم ها خاتون جان توکلی و ملک هاشمی و مریم قاسمی و مهری قاسمی و مهدی قاسمی و جواد قاسمی 
و محمد قاسمی و عباس قاسمی )وام گیرنده و راهن( مستند اسناد رهنی شماره ۱۰۶۴۵۸ و ۱۰۶۳۹۵ و ۱۰۶۳۹۴ تنظیمی 
دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۷قم ششدانگ پلاک ثبتی ۱۰۲۵۰/۱۳۵۴/۱۹۷۸ اصلی )یک هزار و نهصد و هفتاد و هشت 
فرعی از هزار و سیصد و پنجاه و چهار فرعی از ده هزار و دویست و پنجاه اصلی( واقع در بلوار ۷۵متری عمار یاسر کوچه شماره 
۸۴ آپارتمان آرین طبقه اول واحد دو متعلق به نامبردگان مرحوم ولی ا... قاسمی )وراث نامبرده( نسبت به چهار دانگ مشاع از 
ششدانگ پلاک مذکور و خانم ملک هاشمی )نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ پلاک مذکور( با مشخصات ذیل از طریق 

مزایده بفروش می رسد:
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک ثبتی فوق الذکر: )که قبلا پلاک ثبتی ۱۹۷۸ فرعی از ۱۳۵۴ از ۱۰۳۱ الی ۱۰۳۳ و ۱۰۸۳ 
الی ۱۰۹۴ و ۱۰۹۶ الی ۱۱۰۳ و ۱۱۳۵ الی ۱۱۴۰ از ۱۴ فرعی از ۱۰۲۵۰ اصلی مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی بوده که 
طبق بخشنامه ۲۳۵۱۱-۱۳۹۱/۱/۲۹ ریاست سازمان ثبت به پلاک ثبتی ۱۰۲۵۰/۱۳۵۴/۱۹۷۸ اصلی )یک هزار و نهصد و 

هفتاد و هشت فرعی از هزار و سیصد و پنجاه و چهار فرعی از ده هزار و دویست و پنجاه اصلی( تغییر یافته است(.
یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق به پلاک ثبتی ۱۹۷۸ فرعی از ۱۳۵۴ از ۱۰۳۱ الی ۱۰۳۳ و ۱۰۸۳ الی ۱۰۹۴ و ۱۰۹۶ الی 
۱۱۰۳ و ۱۱۳۵ الی ۱۱۴۰ از ۱۴ فرعی از ۱۰۲۵۰ اصلی مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور قطعه یک تفکیکی واقع 
در بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به مساحت ۸۲ متر مربع به انضمام ششدانگ یک باب انباری قطعه ۱۲تفکیکی به 
مساحت ۳/۳۰ مترمربع انتقالی طی سند شماره ۱۶۴۶۹ مورخ ۱۳۸۷/۴/۱ دفتر ۲۷ قم به حدود شمالا بطول ۶/۴۸ متر 
دیواریست به پلاک ۱۸ فرعی شرقا به طول ۱۲/۵۵ متر دیواریست به پلاک ۱۳۵۳ فرعی، جنوبا به طول ۶/۷۵ متر دیوار و 
پنجره به فضای مشاعی حیاط دوم به طول ۰/۲۵ متر دیواریست به فضای مشاعی حیاط که شرقی است سوم بطول ۰/۶۵ 
متر دیواریست به فضای مشاعی حیاط، غربا اول بطول ۴/۳۰ متر دیوار اشتراکی با قطعه ۲ تفکیکی دوم به طول ۰/۷۰ متر 
دیواریست به آسانسور سوم به طول ۱/۴۰ متر دیواریست به آسانسور چهارم بطول ۱/۱۰ متر درب و دیواریست اوریب به سرویس 

پله پنجم ۰/۶۵ متر اوریب دیواریست به سرویس پله ششم بطول ۵/۴۰ متر دیواریست به سرویس پله، 
حقوق ارتفاقی: طبق قانون تملک اپارتمان ها و آئین نامه اجرایی آن

بیمه: دارد )نزد بیمه سامان(
اجاره: ندارد

مالکیت آقای ولی اله قاسمی فرزند اسداله با جز ۴ سهم از کل ۶ سهم بعنوان مالک چهار دانگ مشاع از ششدانگ عرصه و 
اعیان با شماره مستند مالکیت ۱۶۴۶۹ مورخ ۱۳۸۷/۴/۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۷ قم موضوع سند مالکیت بشماره 
چاپی ۴۹۲۹۹۷سری ب سال ۸۵ که در صفحه ۴۵۸ دفتر املاک جلد ۶۰۵ ذیل شماره ۱۱۸۸۹۶ ثبت گردیده است. مالکیت 
سرکار خانم ملک هاشمی فرزند علی اکبر با جز ۲ سهم از کل ۶ سهم بعنوان مالک دو دانگ مشاع از ششدانگ عرصه و اعیان 
با شماره مستند مالکیت ۱۶۴۶۹ مورخ ۱۳۸۷/۴/۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۷ قم موضوع سند مالکیت بشماره چاپی 

۴۹۲۹۹۸ سری ب سال ۸۵ که در صفحه ۴۶۱ دفتر املاک جلد ۶۰۵ ذیل شماره ۱۱۸۸۹۷ ثبت گردیده است.
مشخصات اعیانی:

آپارتمان مسکونی معرفی شده در طبقه اول از یک بلوک دارای چهار طبقه روی همکف )پیلوت( واقع است. هر طبقه دارای 
دو واحد و کل بلوک جمعا دارای ۸ واحد می باشد. بلوک آپارتمان مذکور دارای یک دستگاه آسانسور و یک دستگاه سرویس پله 
جهت دسترسی به طبقات می باشد. پله ها و پوشش کف پاگردها از نوع سنگ و بغل پله ها تا ارتفاع حدود یک متر سنگ و بقیه 
دیوار و سقف آن سفیدکاری است. درب های ورودی به ساختمان شامل نفررو و ماشین و فلزی است. نمای آپارتمان سنگ است.
واحد آپارتمان مسکونی معرفی شده به مساحت اعیانی ۸۲ مترمربع دارای سالن پذیرایی، دو اتاق خواب، آشپزخانه، سرویس 
بهداشتی، حمام و بالکن می باشد. پوشش کف واحد سرامیک، پوشش دیوارها تا ۱۵ سانتی متر قرنیز سنگی و بقیه آن کاغذ 
دیواری و پوشش سقف آن سفیدکاری و رنگ است. درب ورودی به واحد از نوع چوبی و درب های اتاق خواب ها، کمد دیواری 
ها، درب سرویس بهداشتی و حمام از نوع چوبی با روکش HDF است. درب بالکن و پنجره های واحد از نوع فلزی است. پوشش 
کف بالکن و بدنه آن سنگ و سقف آن سفیدکاری است. یکی از اتاق خواب ها دارای کمد دیواری است. آشپزخانه واحد مجهز 
به کابینت از نوع MDF، سینک ظرفشویی و دستگاه تصفیه آب است. سیستم گرمایش واحد از نوع پکیج و رادیاتور و شومینه و 
سیستم سرمایش آن کولر آبی است واحد موردنظر دارای یک باب انباری واقع در پیلوت و همچنین دارای انشعابات برق تکفاز، 

آب و گاز مستقل است. واحد موصوف فاقد پارکینگ است. آپارتمان در رهن بانک سامان شعبه فلکه جهاد قم است.
واحد دارای بیمه نامه آتش سوزی و زلزله به شماره بیمه نامه ۴۰۰۰۰/۱۰۱/۲۱۴-۱۳۹۹/۴۰۰۰۰ مورخ ۱۳۹۹/۳/۱۹ است.

3-ارزیابی:
ارزش آپارتمان مسکونی موصوف با کافه ملحقات و منضمات آن با عنایت به موارد و مشخصات فوق الذکر، شرایط موجود، 

موقعیت محلی، شارع دسترسی، مساحت واحد، کاربری مسکونی، کمیت و کیفیت اعیانی احداثی، بیمه نامه آتشسوزی 
و سایر عوامل موثر و بدونه در نظر گرفتن دیون و تعهدات و بدهی به شهرداری، دارایی و اشخاص حقیقی و حقوقی به توسط 

کارشناسان دادگستری هر متر مربع واحد آپارتمان را به مبلغ ۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال و ۸۲ مترمربع را به مبلغ ۹/۸۴۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال )نه میلیارد و هشتصد و چهل میلیون ریال( بشرح ذیل تعیین گردیده است.

مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز چهارشنبه مورخه ۱۳۹۹/۱۰/۳ در اداره اجرای اسناد 
رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای 

اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از مبلغ پایه ۹/۸۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )نه میلیارد و هشتصد و چهل میلیون ریال( شروع و به 
بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده 
ثبت به شماره شبا ۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱۳۲۰۷۸۹۵۶۹۳IR با شناسه واریز ۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ 
می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش 
را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که 
ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز 
خواهد شد. و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به 
عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه 
رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت 
به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده 
روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. 
ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری و عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد. )م الف 

)۱۳۳۸۲
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱3۹۹/۰۹/۱۹
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور- اداره اجرای اسناد رسمی قم

----------------------------------------------
آگهی مزایده خط تلفن همراه اول به شماره ۰۹۱۲۲۵۱۲۶۲3 مربوط به پرونده کلاسه 

۱3۹۹۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۲۰۶3
بموجب پرونده اجرایی کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲۰۶۳/۱ )باشماره بایگانی ۹۹۰۲۲۲۶( له: خانم اعظم جوان و علیه: 
آقای مهدی کاکازاده، مستند سند ازدواج شماره ۱۱۶۸-۱۳۹۸/۱۰/۰۲ دفترخانه ازدواج ۵۹ قم خط کارکرده همراه اول به 
شماره ۰۹۱۲۲۵۱۲۶۲۳ متعلق به آقای مهدی کاکازاده بازداشت شده است و بنابر درخواست وارده شماره ۱۹۵۲۶ مورخ 

۱۳۹۹/۰۹/۱۶ بستانکار پرونده خط همراه مذکور متعلق به اقای مهدی کاکازاده از طریق مزایده بفروش می رسد:
خط کارکرده همراه اول به شماره ۰۹۱۲۲۵۱۲۶۲۳ که قیمت فروش آن توسط اتحادیه صنف تعمیرکاران و فروشندگان تلفن 
ثابت و همراه قم به مبلغ ۱۶۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )یکصد و شصت میلیون ریال( ارزیابی شده است و از طریق مزایده به فروش 

میرسد.
مزایده خط تلفن همراه مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز شنبه ۱۳۹۹/۱۰/۰۶ در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع 
در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی 

قم انجام می شود.
مزایده خط تلفن همراه مذکور از مبلغ پایه ۱۶۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )یکصد و شصت میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت 
پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت 
به شماره شبا ۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱۳۲۰۷۸۹۵۶۹۳IR با شناسه واریز ۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ 
می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ 
فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و 
به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج 
مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن کلیه بدهی های مربوط به خط مذکور و حق الحراج و نیم 
عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت 
به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، 
مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول 

خواهد شد. )م الف ۱۳۳۸۸(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱3۹۹/۰۹/۱۹
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد واملاک کشور- اداره اجرای اسناد رسمی قم



7 چهارشنبه -نوزدهم آذرماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5172
سیاسی

اختلافات بنیادین در سایه نبود سازوکار هماهنگ انتخاباتی ؛

چالش های جریان اصلاح طلبی و 
انتخابات 1400

جریان  دیرین  اختلافات  دوباره  سربرآوردن  احتمال  کشور،  سیاسی  فضای 
اصلاح طلبی را در فاصله ۶ ماه مانده به انتخابات ریاست جمهوری افزایش داده است. 
اختلافاتی میان دو طیف جریان راست و چپ این جریان که سال ها در سایه همکاری 

در قالب سازوکارهای جمعی پنهان شده بود. 
چند ماه بیشتر به زمان برگزاری سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری باقی 
نمانده است؛ اما از فعالیت سازوکارهای جمعی اصلاح طلبان هیچ خبری نیست. 
شورای هماهنگی اصلاحات که بیش از یک دهه در جایگاه نهاد برتر، راهبردهای 
انتخاباتی اصلاح طلبان را تعیین و بسترهای هماهنگی و انسجام میان طیف های 
مختلف این جریان را فراهم می کرد، از سال ۹۲ به بعد، جای خود را به شورای عالی 
عنوان  به  انتخابات ۹۴و ۹۶  در  که  عالی اصلاح طلبان  داد. شورای  اصلاح طلبان 
نهادی محوری راهبردهای انتخاباتی اصلاح طلبان را به طور منسجم هدایت کرده 
بود، بعد از بی عملی ناگزیر در انتخابات مجلس یازدهم )بخاطر رد صلاحیت گسترده 
اصلاح طلبان( به یکباره به محاق رفت. استعفای رئیس و نایب رئیس این شورا، عملًا 
پایانی بر عملکرد این نهاد بود تا جایی که از نگاه ناظران، شورای عالی با همان ساختار 

قبلی دیگر کارآمدی لازم را برای کنشگری انتخاباتی نخواهد داشت.
تضعیف نهادهای جمعی، امکان بروز اختلافات دیرین میان دو طیف چپ و راست 
اصلاح طلبی را تقویت کرده است؛ اختلافات نظری که در بنیان های فکری این دو 
طیف ریشه دارد و سال ها است در پس الزامات رقابت با جناح راست، مسکوت مانده 
است. اظهارات اخیر »فائزه هاشمی« فعال اصلاح طلب در گفت وگو با »خبرآنلاین« از 

بروز دوباره این دوگانگی در جریان اصلاح طلبی حکایت دارد.
رهبری اصلاحات؛ مساله این است؟

دختر آیت الله هاشمی در گفت وگو با »خبرآنلاین« با رد این گزاره که »کارگزاران نقش 
پدرسالارانه را در جریان اصلاحات بازی می کنند« گفته است: جریانی که پدرسالار 
است حزب »اتحاد ملت« است که نزدیک ترین به آقای خاتمی است. جریان اصلاحات 
را آقای خاتمی رهبری می کند و ایشان هم بیشتر تحت تأثیر نظرات و افکار این حزب 
است. مواردی بوده که کارگزاران با آقای خاتمی در موضوعی بحث کرده اند، پیشنهاد 
دیگری داده اند اما ایشان بدون منطق آن را قبول نکرده یا منطق ضعیفی داشته که 
قابل قبول نبوده است. هاشمی درباره شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان هم 
گفت: متأسفانه خود اصلاح طلبان هم دموکرات نیستند و در درون خودشان اعتقاد 
واقعی به دموکراسی ندارند، این موضوع به لیدری آقای خاتمی هم برمی گردد. در 
شورای عالی اصلاح طلبان افراد بیشتر بر اساس سلیقه آقای خاتمی حضور دارند، 
سیستمی وجود ندارد که چند درصد زنان، چند درصد جوانان و کلًا چه ترکیبی آنجا 
باشند. بخشی از ناامیدی اصلاح طلبان از جمله خودم همین جا است؛ همچنین این 
روند دموکراتیک در احزاب هم کمتر وجود دارد، خود اصلاح طلبان در درون خودشان 

نیاز به اصلاحات جدی دارند.
اظهارات هاشمی ازجنس اظهاراتی است که سال گذشته »غلامحسین کرباسچی« 
دبیرکل کارگزاران مطرح کرد و ناظران از آن با عنوان »عبورکارگزاران از خاتمی« تعبیر 
کردند. کرباسچی گفته بود: رهبری یعنی اینکه اگر زمانی به مشکلی برخورد کردیم، 
او بیاید و مشکل را حل وفصل کند. اگر نقصی وجود دارد، رفع آن نقص توسط رهبری 
جریان انجام شود. اگر لازم باشد در نقاط حساسی حضور یا عدم حضور افراد را مدیریت 
کند. قبول مسئولیت در زمان های حساسی که باید عواقب یک تصمیم بر عهده گرفته 
شود، از نقش های مهم رهبر یک جریان است. رهبری تنها وجه علاقه و احترام از طرف 
اعضا و گروه ها نیست و باید تمامی جنبه ها را دنبال کند؛ نه آقای خاتمی هرگز چنین 
ادعایی داشته اند که رهبر مجموعه جریان اصلاحات هستند و نه جریان اصلاحات با 
هم بر سر رهبری جریان اصلاحات توافق کرده اند. گروه های جریان اصلاحات به آقای 
خاتمی بسیار علاقه مند هستند اما این گونه نیست که همه با هم توافق کرده اند که در 

شرایط فعلی ایشان رهبر جریان اصلاحات تلقی شوند.
داستان، بروز دوباره اختلافات دیرین میان کارگزاران به عنوان جناح راست جریان 

اصلاح طلبی با حزب »اتحاد ملت« به عنوان سلف »جبهه مشارکت« است.
کارگزارانی ها به عنوان طیفی جدا شده ازجناح راست سنتی، درجریان هفتمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری در سال ۷۶، برای ممانعت از پیروزی راست گرایان، 
به رغم اختلافات فکری خود با جناح چپ، از خاتمی حمایت کردند. پس از پیروزی 
خاتمی، به مرور اختلافات فکری و بنیادین میان دو طیف فکری راست مدرن و چپ 
مدرن )کارگزاران و جبهه مشارکت( بروز پیدا کرد. در جریان رقابت های انتخاباتی 
مجلس ششم محوریت خواهی جبهه مشارکت در ائتلاف گروه های ۱۶ گانه »جبهه 
دوم خرداد« مورد انتقاد و نارضایتی کارگزاران قرار گرفت. به این ترتیب کارگزاران در 
کنار جناح راست سنتی )هریک با اهدافی متفاوت( از آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در انتخابات حمایت کردند. نتیجه انتخابات مجلس ششم اکثریت نمایندگان جبهه 
مشارکت را راهی مجلس کرد. کارگزاران در این دوره با کسب حدود ۱۴ درصد از آرا، 

توانستند ۴۲ نامزد خود را بر کرسی نمایندگی بنشانند.
این اختلافات، بار دیگر در دهه ۹۰ سربرآورد. با پایان انتخابات ۹۶، انتقادهای 
گسترده ای از سوی برخی تشکل های اصلاح طلب به سازوکار تصمیم گیری شورای 
عالی سیاستگذاری مطرح شد. حزب کارگزاران سازندگی هم از جمله احزابی بود که 
به حضور شخصیت های غیر حقوقی به ویژه اعضای حزب »اتحادملت« در شورای 
سیاست گذاری اصلاح طلبان انتقاد کرد. حزب اتحاد ملت را برخی اعضای حزب 
منحل شده »جبهه مشارکت« در سال ۹۲ تشکیل دادند. از دید ناظران نزدیکی اعضای 
این تشکل به رئیس دولت اصلاحات، موجب شده بود آنان در ائتلاف از سهم بیشتری 
برخوردار باشند. شکل گیری تشکیلاتی موازی شورای سیاست گذاری با نام »ائتلاف 
۱+۲۱ اصلاح طلبان« شامل حدود ۱۷ گروه و حزب سیاسی برای ارائه فهرستی مجزا از 
فهرست شورای عالی برای انتخابات شوراها در سال ۹۶، ناشی از همین رویکرد انتقادی 
به سازوکار جمعی اصلاح طلبان و وزن بیشتر جریان چپ اصلاح طلبی در آن بود. 
اکنون در سایه تضعیف نهادهای جمعی و انتقاد از عملکرد آنها در جریان انتخابات های 

گذشته، امکان بروز اختلاف درون جریانی میان اصلاح طلبان وجود دارد.
اختلاف کارگزارانی ها و اتحاد ملتی ها در راهبرد انتخاباتی

برکنار از مساله رهبری، راهبرد انتخاباتی می تواند موضوعی دیگر برای اختلاف نظر 
طیف راست و چپ اصلاح طلبی باشد. اصلاح طلبان متشکل از کارگزاران و جریان چپ 
و بعدها جبهه مشارکت که توانسته بودند در نتیجه همکاری با هم نتیجه همه انتخابات 
نیمه دوم دهه ۷۰ را از آن خود کنند، در نتیجه عدم اجماع بر سر یک نامزد، نهمین دوره 

انتخابات ریاست جمهوری در سال ۱۳۸۴ را باختند.
در سال ۱۳۹۲ و در سایه انحلال جبهه مشارکت، طیف های مختلف اصلاح طلبان 
برای پرهیز از تکرار تجربه شکست، بار دیگر به یکدیگر نزدیک شدند و سیاست های 
انتخاباتی خود را ذیل سازوکارهای جمعی شورای هماهنگی اصلاح طلبان تنظیم 
کردند. این انسجام، پیروزی انتخاباتی را برای اصلاح طلبان به دنبال آورد. سازوکار 
جمعی بعدی موسوم به شورای عالی اصلاح طلبان با اینکه نتایج انتخابات دواردهمین 
دوره ریاست جمهوری و دهمین دوره مجلس شورای اسلامی را از آن اصلاح طلبان 

کرد، ولی اختلافات درون جریانی دوباره نضج گرفت.
برکنار از وزن طیف های چپ و راست اصلاح طلبی در سازوکارهای جمعی، انتقاد از 
عملکرد دولت دوازدهم، این بار زمینه ساز اختلاف دو طیف اصلاح طلبان شده است. 
اگرچه اصلاح طلبان مدتها است عملکرد دولت روحانی در برآورده کردن مطالبات 
اصلاح طلبان و اساساً کارآمدی راهبرد انتخاباتی ائتلاف با نیروهای میانه را زیر سوال 
می برند، ولی کارگزارانی ها همچنان کجدار و مریز از دولت دفاع می کنند و برای غلبه 
بر چالش »رد صلاحیت« نامزدهای اصلاح طلب در انتخابات پیش رو، نیم نگاهی به 

راهبرد ائتلاف و انتخاب نامزدهای میانه رو دارند.
از دید ناظران این اختلافات بنیادین در سایه نبود سازوکار هماهنگ انتخاباتی، 
زمینه بروز و نمود بیشتری یافته و ممکن است بسترهای جدایی و انشقاق در جریان 
اصلاح طلبی را تشدید کند. این در حالی است که سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان در 
سال های اخیر به شدت کاهش یافته و دورسوی امیدبخشی از »مشارکت« به عنوان 

اسم رمز پیروزی انتخاباتی اصلاح طلبان به چشم نمی خورد.

سخنگوی دولت با بیان اینکه برجام موضوعی نیست که درگیر مذاکره مجدد شود 
و یا عضو دیگری به آن اضافه شود، گفت: قرار نیست مذاکره تازه ای انجام شود. 
امروز تنها مسئله باقی مانده، بازگشت همه طرف ها به تعهدات شان مطابق توافق 

انجام گرفته است و این موضوع پیچیده ای نیست.
علی ربیعی روز سه شنبه در نشست خبری که به صورت مجازی برگزار شد، در 
رابطه با اظهارات مقامات برخی کشورها مانند ژاپن و کشورهای خلیج فارس مبنی 
بر تمایل به حضور در مذاکرات برجام و اینکه آیا مذاکرات جدیدی پیش رو است، 
اظهارداشت: از نقش آفرینی بیشتر ژاپن به عنوان کشور دوست و شریک مهم در 
مسائل بین المللی استقبال می کنیم اما مذاکرات برجام از دیدگاه ما اساسا تمام 

شده است.
نصب سانتریفیوژهای جدید در چهارچوب کاهش تعهدات است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اخیرا تروئیکای اروپا از نصب 
سانتریفیوژها در نطنز ابراز نگرانی کرده اند. در زمینه نصب و نگرانی های طرف 
اروپایی پاسخ دولت چیست؟ گفت: اقدام ایران برای نصب ۵۰۰ سانتریفیوژ در 
نطنز از مدت ها قبل و در راستای کاهش متوازن تعهدات به دلیل خروج آمریکا از 

برجام پیش بینی شده بود.
وی ادامه داد: سانتریفیوژهای نصب شده از نسل IR۲M بوده و ۵ تا ۶سو ظرفیت 
دارند که نسبت به IR۱ حدود ۶ برابر توان غنی سازی بیشتر دارد بنابراین آنچه ایران 
انجام داده در چارچوب گام های ۵ گانه کاهش تعهدات برجامی بوده و این موضوع 
به آژانس بین المللی انرژی اتمی هم گزارش شده و نصب این نسل از سانتریفیوژها 

تحت نظارت آژانس انجام شده است.
ربیعی اضافه کرد: در خصوص سانتریفیوژها دو نکته را باید اضافه کنیم اول اینکه 
این اقدامات در چارچوب برجام و حقوق مندرج در آن برای طرفین انجام می گیرد 
و ثانیا همانطور که بارها گفته ایم تمام اقدامات ما برگشت پذیرند و هر زمان که آمریکا 
به تعهداتش برگشت، به سرعت به وضعیتی که در برجام توافق کرده ایم بازخواهیم 

گشت.
 دولت آینده  آمریکا به خوبی می داند درباره برجام چه کار کند

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره موضع تهران در خصوص اظهارات 
برخی مقامات خارجی برای توافق بهتر با ایران و برجام گفت: ما انتظار داریم که 
آمریکا با همان سرعتی که ترامپ از برجام خارج شد، بدون هیچگونه پیش شرطی 

تمام روندهای مخرب طی شده را معکوس کند.
ربیعی ادامه داد:  دولت بعدی آمریکا به خوبی می داند که چه کارهایی را برای 
جلب اطمینان ایران باید انجام دهد و از چه اقدامات زیانباری که می تواند به 
دیپلماسی آسیب بزند، خودداری کند. البته  پیش از بازگشت آمریکا به نقطه ای 
که خود را از انجام تعهداتش جدا کرد، امکان بررسی مذاکرات تازه ای اساسا وجود 

ندارد.
وزارت اطلاعات همچنان پیگیر موضوع ترور شهید فخری زاده است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت شناسایی عوامل ترور 
شهید فخری زاده گفت: موضوع توسط وزارت اطلاعات در حال  پیگیری است و 
بررسی سرنخ ها و ابعاد ماجرا همچنان ادامه دارد بنابراین با روشن تر شدن ابعاد این 

حادثه تروریستی وزارت اطلاعات قطعا اطلاع رسانی های لازم را انجام خواهد داد.
بودجه ۱۴۰۰ به دنبال عقب راندن تحریم هاست 

سخنگوی دولت  دربخش دیگری از سخنان خود گفت: بودجه سال ۱۴۰۰ 

مبتنی بر واقعیت های امروز کشور و به عقب راندن تحریم ها است.
وی تدوین لایحه بودجه سال آینده را مهمترین دستور کار دولت طی روز های اخیر 
دانست و افزود: بودجه ۱۴۰۰ مبتنی بر واقعیت های امروز کشور و با نگاهی به آینده 

نزدیک و همچنین در تلاش برای آینده ای بهتر شکل گرفته است.
وی همچنین گفت: فضای به عقب راندن تحریم ها و بهبود وضعیت در آینده در 
بودجه کاملا گنجانده شده است.  سخنگوی دولت گفت: پیش بینی اینکه کرونا 

درسال اینده ادامه خواهد داشت دربودجه سال ۱۴۰۰ مورد توجه قرارگرفته است
کاهش نقش درآمد های نفتی در بودجه ۱۴۰۰

سخنگوی دولت کاهش نقش درآمد های نفتی در بودجه جاری سال ۱۴۰۰ را از 
ویژگی های این لایحه دانست.  علی ربیعی در ادامه نشست خبری خود گفت: یکی 
از مهمترین دستاورد های لایحه بودجه سال آینده، کاهش نقش منابع حاصل از 

فروش نفت خام در بودجه جاری است.
وی افزود: بنابر تصمیم دولت در بودجه جاری سال ۱۴۰۰، بیش از میزان فروش 

نفت در دوران تحریم، نفت در این بودجه نقش نخواهد داشت.
آقای ربیعی حفظ ارزش پول ملی را یکی از ویژگی های لایحه بودجه ۱۴۰۰ خواند 
و گفت: به رغم برخی توصیه ها مبنی بر افزایش نرخ تسعیر ارز در زمان تنظیم 
بودجه، دولت به منظور تقویت ارزش پول ملی و جلوگیری از کاهش قدرت خرید 

مردم و اجتناب از آثار تورمی حاضر به انجام چنین کاری نشد.
 نباید فشار بیشتری به مالیات دهندگان وارد شود

سخنگوی دولت گفت: حق نداریم در شرایط فعلی کسب و کار ها فشار بیشتری 
بر مالیات دهندگان وارد کنیم.

فروش  و  تولید  کرد:  تصریح  خود  خبری  نشست  ادامه  در  ربیعی  علی  آقای 
فروش  از  ناشی  درآمد  که  است  آن  مهم  نیست؛  منفی  اساسا  مسئله ای  نفت 
نفت را در بودجه جاری هزینه نکنیم، بلکه باید صرف رفاه مردم، تقویت و توسعه 

زیرساخت های کشور شود.
وی افزود: سعی کردیم افزایش ۲۵ درصدی حقوق کارکنان با تورم پیش بینی 

شده بانک مرکزی و در اندازه ای هم اضافه بر آن باشد.
سخنگوی دولت همچنین گفت: رقم پیش بینی شده برای درآمد های مالیاتی 
با توجه به پایه های مالیاتی موجود و شرایط فعلی کسب و کار ها پیش بینی شده 
است، ما حق نداریم فشار بیشتری بر مالیات دهندگان سابق و خوش حسابان وارد 

کنیم.
 تداوم واردات کالا های اساسی با ارز ۴۲۰۰ تومانی

ربیعی در ادامه نشست خبری خود افزود: تمرکززدایی در امور بودجه استان ها و 
اعطای اختیارات به شورای برنامه ریزی و توسعه استان ها، تقویت اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای استان ها و توجه به ارتقای شاخص های برخورداری مناطق 
کمتر توسعه یافته با هدف ایجاد تعادل های منطقه ای در توزیع اعتبارات استانی از 

ویژگی های مهم لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ است. 
سخنگوی دولت تصریح کرد: لایحه بودجه کل کشور در سال آینده، ۲۴۳۵ هزار 
میلیارد تومان است )با احتساب ارقام دوبار منظور شده( که در مقایسه با بودجه کل 

امسال، ۲۰ درصد رشد داشته است. 
وی همچنین گفت: لایحه بودجه شامل ۸۴۱ هزار میلیارد تومان بودجه عمومی، 
۸۸ هزار میلیارد تومان درآمد های اختصاصی و ۱۵۶۱ هزار میلیارد تومان بودجه 

شرکت های دولتی، مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت و بانک ها است.

ربیعی خاطر نشان کرد: واردات کالا های اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی، با 
ارز ۴۲۰۰ تومان حفظ شده، اما پیش بینی شده است، در صورت محرز شدن آثار 
منفی حفظ ارز ۴۲۰۰ تومانی نسبت به آثار تورمی اصلاح نرخ ترجیحی تسعیر 
ارز، اصلاح نرخ ارز ترجیحی به نرخ ETS )نرخ سامانه معاملات الکترونیکی( 
انجام و صددرصد درآمد ناشی از این اصلاح برای معیشت و سلامت مردم مصرف 

شود.
سخنگوی دولت در خصوص ابهامات مطرح شده در خصوص لایحه پیشنهادی 
بودجه تصریح کرد: باید توجه داشت تولید و فروش نفت مساله ای منفی نیست، ما 
باید نفت را صادر کنیم و فروش نفت به منظور توسعه کشور، وابسته کردن جهان به 
ایران و حضور در بازار های بین المللی مهم است و آنچه باید مورد توجه قرار گیرد این 

است که درآمد ناشی از فروش نفت را در بودجه جاری هزینه نکنیم.
ربیعی تاکید کرد: باید درآمد های حاصل از فروش نفت را برای رفاه مردم، تقویت، 
نگهداشت و توسعه زیربنا ها و زیرساخت های کشور که مورد استفاده نسل های آینده 

نیز می باشد، به کار بگیریم.
وی اظهار کرد: تصمیم بنیادی دولت این است که نفت برای توسعه زیرساخت ها و 

حمایت اجتماعی از زندگی مردم مصرف شود.
ربیعی ابهام بعدی در خصوص لایحه بودجه را در خصوص عدالت و توجه به 
محرومان دانست و گفت: حفظ معادل ۸ هزار میلیارد تومان برای واردات کالا های 

اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی با ارز ۴۲۰۰ تومانی در این راستا بوده است.
سخنگوی دولت در ادامه گفت: دولت در این زمینه اندیشیده است که این یارانه 
به جامعه هدف خود برسد و بدون عوارض منفی و ایجاد رانت، مردم از آن بهره ببرند.

 افزایش ۲۵ درصدی حقوق کارکنان و بازنشستگان
ربیعی همچنین گفت: پیش بینی اعتبار معادل ۱۸ هزار میلیارد تومان بابت 
کاهش فقر مطلق از طریق پرداخت مستمری و یارانه نگهداری به مددجویان تحت 
پوشش نهاد های حمایتی به تعداد سه میلیون و دویست و چهل هزار خانوار با ۳۲ 

درصد رشد نسبت به سال جاری در این لایحه گنجانده شده است. 
بازنشستگی  اعتبارات صندوق های  بودجه سال ۱۴۰۰،  در لایحه  افزود:  وی 
کشوری، لشکری و صندوق بازنشستگی کارکنان فولاد از ۸۶ هزار میلیارد تومان 
در سال جاری به ۱۸۰ هزار میلیارد تومان رسیده که ۱۰۹ درصد رشد داشته است. 

استمرار پرداخت های یارانه نقدی خانوار
سخنگوی دولت با بیان اینکه اعتباری معادل ۳۱ هزار میلیارد تومان بابت پرداخت 
کمک معیشتی به ۶۰ میلیون نفر پیش بینی شده است، تصریح کرد: پرداخت های 
یارانه نقدی خانوار )۴۲ هزار میلیارد تومان( و پرداخت کمک معیشتی )۳۱ هزار 

میلیارد تومان( از محل اعتبارات هدفمندسازی یارانه ها در سال آتی ادامه دارد.
رعایت ۸۵ درصدی دستور العمل های بهداشتی

سخنگوی دولت گفت: میزان رعایت دستور العمل های بهداشتی توسط مردم به 
بیش از ۸۵ درصد رسیده است.

ربیعی در ادامه نشست خبری خود با بیان اینکه در حال حاضر ۶۴ شهر قرمز، 
۲۷۸ شهر نارنجی و ۱۰۶ شهر زرد رنگ داریم، افزود: اقدامات نظارتی و اعمالی 
نیروی انتظامی در دو هفته گذشته بسیار موثر و مفید واقع شده که قابل تقدیر است. 
وی تصریح کرد: اعمال نظارت و جریمه و پلمپ توسط نیروی انتظامی کاملا 

تشدید شده و آثار آن کاملا مشهود است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه در اثر کاهش ترددها، تصادفات خسارتی، جرحی و 
فوتی نیز کاهش یافته است، افزود: انجام محدودیت هوشمند بسیار تاثیرگذار بوده و 
ادامه خواهد یافت. محدودیت های ۹ شب تا ۴ صبح هم در ارزیابی های انجام شده 

اثربخش بوده است و نیاز است در شهر های قرمز و نارنجی این طرح ادامه یابد.
ربیعی نکته اصلی را تاکید بر رعایت شدید دستور العمل ها و اجتناب از غفلت در 
مورد بیماری دانست و اظهار کرد: وضعیت فعلی شکننده است، همکاری مردم و 

مراعات ها در چند مرحله اثرگذاری دارد:
 ۱- کاهش شیوع بیماری به صورت معمولی صورت گیرد 

۲- بستری در بیمارستان کم می شود و این باعث می شود که خدمت رسانی به 
بیماران بدحال بیشتر انجام شده و باعث کمتر شدن مرگ و میر بیماران شده و 

امکان زنده ماندن بیماران بیشتر می شود.
وی ادامه داد: اجرای طرح شهید سلیمانی بر قطع زنجیره شیوع بسیار اثر خواهد 
داشت. افرادی که تست آن ها مثبت اعلام می شود هم وظیفه فردی خودشان 
هست و هم وظیفه عمومی و دستگاه های نظارتی جامعه است که این افراد را 

قرنطینه کنند.
ربیعی گفت: توصیه می کنیم افرادی که با یک ربع به فاصله کمتر از دو متر با فردی 
که تستش مثبت شده ارتباط داشته اند خود را قرنطینه کنند تا بتوانیم زنجیره انتقال 

ویروس را سریعتر قطع کنیم.
بیشترین نگرانی ما از دورهمی های خانوادگی است

سخنگوی دولت افزود: تاکنون با رصد بیماران کرونا مثبت تاکنون از ورود ۴۶۰۰ 
نفر به هواپیما، قطار، اتوبوس، اسنپ و ... ممنوعیت به عمل آمده است. بیشترین 
نگرانی ما در خصوص دورهمی های خانوادگی در مراسم شب یلداست و امیدواریم 
مردم با رعایت پروتکل ها بهداشتی و عدم حضور در دورهمی های خانوادگی به قطع 

زنجیره ویروس کرونا کمک کنند.

سخنگوی دولت :

برجام نیاز به مذاکره مجدد ندارد

 این روزها تطهیر تصمیمات دولت قبل و تقبیح تصمیمات 
دولت تدبیر و امید در زمینه مذاکره با غرب و برجام، در حالی 
سوژه سخنرانی هاست که از یک سو جزئیات شرایط کشور در 
آن برهه در دسترس است و از سوی دیگر ناهیان مذاکره، این 
روزها در عین مشتاقی، مهجور مانده و منتظر انتخابات ۱۴۰۰ 
شرایط  دشواری  ایرنا،  سیاسی  خبرنگار  گزارش  به  هستند.  
کشور، دولت و ملت این روزها گرچه بسیار زیاد و متنوع است 
اما برخی اظهارنظرهای عجیب درباره گذشته و برخی نشانه ها 
از آینده،نه تنها کمکی به عبور از این شرایط نمی کند بلکه بر 
پیچیدگی های آن می افزاید. رقبای سیاسی و انتخاباتی رییس 
جمهوری، مسوولان سابق و فعلی، چهره های رسانه ای و حزبی 
مخالف و منتقد دولت در راستای ناکارآمد جلوه دادن کابینه، 
بی آنکه سندی برای گفته های خود ارائه دهند، شرایط کشور در 
سال های پیش از روی کار آمدن دولت تدبیر و امید را ایده آلی 
رویاگونه ترسیم و تصویر می کنند که گویی واقعا به پشت خیمه 
از  یازدهم و دوازدهم مانع  های دشمن رسیده بودند و دولت 
تحقق فتح الفتوح مورد ادعای آنها شد. تاکتیک دیگر انکار 
موضع گیری های گذشته درباره مذاکره و برجام و سنگ اندازی 
در مسیر هرگونه مذاکره احتمالی آینده است تا راه تا زمان به 
پاستور رسیدن آن ها مسدود باشد و هرگونه رفع انسدادی به نام 

آن ها تمام شود.
پشت خیمه دشمن بودیم؟

اصل اساسی سخنرانی ها و توییت های این روزها مخالفان، 
تاختن به دولت است و در این میان هر گزاره  غیر مستندی به 
زبان جاری یا در توییت منتشر می شود. نکته تلخ این فرآیند ارائه 
توصیفاتی شاذ پیرامون شرایط کشور آن هم نه در بازه زمانی 
طولانی بلکه درباره هفت سال گذشته است. در همین زمینه 
برخی مدعی شده اند در سال ۹۲ و پیش از آغاز به کار دولت 
جدید به پشت خیمه های دشمن رسیده بودیم و مذاکره اجازه 
فتح نداد! آمارها، رویدادها، تصمیمات و اساسا دلایل روی کار 
آمدن دولت تدبیر و امید اما چنین ادعایی را نه تنها تایید نمی کند 
بلکه مستندات موجود خلاف  این ادعا را نشان می دهد. گرچه 
مشخص نیست منظور گوینده از رسیدن به پشت خیمه دشمن 

دقیقا چیست و آیا این توصیف هم در دسته بیانیه نویسی هایی 
که به نام مذاکره، فرصت ها را گرفت و قطعنامه های تحریمی 
شورای امنیت علیه ایران را پشت سر هم ردیف کرد، دسته بندی 
می شود یا نه، اما می توان پرسید که با چه ابزارهایی به پشت 
خیمه های دشمن رسیده بودیم؟ با ابزار اقتصاد و تولید؟ آمارها 
اما آن را تایید نمی کنند، خبرگزاری »تسنیم« در فروردین ماه 
سال ۹۲ در گزارشی شرایط کشور را در آن مقطع زمانی اینگونه 
توصیف می کند: »دلار ۳۵۰۰-۴۰۰۰ تومانی، تشدید تحریم ها، 
ضعف واردات،  محدودیت ارزی، نقدینگی سرگردان، نرخ سود 
بانکی، سیاست های نادرست پولی و بانکی، ضعف مدیریت 
مسئولان بالادستی در نظارت بر بازار، تورم روانی و نگرانی مردم 
از گرانی روز به روز کالاها و ... به عنوان دلایل اصلی افزایش تورم 
طی این ایام عنوان می شود. بنابراین صراحتاً می توان گفت 
که مجموعه عوامل درون زا و برون زای موثر بر کشور در ماه های 
اخیر، کشور را دستخوش اتفاقات و چالش های ناگواری در حوزه 
اقتصاد کرده و منجر به بی ثباتی قیمت ها و تورم بالا شده است.« 
در همین گزارش به آمار صندوق بین المللی پول هم درباره 
اقتصاد ایران اشاره شده و آمده است: »ایران در سطح خاورمیانه 
بالاترین نرخ تورم را داراست. در حالی که میانگین نرخ تورم در 
کشورهای خاورمیانه برابر با ۳.۳ درصد است. ایران، دومین 
نرخ بالای تورم را در سطح جهان دارد. بر اساس این گزارش، 
زیمبابوه با نرخ تورم ۱۸۷.۲ درصد، بالاترین نرخ تورم را در دنیا 
دارد.« بانک مرکزی رشد تولید ناخالص داخلی کشور در سال 
۱۳۹۱ را منفی ۵.۸ درصد اعلام کرد و از کاهش ۱۲.۴ درصدی 
صادرات و ۲۳.۵ درصدی واردات در این سال خبر داد. دیگر 
شاخص های اقتصادی هم سقوط قابل تاملی را تجربه کردند 
که اشاره به آن ها اطاله کلام خواهد بود. گرچه از این دست 
مستندات منتشر شده در رسانه ها بی شمار است اما نیازی به 
آن نخواهد بود اگر به مردم مراجعه شده و درباره شرایط آن روزها 
نظرسنجی شود. مردم قهرها، حرف ها، تصمیمات، شعارهای 

آن سال های مسوولان را فراموش نکرده اند.
چه کسانی جهان را آمریکا دیدند؟

سوژه  گرچه  دهم،  دولت  پایانی  سال های  شرایط  تطهیر 

واقعیت ها  با  اما  از مسوولان سابق است  مورد علاقه گروهی 
چندان همخوانی ندارد بویژه زمانی که در این فرایند تطهیر 
برخی ادعاهای عجیب هم مطرح می شود. برای مثال مدعی 
شده اند که در دوران مسوولیت خود جهان را تنها در آمریکا 
با دویست  را مواخذه می کنند که »بگویند  ندیده اند و دولت 
کشور دیگر جهان چه کردید؟« در پاسخ به این پرسش شاید 
بهتر باشد به سیاق خود آنها، پرسش با پرسش پاسخ داده شده 
و سوال شود که در دوران رویایی ترسیم شده آن ها، مواجهه 
با این دویست کشور چگونه بوده است؟ آیا جز این است که 
اروپا و کشورهای  نه  مدعیان حضور در پشت خیمه دشمن، 
منطقه که حتی شرکای ایران چون روسیه و چین را هم درباره 
اقدامات و تصمیمات خود اقناع نکردند و رای مثبت این دو 
کشور در کنار دیگر کشورهای حتی مسلمان جهان، به تمام 
۶ قطعنامه تحریمی علیه ایران، نشان از شکست راهبردهای 
ادعاهای  برخلاف  که  است  آن  واقعیت  دارد.  خوانی!  بیانیه 
مطرح شده این دولت تدبیر و امید بود که جهان را در آمریکا 
خلاصه نکرد و همراهی اروپا، چین، روسیه و بسیاری از همان 
۲۰۰ کشور مورد ادعایی را به دست آورد تا »دونالد ترامپ« در 
آخرین تلاش های خود برای یارگیری جهانی، با پاسخ منفی 
اکثریت غالب همان ۲۰۰ کشور روبرو شود. گرچه بُعد نخست 
و مهم چنین اظهاراتی، تبلیغاتی و سیاسی است اما بُعد دیگر 
آن، نشان دهنده غفلت خواسته یا ناخواسته برخی مدعیان از 
واقعیات موجود جهان است.قدرت آمریکا واقعیتی است که 
ابرقدرت هایی چون روسیه و چین، اقتصادهای استخوانداری 
چون اروپا و اندونزی و کره جنوبی و حتی دوستان منطقه ای 
ایران مانند عراق و ترکیه هم در سال های اخیر نتوانستند آن 
را نادیده بگیرند. نادیده  گرفتن این واقعیت، چشم بستن بر 
ادعای  که  دیپلماتی  و  سیاستمدار  هیچ  که  است  بدیهیات 
حراست از منافع ملی را دارد، نباید گرفتار آن شود. این گروه 
در حالی دولت را متهم به دوگانه سازی می کنند که نگاهی به 
نحوه تعامل همفکرانشان در مجلس نشان می دهد که نه تنها 
برای کاستن از دشواری زندگی مردم در پی رسیدن به تعامل 
و یگانگی با دولت نیستند، بلکه با ابلاغ هایی خارج از قاعده و 

کنارگذاشتن دولت از تصمیم گیری ها روز به روز بر دوگانه های 
هم  هراندازه  گذشته  شرایط  تطهیر  می زنند.  دامن  موجود 
»لایک« و »کامنت« همفکران را در پی داشته باشد این واقعیت 
را تغییر نخواهد داد که در خطر بودن کشور در سال ۹۱ و ۹۲ 
به اندازه ای بود که مردم آن را درک کرده و به کسی رای دادند 
که تصمیم داشت ابتدا وجود این خطرات را بپذیرد و سپس 
برای کاستن از آن ها تلاش کند. وجود این خطرات که نتیجه 
تصمیمات عجیب و دور از پشتوانه منطقی و علمی بود، برای 
تصمیم گیران عالی نظام و عقلای کشور هم آن اندازه قابل درک 
بود که تصمیم به مذاکره گرفته شد. تطهیر آن روزها به نوعی زیر 

سوال بردن درک صحیح همین تصمیم گیران نیز خواهد بود.
پیشرو مذاکره خواهند بود

»آن هایی که روزی مخالفت می کردند خودشان پیشرو مذاکره 
خواهند بود.« این پیش بینی »علی ربیعی« را باید به خاطر 
سپرد. پیش بینی که نشانه های وقوع آن با نزدیک تر شدن به 
خرداد ۱۴۰۰ روز به روز بیشتر می شود. گروهی هرچند در ظاهر 
با طراحی های متعدد، مسیر هرگونه مذاکره احتمالی دولت با 
آمریکا را مسدود می کنند اما مرور مواضع پیشین آن ها درباره 
مذاکره و برجام، احتمال انتخاباتی بودن موضع گیری هایی تازه 
و البته متناقض را افزایش داده است. اذعان برخی چهره های 
منتقد و مخالف دولت بر این موضوع که مذاکره برای جریان 
سیاسی خاصی مطلوب است و برای دیگر جریان ها سم مهلک، 
نشان دهنده از درست بودن گفته های اعضای دولت است. 
دولت تدبیر و امید هم آن زمان که با تصمیم نظام در پی مذاکره 
بود و هم آن زمان که با صلاحدید کشور هرگونه مذاکره با ترامپ 
را نفی می کرد، تنها در پی مصالح کشور بود. مخالفانی که این 
روزها هرگونه مذاکره با آمریکا را خیانت به کشور می دانند آیا در 
صورت پیروزی احتمالی در انتخابات آینده و به دست گرفتن 
امور کشور بر سر موضع کنونی خود ایستادگی خواهند کرد یا 
نه؟ باید منتظر ماند و دید که آیا اشتیاق مهجور مانده این روزها 
برای مذاکره چه زمانی تمام خواهد شد تا مشخص شود نهی ها 
و تهدیدها علیه دولت تنها از سر عناد سیاسی و نه دلسوزی برای 

منافع ملی بوده است.

ناهیان مذاکره منتظر انتخابات ۱۴۰۰ هستند؛ 

مخالفان دولت، مشتاقان مهجور مذاکره
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بهترین برادر تو کسی است که خطایت را 
فراموش کند و احسان تو را به خود، به یاد 

آورد.

چهار شنبه -نوزدهم آذر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5172

بحار الأنوار ، ج ۷۸ ، ص ۳۷۹

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم گفت: سرانه 
فضای آموزشی قم نسبت به استاندارد جهانی 
با کمبود چهار مترمربعی و نسبت به میانگین 

کشوری با کمبود یک مترمربعی روبروست.
آموزشی  فضای  سرانه  اظهارداشت:  پورگیان 
قم برای دانش آموزان در حال حاضر ۲/۴ متر 
مربع است درحالیکه سرانه استاندارد هر دانش 
آموز ۲/۸ مترمربع و میانگین کشوری ۲/۵ متر 

مربع است.
پورگلیان تصریح کرد: براین اساس استان قم 
برای دستیابی به سرانه استاندارد نیازمند یک 
میانگین  به  رسیدن  برای  و  مربع  متر  میلیون 
کشوری ۲۷۰ هزارمترمربع دیگر فضای آموزشی 
نیاز دارد. وی افزود: قم به جهت همین کمبود 
شدید، رتبه ۲۷ را بین استان های کشور داراست.
مدیرکل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان 
به پیامد های این کمبود اشاره ای کرد و گفت: 
افزایش  شیفته،  دو  مدارس  درصد   ۷۰ وجود 
تراکم در کلاس ها و نپرداختن به آموزش جامع 
)آموزش توامان عملی، نظری، ورزشی و تیمی( 

از مهمترین عواقب این مسئله است.
آموزشی  فضای  کمبود  حل  راهکار  پورگلیان 

دانست  و خیرین  دولتی  افزایش کمک های  را 
یکصد  حدود  سالانه  خیرین  و  دولت  گفت:  و 
میدهند  اختصاص  مهم  این  به  تومان  میلیارد 
درحالیکه نیاز سالانه ما هشتصد میلیارد تومان 
است. وی افزود: دولت امسال تنها ۵۰ میلیارد 
)ساخت  آموزشی  فضا های  توسعه  برای  تومان 
مشارکت  با  تا  است  داده  اختصاص  مدارس( 
نوسازی  مدیرکل  یابد.  تحقق  امر  این  خیرین، 
توسعه و تجهیز مدارس خاطرنشان کرد خیرین 
میتوانند احداث یک مدرسه را به طور کامل به 
عهده بگیرند یا با مشارکت دولت برای این کار 

خداپسندانه اقدام کنند.
از  یکی  را  آجر  به  آجر  طرح  اجرای  پورگلیان 
مردمی  کمک های  جذب  برای  جدید  راه های 
عنوان کرد و افزود: در این طرح مردم به هر میزان 
که بتوانند در مدرسه سازی مشارکت خواهند کرد 
که نمونه آن جمع آوری کمک های مردمی برای 
ساخت مدرسه در روستای علی آباد کورگل است 

که با مشارکت دولت ساخته خواهد شد.
وی تاکید کرد خیرین مدرسه ساز در بیست 
اند  کرده  بنا  قم  در  مدرسه  گذشته ۱۴۰  سال 
و  اند  کرده  اهدا  زمین  مربع  متر  هزار  سیصد 

نمازخانه و کارگاه در مدارس احداث کرده اند.
پورگلیان از شورای شهر، شهرداری و اداره کل 
اختصاص  به  نسبت  خواست  شهرسازی  و  راه 
زمین به ویژه در محلات جدید وحاشیه شهر با 

آموزش و پرورش همکاری کنند.
دانش  نفری  هزار  ده  افزایش  به  اشاره  با  وی 
آموزی در هرسال گفت: به این منظور هرساله باید 
سی مدرسه بزرگ شهری احداث شود که نیازمند 
۲۵۰ میلیارد تومان اعتبار است. مدیرکل نوسازی 
توسعه و تجهیز مدارس تهیه سند جامع نگهداری 
و مقاوم سازی مدارس استان را نیز مورد توجه قرار 
داد و گفت: اولویت این سند، ایمنی و سلامت 
براساس  افزود:  پورگلیان  است.   آموزان  دانش 
این سند ۲۵۰۰ کلاس درس از نظر گرمایشی 
کرد:  تصریح  وی  است.  شده  استانداردسازی 
گرمایشی  سیستم  هم  دیگر  کلاس   ۲۵۰۰
نوسازی ۳۰۰  که  دارند  فرسوده  اما  استاندارد، 
کلاس آن درحال انجام است و برای اجرای آن 
۱۳ میلیارد تومان اختصاص داده شده است.
پورگلیان خاطرنشان کرد در مدارس استان هیچ 
نوع بخاری نفتی در کلاس های روستایی وجود 

ندارد و استفاده از آن تخلف است.

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم خبرداد

فاصله 4 متری با سرانه استاندارد فضای آموزشی

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: براساس مصوبه جدید دولت برای کمک به 
ترخیص سریع کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و حمایت از بخش تولید، ۱۶۰ تن 
کالا در قم بدون کد رهگیری از گمرکات ترخیص شد.  اسفندیار دریکوندی بیان 
کرد: حجم قابل توجهی از کالاها در گمرکات سراسر کشور به دلیل موضوع تامین 
و تخصیص ارز دپو شده بود که بر اساس تصمیم ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و 
کارگروه تنظیم بازار قرار شد کالاهای اساسی و کالاهای مرتبط به واحدهای تولیدی 
تا ۹۰ درصد بدون نیاز به کد رهگیری ترخیص شود. وی افزود: در همین رابطه بهره 
برداران چند شرکت فعال تولیدی در قم نیز از این موقعیت استفاده کردند و توانستند 
بدون کد رهگیری کالای مورد نیاز خود را ترخیص کنند. وی ادامه داد: تاکنون 
۱۶۰ تن کالا به ارزش ۵۰۰هزار دلار بر این اساس در قم  ترخیص شده است و این 
کمک بزرگی از جانب گمرکات به تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی است. مدیرکل 
گمرکات قم گفت: این کار باعث شد تا تعدادی از واحدهای تولیدی استان که به 
دلیل ترخیص نشدن کالای مورد نظر خود در آستانه تعطیلی قرار داشتند به چرخه 
فعالیت بازگشته و از بیکاری تعداد زیادی از کارگران جلوگیری شود.  وی بیان کرد: 
این اقدام در مجموع به نفع کشور و واحدهای تولیدی است و موجب رفع برخی 

کمبودها به دلیل ترخیص نشدن به موقع کالاها می شود. وی ادامه داد: همچنین 
با تلاش صورت گرفته در این خصوص، مشکلات بازار و صنایع با سرعت بیشتری 
حل می شود و دسترسی مردم به کالاهای اساسی بیش از پیش تسهیل خواهد شد. 
حجم صادرات استان از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه به بیش از ۷۳هزار و ۵۲۵ 
تن رسیده است که نشانگر حرکت خوب بخش تولید در قم با وجود مشکلات ناشی از 
شیوع ویروس کروناست. ارزش صادرات انجام شده از طریق گمرکات استان در این 
مدت ۸۲ میلیون ۴۹۳ هزار دلار بوده است. در همین رابطه کالاهایی همچون گرانول، 
پفک، کفش و صندل،  شمش سرب، مفتول مسی، مواد و محصولات پلاستیکی، 
شیمیایی و هیدروکربن به کشورهایی نظیر عراق،  افغانستان،  امارات، هند، پاکستان 
و ازبکستان صادر شد. درآمد کل گمرکات استان از ابتدای سال جاری تا پایان آبان 
ماه نیز به ۱۳۳ میلیارد تومان رسید. همچنین در بخش واردات در این مدت ۳۱هزار 
۴۸۴تن انواع کالا همچون اجزا و قطعات موتورسیکلت، الیاف اکرولیک، اجزا و 
قطعات ماشین لباسشویی و پکیج و لوازم آرایشی و بهداشتی از طریق گمرکات استان 
قم به کشور وارد شد.  این کالاها از کشورهایی همچون چین، هند،  ایتالیا، امارات، 

ترکیه و ژاپن به ارزش ۱۴۶میلیون و ۲۳۳ هزار دلار وارد گمرکات استان شد.

مدیرکل گمرکات استان قم اعلام کرد:

ترخیص 160تن کالا بدون کد رهگیری برای حمایت از تولید 

طرح:عباس گودرزی

ماسک بزنید؛ صدای کرونا هم درآمد

ماجرای پیدا شدن انگشتر رهبر انقلاب در خانه یک سارق
رئیس پایگاه یکم پلیس آگاهی پایتخت از پیدا شدن یک انگشتر اهدایی مقام معظم رهبری در خانه 
یکی از سارقان سابقه دار تهرانی خبر داد.سرهنگ کارآگاه سید علی شریفی در گفت وگو با مهر اظهار کرد: 
چندی پیش در شمال تهران ماشین یکی از مسئولان دولتی به سرقت می رود و بعد از تشکیل پرونده در 
پلیس این پرونده هم همانند دیگر پرونده ها در دستور کار قرار می گیرد. رئیس پایگاه یکم پلیس آگاهی 
پایتخت گفت: طبق وظیفه، پلیس با آن فرد تماس می گیرد و اعلام می کند که خودروی سرقتی اش 
پیدا شده و برای تحویل به پایگاه پلیس آگاهی مراجعه کند.سرهنگ شریفی ادامه داد: آن مسئول بعد از 
مراجعه برای دریافت خودرو می گوید که در داشبورد خودرو، انگشتری که مقام معظم رهبری به وی هدیه 
داده بود هم وجود داشته که اکنون نیست. وی بیان کرد: با توجه به اصرار آن فرد و با توجه به ارزش معنوی 
این انگشتر بازجویی سارقان در دستور کار قرار می گیرد و سارق در اعترافات خود می گوید که در داشبورد 
ماشین این انگشتر وجود داشته که آن را برای مادرم بردم و الان این انگشتر در خانه نزد مادرم است.رئیس 
پایگاه یکم پلیس آگاهی پایتخت در پایان گفت: مأموران پایگاه یکم پلیس آگاهی پایتخت به خانه آن سارق 

مراجعه می کنند و انگشتر را در آن خانه پیدا می کنند و به آن مسئول تحویل می دهند.

بذر های متبرک رضوی در زمین کشاورزان قمی 
نماینده آستان قدس رضوی در استان قم: طرح برکت رضوی دیروز با اهدای بذر های گندم متبرک 
آستان قدس رضوی به کشاورزان بخش جعفرآباد اجرا شد.حجت الاسلام تکیه ای، هدف از اجرای این 
طرح را محرومیت زدایی و رسیدگی به نیازمندان دانست و گفت: با اجرای این طرح، کشاورزان، در راستای 
کشت مطلوب و همچنین برطرف کردن نیاز محرومان از طریق اهدای گندم و نان، تلاش بیشتری در 
راستای گسترش فرهنگ نوعدوستی خواهند داشت.وی افزود : برای شروع طرح، مقدار دو تن گندم برای 

استان قم در نظر گرفته شده که با محوریت خادم یاران رضوی بین کشاورزان توزیع شد.

ارتش حائز رتبه اول سلامت مالی است
معاون هماهنگ کننده ارتش، این نیرو را حائز رتبه اول سلامت مالی میان واحدهای ذیحسابی کشور 
دانست و گفت: هماهنگی، همدلی و پا در رکاب بودن عامل اصلی جایگاه سلامت مالی در ارتش است. به 
گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ارتش، در مراسم روز حسابدار دریادار حبیب الله سیاری با گرامیداشت 
این روز و تجلیل از تلاش های همه مسوولان و دست اندرکاران امور دارایی و ذیحسابی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران در سراسر کشور، اظهار کرد: تلاش شما مجاهدت خاموش است و با اینکه خیلی دیده 
نمی شود اما در انتهای کار، عملکرد شما نمایان می شود و خوشبختانه چند سالی است، دارایی ارتش حائز 

رتبه اول سلامت مالی در میان واحدهای مالی و ذیحسابی کشور شده که جای قدردانی دارد.

رئیس مجلس قانون لغو تحریم ها را ابلاغ کرد 
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی از ابلاغ قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از 
حقوق ملت از سوی رئیس مجلس خبر داد.احمد امیرآبادی فراهانی در صفحه شخصی خود در فضای 
مجازی، از رئیس جمهور به دلیل ابلاغ نکردن قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملت انتقاد کرد.نماینده مردم قم در فضای مجازی نوشته است: ”آخرین فرصت آقای روحانی برای ابلاغ 
قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران دیروز بود که ابلاغ نکردند البته ایشان 
با عدم ابلاغ قانون تامین کالای اساسی و قانون مذکور دومین بار در ماه اخیر قانون گریزی کردند. امروز 

دکتر قالیباف قانون را ابلاغ کردند. “

»منصوریان« از سرمربیگری تراکتور برکنار شد 
سرمربی تراکتور از سمتش برکنار شد.به گزارش ایسنا، با تصمیم مدیران تراکتور، علیرضا منصوریان 
از سمتش برکنار شد و زمستان تبریز را هم ندید. علت برکناری این سرمربی کسب نتایج ضعیف بود و 
منصوریان با تراکتور توانسته بود تنها یک پیروزی در ۵ هفته به دست بیاورد.نام ساکت الهامی به عنوان 
جدی ترین گزینه جانشینی منصوریان مطرح شده است. الهامی فصل گذشته توانسته بود با تراکتور 

قهرمان جام حذفی شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد

اختصاص ۳4 میلیارد تومان 
برای مترو قم در بودجه 1400

رئیس شورای اسلامی شهر قم با انتقاد از بودجه در نظر گرفته شده برای 
قطار شهری قم در لایحه سال آینده اظهار کرد: ۳۴ میلیارد تومان برای این 
پروژه مهم بسیار ناچیز است. عبدالله جلالی در یکصد و شصت و نهمین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر مقدس قم به اصلاحات اخیر 
مجلس شورای اسلامی بر مالیات بر ارزش افزوده اشاره و بیان کرد: جوانب 
این امر سبب شده تا روز به روز اختیارت شوراهای اسلامی کاهش پیدا کند. 
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: تداوم این روند سبب می شود از شوراها 
جز پوسته و نامی باقی نمانَد و البته می تواند به دولتی شدن شهرداری ها هم 
بینجامد. جلالی ادامه داد: بدیهی است اگر قرار بود شهرداری ها دولتی 
باشند و با منابع دولتی اداره شوند، نوع نگاه دیگری در این موضوع پدید 
می آمد. وی اضافه کرد: این در حالی است که بر اساس اصل ۱۰۷ قانون 
اساسی، شورا از ارکان تصمیم گیری شمرده می شود و از این رو شایسته است 
تا هم شورای عالی استان ها و هم نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی 
در کنار دیگر مسئولان به این مسئله توجه جدّی داشته باشند. رئیس شورای 
اسلامی شهر قم با اشاره به مبلغ در نظر گرفته شده در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۰ برای قطار شهری قم، تصریح کرد: این مبلغ تنها ۳۴ میلیارد تومان 
و قطعا رقم ناچیزی است و حتی نمی تواند هزینه های احداث یک ایستگاه 
قطار شهری را پوشش دهد. جلالی یادآور شد: متأسفانه بررسی مقایسه ای 
بودجه در نظر گرفته شده برای استان ها در سال ۱۴۰۰ نشان می دهد استان 
قم کمترین بودجه را به خود اختصاص داده است. وی گفت: بنابراین از 
نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی انتظار است تا با توجه به جایگاه 
قم و همچنین اهمیت پروژه قطار شهری به عنوان یکی از مهم ترین پروژه های 

این استان، پشتیبانی لازم را داشته باشند.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

ظرفیت سازمان توسعه و عمران
 نیاز به توسعه دارد

گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
ظرفیت نقلیه و بخش فنی سایت موتوری سازمان توسعه و عمران شهرداری 

قم ظرفیت بسیار ارزشمندی است که نیاز به توسعه دارد.
روح الله امراللهی در حاشیه بازدید از سایت موتوری شهرداری قم اظهار 
داشت: ظرفیت هایی است که در سنوات گذشته سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم در بخش موتوری و مجموعه آسفالت شهر ایجاد کرده در سایت 

موتوری سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مشهود است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم بابیان اینکه 
این موضوع ظرفیت بسیار بزرگی است، افزود: موضوعی که بااهمیت است 
این است که اگر این پتانسیل دائماً بروز نشود ما همین ظرفیتی که داریم 
را هم از دست می دهیم. امراللهی بیان داشت: با توجه به خرید کارخانه 
آسفالت مستقر در مجتمع امیرکبیر که توسط سازمان توسعه و عمران انجام 
شده و با پیشرفته ترین تجهیزات سازگار با محیط زیست فعالیت می کند 
ضرورتی به فعالیت کارخانه قدیمی آسفالت قم وجود ندارد. وی با بیان اینکه 
این کارخانه تمام نیاز قم به آسفالت را تامین می کند، اظهار داشت: با این 
ظرفیت دیگر نیازی به خرید از کارخانه قدیمی نبوده و سالها تعطیل است و 
به دلیل مشکلات زیست محیطی لازم است که سریع تر اسقاط شود. رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر به روز رسانی 
ظرفیت فنی سازمان توسعه و عمران، گفت: آخرین به روزرسانی تجهیزات 
سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با ۸ میلیارد تومان در سال ۹۵ انجام شد. 
امراللهی از خدمات سازمان توسعه و عمران نیز قدردانی کرد و بیان داشت: در 
بخش فنی هم ظرفیت خوبی وجود دارد با توجه به بازنشستگی های تعداد 
بالایی از نیروها بخش فنی نیاز به تقویت دارد و باید نسبت به جایگزینی 

کاردان های فنی در حوزه مکانیکی و موتوری اقدام شود.
 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

فعالیت گشت های شبانه روزی به 
منظور ساماندهی زباله گردها

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به 
اجرای طرح ساماندهی زباله گردها از فعالیت های گشت های شبانه روزی 

سازمان مدیریت پسماند به همین منظور خبر داد.
از  که  گردها  زباله  ساماندهی  بحث  به  اشاره  با  میرهادی  محسن  سید 
سازمان  سوی  از  کار  این  داشت:  اظهار  است،  شده  اجرایی  شهریورماه 
مدیریت پسماند و با نظارت معاونت خدمات شهری شهرداری قم اجرایی 
می شود که در آن تیم هایی از سازمان مدیریت پسماند برای ساماندهی زباله 
گردها گشت های روزانه و شبانه دارند. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات 
شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه جمع آوری پسماند زباله باید زیرنظر 
سازمان مدیریت پسماند صورت بگیرد، افزود: صاحبان خودروهایی که اقدام 
به جمع آوری ضایعات می کنند می توانند به سازمان مدیریت پسماند مراجعه 
کرده و زیر نظر این سازمان فعالیت کنند. میرهادی با تأکید بر اهمیت تفکیک 
زباله، افزود: سازمان پسماند هم در بحث مدیریت و جمع آوری زباله با بخش 
خصوصی قرارداد دارد و این افراد می توانند در قالب نیروهای تفکیک توسط 
پیمانکار سازمان مدیریت پسماند کار خود را ادامه دهند. به گفته وی نیروهای 
گشت به صورت ۲۴ ساعته فعالیت می کنند و از فعالیت افرادی که به صورت 
تفکیک غیرمجاز اقدام به جمع آوری زباله می کنند، جلوگیری می کنند. 
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم در رابطه با نظارت 
بر انبارهای ضایعات توسط سازمان پسماند نیز افزود: ساماندهی انبارهای 
ضایعات نیز بخشی از این طرح است که در آن ساماندهی این انبارها در 
دستور کار قرارگرفته و انبارهایی که در دل شهر و هسته مرکزی شهر هستند در 

اولویت یک ساماندهی قرار دارند و پلمپ می شوند.
 

بازهم در خیابان امامزاده ابراهیم)ع(؛

فرونشست دوباره در قم
 این بار به خیر گذشت

در پی بارندگی های اخیر معابر شهری قم بار دیگر شاهد فرونشست بود اما 
این بار خوشبختانه تلفات و یا خساراتی دربرنداشت. 

فرونشست زمین دوشنبه شب در خیابان امامزاده ابراهیم)ع( مقابل بوستان 
نرگس واقع در منطقه ۶ قم رخ داد. 

در این حادثه گودالی به عمق ۶۰ سانتی متر و شعاع یک متر ایجاد شد و یک 
خودروی عبوری به صورت جزیی داخل گودال افتاد. 

شهرداری قم در اطلاعیه ای در خصوص این حادثه علت آن را شکست 
خطوط انتقال آب شیرین در این منطقه و در پی آن فرونشست خیابان عنوان 
و اعلام کرده است که با حضور به  موقع عوامل امدادی، آتش نشانی و نیروهای 
مدیریت بحران و خدمات شهری منطقه شش، این حادثه خسارت جانی و 
مالی به دنبال نداشته و هم  اکنون محدوده این حادثه به  منظور ایمن سازی 
منطقه ۶  سرپرست  حسینی  رضا  سید  است.  شده  مسدود  خطر  رفع  و 
شهرداری قم نیز از تلاش عوامل مختلف آب و فاضلاب و شهرداری برای 

ترمیم فرونشست زمین در خیابان امامزاده ابراهیم)ع( خبر داد.

زنجیره  تکمیل  ضرورت  بر  تاکید  با  قم  استاندار 
تولید در این استان گفت: واحدهای تولیدی قم که 
محصول های آنها به یکدیگر مرتبط می باشد باید به 
منظور تکمیل زنجیره تولید با هم اشتراک مساعی 

داشته باشند. 
از  بازدید  بهرام سرمست روز سه شنبه در حاشیه 
واحدهای تولیدی شهرک صنعتی شکوهیه قم در 
گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: این اقدام هم از 
نظر خارج نشدن ارز از کشور و هم به لحاظ بالا رفتن 
راندمان تولید و همچنین بازاریابی و فروش محصول 
حائز اهمیت است. استاندارقم افزود: به عنوان نمونه 
در قم سطح بالایی از مزارع گُل محمدی وجود دارد 
از این رو اگر واحدی تولیدی که در زمینه تولید رایحه 
فعالیت می کند با تولید کنندگان گُل محمدی ارتباط 
پیدا کند زنجیره تولید استان کامل خواهد شد. وی  
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به بازدید 
خود از یک واحد تولید محصول های غذایی گفت: 
این واحد تولیدی در راستای طرح توسعه ای که دارد 
مقرر شد در خصوص خط تولید الکل از آب پنیر نیز 
اقدام کند. سرمست همچنین بازدید از یک واحد 

نساجی را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: این واحد از 
مجموعه های تولیدی پویا و فعال استان به شمار می 
آید به همین علت نیاز است که در جهت تتوع بخشی 
و دریافت ذائقه و سلیقه مشتری نیز اقدام هایی انجام 
دهد و تسهیلاتی هم برای تامین ارز مورد نیاز آنها 
فراهم شود. وی همچنین با اشاره به افتتاح واحد 
تولید اسپری و ادکلن گفت: این مجموعه ظرفیت 
اشتغال زایی ۳۰ تَن را دارد و ما بر اساس بازدیدهایی 
که برنامه ریزی کردیم همزمان عارضه یابی می کنیم 
آن  رفع  برای  باشند  داشته  مشکل  واحدهایی  اگر 

اقدام می کنیم.
که  هستیم  مند  علاقه  کرد:  اضافه  قم  استاندار 
از  اقتصادی  های  سه شنبه  قالب  در  که  هفته  هر 
واحدهای تولیدی بازدید می کنیم یک واحد آماده 
و فعال را به بهره برداری برسانیم و با همین برنامه 
موضوع  سرمست  می رویم.  پیش  نیز  بندی  زمان 
جلوگیری از راکد شدن واحدهای تولیدی استان و 
بازگرداندن واحدهای راکد و نیمه راکد به مدار تولید 
و  کرد  ذکر  استان  مدیریت  مهم  های  اولویت  از  را 
افزود: کیفیت تولید برای ما اهمیت زیادی دارد به 
همین علت همیشه در سیاستگذاری ها به واحدها 
تاکید می کنیم که بر اساس فناوری های جدید، 
خلاقیت و نوآوری و دانش بنیان بودن حرکت کنند. 
وی  با اشاره به قدردانی از برخی واحدهای تولیدی 
موفق در جریان این بازدید گفت: واحدهایی که بر 
اساس ارزیابی های اداره کل استاندارد به این درجه 
برسند مورد تجلیل قرار می گیرند تا واحدهای دیگر 
نیز با الگوگیری از آنها در راستای کیفیت بخشی به 

تولیدهای خود گام بردارند.
پژوهش های دانشگاهی کاربردی شود

استاندارقم همچنین درآیین تجلیل از برگزیدگان 
استانداری  کرامت  درسالن  قم  فناوری  و  پژوهش 

گفت: پژوهش های دانشگاهی باید کاربردی شود 
و در صحنه عمل بتواند بخشی از مشکلات پیش 
روی جامعه را برطرف نماید و از عالم ذهن و تئوری 
خارج گردد.  بهرام سرمست ، افزود: اساس و مبنای 
پژوهش سئوال و مساله است و جامعه ای که درآن 
سئوال ایجاد نشود نمی تواند در مسیر پژوهش های 
علمی قرار بگیرد. وی ادامه داد: از ۱۵۰ سال گذشته 
و بعد از شکست ایران از روس، توسعه مهمترین شعار 
نتوانسته در  اما هنوز  بوده  جامعه نخبگانی کشور 
عرصه علوم و کاربردی کردن آنها به نقطه مطلوبی 
برسد و تجربه های پرتکرار مختلف خود نیز عبرت 
تجربه  میزان  استاندارقم،  گفته  به  است.  نگرفته 
ایران  تاریخی  تجربه های  از  دیگران  که  عبرتی  و 
گرفته اند بسیار بیشتر از درس هایی است که خودمان 
ایم، است. سرمست تصریح کرد:  برده  بهره  آن  از 
شکاف عمیقی بین عرصه های پژوهشی، تئوری و 
فناوری با عرصه صنعت و تولید و سیاست گذاری های 
اجتماعی وجود دارد و این دوگانگی و بی اعتمادی 

سبب شده تا نتوانیم به یک توسعه متوازن برسیم.
به باور وی، در سالهای اخیر رشته های دانشگاهی 
شده  اندازی  راه  کشور  دانشگاه های  در  گوناگونی 
اما این رشته ها نتوانستند درحل مسائل و مشکلات 
جامعه گام های بلندی بردارند. استاندار قم گفت: 
روحیه پژوهش و مساله محوری به دانشجویان کشور 
فارغ  از  بسیاری  امروز  و  نشده  منتقل  درستی  به 
التحصیلان دانشگاهی در بحران بیکاری غوطه ور 
شدند. سرمست ابراز داشت: واحدهای صنعتی و 
تولیدی خود را بی نیاز از دانش و پژوهش می بینند که 
یک روحیه کاملا اشتباه است. به گفته وی، صنعت و 
تولید قم باید به سمت شرکت های دانش بنیان و علم 
بروند و خود را با معیارهای صنعت و تولید قرن ۲۱ 

هماهنگ کنند.

استاندارقم:

زنجیره محصولات تولیدی قم باید تکمیل شود

مدیرکل دامپزشکی استان قم  خبرداد

تزریق 10 میلیون دز واکسن آنفلوانزای
 فوق حاد پرندگان 

مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: از ابتدای امسال تا پانزدهم آذرماه، ۱۰ میلیون و ۲۳۴ هزار دز 
واکسن آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در مرغداری های استان تزریق شده است. 

مهدی رفیعی محمدی افزود: تمام مرغداری های تخم گذار، مادر، پرورش پولت و بوقلمون در استان قم 
تحت پوشش واکسیناسیون آنفلوانزای فوق حاد پرندگان قرار گرفته اند.

وی اضافه کرد: تاکنون حدود هشت هزار مورد نمونه برداری از سطح مرغداری های استان انجام شده و 
موردی از  بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در قم گزارش نشده است.

وی ادامه داد: گزارش تلفات در یکی از استان های هم جوار قم نشان می دهد ویروس آنفلوانزای فوق 
حاد پرندگان در چرخش است و از طریق پرندگان مهاجر منتقل می شود که لازم است همه مرغداری ها 
موازین امنیت زیستی را رعایت کنند. رفیعی محمدی با اشاره به فعالیت تیم های عملیاتی، پایش و مراقبت 
در سطح استان، گفت: بیش از ۷۶۰ مورد بازدید توسط کارشناسان دامپزشکی از سطح مرغداری ها در 

روستاها، مراکز صنعتی، کشتارگاه ها و مراکز عرضه و زیستگاه های پرندگان انجام شده است.
وی با اشاره به بازدیدهای مشترک با کارشناسان محیط زیست از سطح تالاب های استان، خاطرنشان 
به  مهاجر  پرندگان  ورود  احتمال  ولی  است،  نشده  مشاهده  مهاجر  پرندگان  از  تلفاتی  تاکنون  کرد: 
مرغداری های قم وجود دارد و مرغداران باید از ورود پرندگان به انبارهای دان و سالن های مرغداری 
جلوگیری کنند. وی با اشاره به علایم آنفلوانزای فوق حاد پرندگان، گفت: تلفات سریع و کاهش خوراک 
طیور از مهم ترین علایم این بیماری است و در پی آن در قسمت ریش، تاج و ساق پای طیور خون مردگی 
ایجاد می شود که واگیر بسیار بالایی دارد. وی به مرغداران توصیه کرد: نسبت به واکسیناسیون طیور سریع 

اقدام و از ورود خودرو به مرغداری ها و رها کردن کود خارج از انبار مخصوص خودداری کنند.
وی افزود: پرندگان خانگی و روستایی باید در داخل محوطه محصور شده نگهداری شوند تا از تماس با 
پرندگان مهاجر جلوگیری شود. وی تاکید کرد: با توجه به این که مرغداری های غیرمجاز در چرخه نظارت 
قرار نمی گیرد، شهروندان در صورت مشاهده این موارد مراتب را به شماره ۱۵۱۲ دامپزشکی اطلاع دهند.

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد

ادامه محدودیت تردد شبانه وسایل نقلیه 
رئیس پلیس راهور استان قم با اشاره به ادامه محدودیت تردد وسایل نقلیه در قم گفت: وسایل نقلیه در 
صورت تردد غیرضروری در شهر از ساعت ۲۱ الی ۴ صبح، مبلغ ۲۰۰ هزار تومان اعمال قانون می شوند.

غلامرضا صدفی ضمن اشاره به تداوم شیوع ویروس کرونا و مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: عمده 
علت شیوع کرونا برآمده از ترددهای غیرضروری وسایل نقلیه و جابه جایی افراد ناقل تشخیص داده شده 
و از روز شنبه اول آذرماه، محدودیت و ممنوعیت تردد وسایل نقلیه در شهرهای با وضعیت قرمز و نارنجی 
آغاز شده است. وی افزود: همشهریان عزیز به هیچ وجه برنامه ریزی و تدارکی برای سفر انجام ندهند 
که همکاران بنده موظف به کنترل مبادی ورودی شهر هستند و در صورت مواجهه با تخلف و تمرد از 
این محدودیت ها، جریمه پیش بینی شده اعمال خواهد شد. رئیس پلیس راهور استان قم با اشاره به 
ادامه محدودیت تردد وسایل نقلیه در قم گفت: در صورت ورود خودروهای شخصی با پلاک غیربومی به 
شهرهای دارای وضعیت نارنجی از جمله شهر قم، در هر ۲۴ ساعت مبلغ یک میلیون تومان اعمال قانون 
صورت می گیرد. وی با تأکید بر لزوم رعایت محدودیت های کرونایی گفت: وسایل نقلیه در صورت تردد 
غیرضروری در معابر شهر قم از ساعت ۲۱ الی ۴ صبح، مبلغ ۲۰۰ هزار تومان اعمال قانون خواهند شد، 
البته این اعمال محدودیت ها شامل وانت بارها نمی شود. صدفی با اشاره به رویکرد ارشادی پلیس در این 
زمینه گفت: ما واقعاً به دنبال جریمه نیستیم، اما طبیعی است با رانندگانی که اصرار به تخلف کنند و با 

سهل انگاری خود موجب تهدید سلامت عمومی شوند، با جدیت برخورد خواهد شد.
 

تاکنون ۶ مالباخته شناسایی شده اند

دستگیری کلاهبردار سایبری در قم
جوان ۲۵ ساله متهم به کلاهبرداری در فضای مجازی و اخذ مال نامشروع در قم دستگیر شد.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما؛ مرکزقم، م. م این جوان ۲۵ ساله با رصد دقیق فضای مجازی و 
خصوصا تارنمای دیوار، افرادی که در این سایت آگهی فروش طلا قرار میدادند را طعمه خود می کرد.

به گفته شاکیان وی پس از جلب اطمینان فروشنده پیامک های جعلی واریز پول یا پیامک تایید حواله را 
به تلفن همراه آنان ارسال میکرد و با فریب مالباختگان طلای مورد نظر را دریافت میکرد. بنا به گفته بازپرس 
ویژه این پرونده تاکنون ۶ مالباخته در این خصوص شناسایی شده اند و پیگیری برای شناسایی احتمالی 
افراد دیگر ادامه دارد. کشاورز افزود: افرادی که در ۳ ماه گذشته به این صورت مورد کلاهبرداری قرار گرفته 

اند می توانند با ارائه مستندات لازم به پلیس آگاهی استان مراجعه کنند.

پیشگیری یعنی حفاظت مردم از خودشان در برابر این بیماری؛ چراکه دارو و درمان قطعی 
وجود نداردو باید با پیشگیری قطع کننده زنجیره انتقال باشیم. 


